
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Β. Υψηλάντη, Θ. Θε-

οχάρη, Π. Παρασκευαΐδη και Δ. Καιρίδη. , σελ.  7585, 7586
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  7577, 7592, 7593, 7596,

7597, 7599, 7602, 7604, 7606, 7608, 7610, 7613

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:  
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Ανησυχία για

την συνεχιζόµενη καθυστέρηση εφαρµογής της Οδηγίας (ΕΕ)
2014/89 σχετικά µε το Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό
(Θ.Χ.Σ), καθώς και τις πιθανές επιπτώσεις στα εθνικά συµφέ-
ροντα», σελ.  7577

β) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:
«Ενηµέρωση για το καθεστώς νοµιµοποίησης της διαµονής
στην Ελλάδα του 39χρονου Τούρκου υπηκόου, που δολοφό-
νησε την 19/01/2025 στο Παλαιό Φάληρο Αττικής  Έλληνα
ιδιοκτήτη πρακτορείου τυχερών παιχνιδιών», σελ.  7579

γ) Προς τον Υπουργό Επικρατείας  µε θέµα: «Διυπουργική
εφαρµογή Ρήτρας Δίκαιης Μετάβασης για τη Δυτική Μακε-
δονία», σελ.  7581

δ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Ο ανενεργός Εθνικός Μηχανισµός
Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και η τροποποίηση
των Βάσεων Ετοιµότητας/ Επιφυλακής», σελ.  7584

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Ποιες θα είναι οι επόµενες ενέργειες του

Υπουργείου Υγείας, ώστε να δοθεί οριστική λύση στο ζήτηµα
της υποστελέχωσης της Παθολογικής Κλινικής του Γενικού
Νοσοκοµείου Δράµας;», σελ.  7586

ii. µε θέµα: «Σε ποιες άµεσες ενέργειες θα προβεί το
Υπουργείο Υγείας για την κάλυψη θέσεων παθολόγων στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Δράµας, µετά τις συνεχόµενες άγονες προ-
κηρύξεις;», σελ.  7586

iii. µε θέµα: « Άµεσος κίνδυνος µετακίνησης ασθενών, που
πραγµατοποιούν αιµοκάθαρση στη µονάδα τεχνητού νεφρού
(ΜΤΝ) του νοσοκοµείου Λευκάδας, σε άλλα νοσοκοµεία και
κλινικές λόγω έλλειψης νεφρολόγων», σελ.  7589

iv. µε θέµα: «Σε κίνδυνο οι ασθενείς µε σοβαρές παθήσεις
στην Δυτική Μακεδονία λόγω των καθυστερήσεων στην εκτέ-
λεση συνταγών από τον ΕΟΠΥΥ», σελ.  7591

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Τα πρόσφατα περιστατικά διαρροής πετρελαίου από
αγωγούς ενεργειακού οµίλου στη Δυτική Αττική κρούουν τον
κώδωνα του κινδύνου για το Μεγάλο Βιοµηχανικό Ατύχηµα»,
σελ.  7593

ζ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Ο άνευ επαρκούς αιτιολόγησης αποκλεισµός των
συνεταιριστικών τραπεζών από τον θεσµό των µικροχρηµα-
τοδοτήσεων», σελ.  7595

η) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
µε θέµα: «Να συνεχιστεί η λειτουργία των Κέντρων Κοινότη-
τας, Παραρτηµάτων Ροµά, ΚΕΜ, Δοµών παροχής βασικών
αγαθών, ΚΔΗΦ, ΚΗΦΗ, ΣΥΔ και Δοµών Αστέγων µε στελέ-
χωση από το ήδη υπάρχον έµπειρο και καταρτισµένο προσω-
πικό», σελ.  7598

θ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: «Στα χαρτιά παραµένει το έργο για τον Κεντρικό

Οδικό  Άξονα Βόρειας Εύβοιας, παρά τις επανειληµµένες
εξαγγελίες της κυβέρνησης», σελ.  7600

ii. µε θέµα: «Οι νέες καταγγελίες των ελεγκτών εναέριας
κυκλοφορίας για τα κενά και τον παρωχηµένο εξοπλισµό
στην ασφάλεια των αεροπορικών µεταφορών», σελ.  7602

iii. µε θέµα: «Οµαλή µεταφορά πληθυσµού από τα νησιά
των Κυκλάδων λόγω της αυξηµένης σεισµικής δραστηριότη-
τας», σελ.  7604

iv. µε θέµα: «Γιατί παραµένουν στη θέση τους άτοµα των
Διοικήσεων εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υποδο-
µών & Μεταφορών που είναι κατηγορούµενοι για το έγκληµα
των Τεµπών;», σελ.  7606

ι ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Το µπάζωµα
του τόπου του Εγκλήµατος των Τεµπών και οι ενέργειες των
εντεταλµένων Ιατροδικαστών», σελ.  7608

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Πολιτισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών
και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, καθώς
και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών κατέθεσαν στις 8-2-2025 σχέδιο νόµου: «Αναδιοργά-
νωση του Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου Δικαίου µε την
επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη-Μουσείου Αλεξάνδρου Σού-
τσου» και του Νοµικού Προσώπου Ιδιωτικού Δικαίου µε την
επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστι-
κών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Ορ-
γανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστι-
βάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προ-
παρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τε-
χνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του
πλαισίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στή-
ριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές δια-
τάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού», σελ.  7585

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Κύρωση Κώδικα έµµεσων
φόρων επί των συναλλαγών του πεδίου εφαρµογής του Κώ-
δικα Φορολογικής Διαδικασίας, καθώς και λοιπών φόρων»,
σελ.  7602

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7595 - 7613
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7577 - 7595
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Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 7591, 7592, 7593
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ.  , σελ. 7578
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7586, 7588, 7589, 7590, 

7591, 7592, 7593
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 7598, 7599
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7602, 7603
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 7600, 7601
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 7584, 7585
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 7581, 7582
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7586, 7587
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7603, 7606, 7608, 7609, 
7610, 7611, 7612, 7613

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7595, 7596
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 7609, 7610, 7612
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 7586, 7587
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 7577, 7578
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 7603, 7604, 7605, 7606, 

7607, 7608
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7579, 7580
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 7579, 7580
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 7596, 7597
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 7589, 7590, 7591
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 7606, 7607
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ. , σελ. 7582, 7583
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 7594, 7595
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν.  , σελ. 7601, 7602
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 7584, 7585
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 7594
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 7598, 7599
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7604, 7605, 7606

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7605
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7592



Αθήνα, σήµερα στις 10 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα Δευτέρα 10
Φεβρουαρίου 2025 οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν
είναι οι εξής: 

Η υπ’ αρ. 466/3-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Γεραπετρίτη.

Οι υπ’ αρ. 448/28-1-2025, 452/29-1-2025, 464/31-1-2025 και
471/3-2-2025 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υ-
πουργό Υγείας κ. Σπυρίδωνα-Άδωνι Γεωργιάδη.

Η υπ’ αρ. 475/3-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλα-
κάκη.

Η υπ’ αρ. 451/29-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Νικόλαο Παναγιω-
τόπουλο.

Η υπ’ αρ. 2194/16-12-2025 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγρα-
φος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζαχα-
ράκη.

Η υπ’ αρ. 453/30-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Βα-
σίλειο Κικίλια.

Η υπ’ αρ. 467/3-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Επικρατείας κ. Χρήστο - Γεώργιο Σκέρτσο.

Η υπ’ αρ. 458/30-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Νικόλαο Παπαθανάση.

Οι υπ’ αρ. 470/3-2-2025, 476/3-2-2025 και 478/3-2-2025 επίκαι-
ρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Βασίλειο Οικονόµου.

Η υπ’ αρ. 456/30-1-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Ταχιάο.

Η υπ’ αρ. 479/3-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Δικαιοσύνη κ. Ιωάννη Μπούγα.

Θα ξεκινήσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 466/3-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Ατ-

τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Τάσου Οικονο-
µόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Ανησυχία για
την συνεχιζόµενη καθυστέρηση εφαρµογής της Οδηγίας (ΕΕ)
2014/89 σχετικά µε το Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό (Θ.Χ.Σ),
καθώς και τις πιθανές επιπτώσεις στα εθνικά συµφέροντα».

Παρακαλώ, κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απο-

φάσισε στις 21 Δεκεµβρίου του 2023 να παραπέµψει την Ελλάδα
στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επειδή δεν διασφάλισε
την ορθή εφαρµογή της Οδηγίας 2014/89 σχετικά µε τον Θαλάσ-
σιο Χωροταξικό Σχεδιασµό και ακόµα µέχρι σήµερα δεν έχουµε
εκπονήσει και υποβάλει τα θαλάσσια χωροταξικά σχέδια στην αρ-
µόδια επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η θαλάσσια χωροταξία, πέραν του τεράστιου αναπτυξιακού εν-
διαφέροντος έχει και κρίσιµη γεωπολιτική σηµασία, καθώς απο-
τελεί τη βάση για την καταγραφή όλων των νησιωτικών σχηµα-
τισµών, των νησίδων και των βραχονησίδων. Η κατάρτισή τους
µάλιστα προλαµβάνει και καθορίζει τις ελληνικές θέσεις για τον
καθορισµό της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ, διασφαλίζοντας την
εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου και κυρίως της Σύµβασης του
Δικαίου της Θάλασσας, UNCLOS, του 1982. Γι’ αυτόν τον λόγο
θεωρούµε αδιανόητο να ξεκινήσει ο οποιοσδήποτε διάλογος µε
την Τουρκία για την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας προτού ολο-
κληρωθεί η διαδικασία της κατάρτισης και έγκρισης του Θαλάσ-
σιου Χωροταξικού Σχεδιασµού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Μετά τα παραπάνω και επειδή, πρώτον, η αδυναµία εκπλήρω-
σης της δεσµευτικής διεθνούς νοµικής υποχρέωσης της χώρας
µας, πέραν των προστίµων, θα έχει και τεράστιες επιπτώσεις σε
εθνικό, αναπτυξιακό και γεωπολιτικό επίπεδο και δεύτερον,
επειδή η έναρξη της οποιασδήποτε συζήτησης χωρίς τη διευθέ-
τηση αυτού του ζητήµατος όχι µόνο θα είναι πρόωρη, αλλά και
επικίνδυνη, καθώς ενδέχεται να υπονοµεύσει τα εθνικά µας συµ-
φέροντα στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο, ερωτάσθε,
κύριε Υπουργέ: 

Η καθυστέρηση εκπλήρωσης της εν λόγω κοινοτικής υποχρέ-
ωσης οφείλεται µόνο σε τεχνικούς και γραφειοκρατικούς λόγους,
που άπτονται της αρµοδιότητας του Υπουργείου Ενέργειας και
Περιβάλλοντος; Ή είναι αποτέλεσµα και της αδιέξοδης πολιτικής
του κατευνασµού µε σκοπό την αποφυγή ενδεχόµενων αντιδρά-
σεων της Τουρκίας; Έχει γίνει αντιληπτό ότι η υλοποίηση του Θα-
λάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασµού είναι γεωπολιτικά κρίσιµη για
την Ελλάδα, καθώς εδραιώνει στην πράξη τα δικαιώµατα της
χώρας στην ΑΟΖ και στην υφαλοκρηπίδα της; Επίσης, όσο καθυ-
στερεί η εφαρµογή της Οδηγίας 204/89 χάνεται η ευκαιρία να
επιβεβαιωθεί ακόµη µια φορά από την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι
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όλοι οι νησιώτικοι σχηµατισµοί αποτελούν ευρωπαϊκό έδαφος ως
µέρος της ελληνικής κυριαρχίας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Οικονοµόπουλο.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Γεώργιος Γερα-
πετρίτης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά, για την ερώτησή σας που µου

δίνει την ευκαιρία να αναφερθώ στο ζήτηµα του Θαλάσσιου Χω-
ροταξικού Σχεδιασµού, ένα ζήτηµα εξαιρετικά σηµαντικό για την
Ελλάδα, για την ελληνική οικονοµία, για την ανάπτυξη του θα-
λάσσιου χώρου µας. 

Όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε την ορολογία της UNESCO, ο
Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός είναι µια δηµόσια διαδικα-
σία σύνθεσης χωρικής και χρονικής των ανθρώπινων δραστηριο-
τήτων στον θαλάσσιο χώρο και κατά τούτο αναφέρεται τόσο στην
οικονοµία που αναπτύσσεται στη θάλασσα, στους θαλάσσιους
χωρικούς τοµείς, όσο επίσης και στα οικονοµικά και κοινωνικά
στοιχεία αυτής της δραστηριότητας. Πρόκειται για µία άσκηση η
οποία έχει εξαιρετικά σύνθετο τεχνικό χαρακτήρα. Αντιλαµβανό-
µαστε ότι η Ελλάδα είναι η µεσογειακή χώρα µε τη µεγαλύτερη
ακτογραµµή και κατά τούτο η άσκηση ενέχει σηµαντικές δυσκο-
λίες. 

Πράγµατι, όπως ορθώς αναφέρατε, υπάρχει η υποχρέωση
συµµόρφωσης προς την Οδηγία 2014/89. Έχει η χώρα µας υπάρ-
ξει υπερήµερη και για τον λόγο αυτόν υπάρχει εκκρεµοδικία ενώ-
πιον του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι η διαδικασία για την κατάρτιση, εκπόνηση, δη-
µοσίευση του Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασµού δεν συνδέε-
ται µε οποιαδήποτε γεωπολιτική αναφορά. Δεν έχει να κάνει µε
τα ζητήµατα που αναπτύσσονται σε σχέση µε τις συζητήσεις που
γίνονται µε άλλες χώρες. Αφορά αµιγώς ένα ζήτηµα δικό µας τε-
χνικό. Στο αµέσως προσεχές µέλλον η Ελλάδα θα εκπονήσει τον
Θαλάσσιο Χωρικό Σχεδιασµό. Ήδη από κοινού συντονίζονται όλα
τα συναρµόδια υπουργεία, έτσι ώστε να κατατεθεί ο θαλάσσιος
χωροταξικός σχεδιασµός. 

Θέλω δε να σας πω ότι, όπως αντιλαµβάνεστε, τα ζητήµατα κυ-
ριαρχίας της χώρας µας έχουν λυθεί εδώ και εκατό χρόνια. Δεν
συνυφαίνονται µε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε χωροταξικό
σχεδιασµό. Η Κυβέρνηση φροντίζει έτσι ώστε όλα τα κυριαρχικά
δικαιώµατα τα οποία απορρέουν από το Δίκαιο της Θάλασσας να
ασκούνται αποτελεσµατικά. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός δεν

αποτελεί µόνο ευρωπαϊκή υποχρέωση, αλλά και εθνικό χρέος.
Πρέπει να αντιµετωπιστεί µε υπευθυνότητα και στρατηγική, ώστε
να διασφαλιστεί η πλήρης προστασία των ελληνικών κυριαρχικών
δικαιωµάτων στην περιοχή. 

Να σας θυµίσω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών της Τουρκίας τον
Νοέµβριο του 2024 είχε εκδώσει ανακοίνωση όπου χαρακτήριζε
κενούς και άκυρους τους χάρτες που είχε εκδώσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση στο πλαίσιο µελετών χωροταξικού θαλάσσιου σχεδια-
σµού, αναφέροντας µεταξύ των άλλων ότι «Η εµπλοκή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε τέτοιες πρωτοβουλίες κάνει τη διευθέτηση
των προβληµάτων δυσκολότερη. Οι µονοµερείς αποφάσεις περί
θαλάσσιας δικαιοδοσίας είναι απαράδεκτες». Μήπως η θέση
αυτή της Τουρκίας ενισχύεται και από τις δεσµεύσεις που απορ-
ρέουν από τη Διακήρυξη των Αθηνών; 

Ο Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός δεν είναι απλώς ένα
εργαλείο εσωτερικής πολιτικής, αλλά αποτελεί και σηµαντικό µη-
χανισµό του Δικαίου της Θάλασσας, που υποτίθεται ότι σθεναρά
υποστηρίζουµε και συνεπώς η υλοποίησή του είναι γεωπολιτικά
κρίσιµη και µπορεί να συµβάλλει αποφασιστικά στην ενίσχυση
της νοµικής βάσης για την ελληνική ΑΟΖ, καθώς εδραιώνει στην
πράξη τα δικαιώµατα της χώρας. 

Επιτρέψτε µου µάλιστα να αναφερθώ σε προσωπικές παρεµ-
βάσεις µου στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Έχοντας
εκφράσει τις έντονες ανησυχίες της Νίκης και συγκεκριµένα µε
επίκαιρη ερώτησή µου προς το Υπουργείο Ενέργειας και Περι-
βάλλοντος στις 15 Ιανουαρίου του 2024, δηλαδή πριν από έναν
χρόνο, λάβαµε υποσχέσεις ότι γίνονται φιλότιµες προσπάθειες,
όπως µας επαναλαµβάνετε και εσείς σήµερα, αλλά θα πάρει
χρόνο η ολοκλήρωση της διαδικασίας, καθότι το θέµα είναι τε-
χνικά πολύπλοκο. 

Σχετικά πρόσφατα, τον Νοέµβριο συγκεκριµένα, σε όλα τα συ-
ναρµόδια υπουργεία επανήλθαµε µε ερώτηση αλλά δυστυχώς
δεν πήραµε την παραµικρή απάντηση, ενώ σε αντίστοιχη ερώ-
τηση πάλι τον Νοέµβριο -δυστυχώς µετά λύπης µου σας το λέω-
απαντήθηκε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος ότι σε βάθος τριε-
τίας θα είµαστε σε θέση να καταθέσουµε και δεν συµµεριζόµαστε
την αισιοδοξία σας για το αµέσως προσεχές µέλλον. Η τριετία
δεν είναι το άµεσα προσεχές µέλλον, κύριε Υπουργέ. Αν θέλετε
να σας καταθέσω στα Πρακτικά το έγγραφο του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, όπου αναφέρεται «σε βάθος τριετίας» ότι θα είµα-
στε σε θέση, να τα καταθέσουµε.

Επειδή υπάρχουν νέα συναρµόδια υπουργεία, να πάψουν τα
υπουργεία πλέον σε αυτό το τόσο σοβαρό θέµα να παίζουν µπα-
λάκι το ένα στο άλλο. Να πάψει το Υπουργείο Ναυτιλίας ως συ-
ναρµόδιο µε το Υπουργείο Άµυνας, το Υπουργείο Εξωτερικών,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος να πετάνε µπαλάκι το ένα στο άλλο
για όποιον προσπαθεί να ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο µε σο-
βαρότητα και µε επιµέλεια. Ξέρετε πόσο σας αγαπώ, πόσο σας
τιµώ, αλλά το θέµα είναι τόσο σοβαρό για τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα. 

Επιπρόσθετα, κάθε µέρα που περνάει 31.432 ευρώ πρόστιµο
µας επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα είκοσι λεπτά που διαρκεί
αυτή η ερώτηση πληρώνουµε 432 ευρώ πρόστιµο για τη µη κα-
τάθεση των Θαλασσίων Χωροταξικών Σχεδίων µας. Νοµίζω ότι
θα ήταν χρήσιµο να τοποθετηθείτε για το πώς ερµηνεύει το
Υπουργείο σας το άρθρο 2 παράγραφος 4. Συγκεκριµένα, η Οδη-
γία στο άρθρο 2 παράγραφος 4 περί θεσπίσεως πλαισίου για τον
Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό αναφέρεται στο ότι δεν θίγει
κυριαρχικά δικαιώµατα και τη δικαιοδοσία των κρατών-µελών επί
των θαλάσσιων υδάτων, τα οποία απορρέουν από τις σχετικές
διατάξεις του διεθνούς δικαίου ιδίως δε της UNCLOS. Ειδικό-
τερα, η εφαρµογή της παρούσας Οδηγίας δεν θίγει τη χάραξη
και την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών από τα κράτη-µέλη,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της UNCLOS. Από αυτήν τη διάταξη, η
οποία έχει ενσωµατωθεί από το 2018 στο δίκαιό µας, προκύπτει
ότι η θέση και η στάση του Υπουργείου σας είναι καθοριστική για
την περαιτέρω πρόοδο και κατάθεση των θαλασσίων χαρτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Οικονοµόπουλο. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αξιό-

τιµε κύριε Βουλευτά, γνωρίζω την ευαισθησία σας για το θέµα
και τιµώ το γεγονός ότι καταθέτετε µέσα κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου που αφορούν τον Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό. 

Πράγµατι, πρόκειται για µία σηµαντική πρωτοβουλία και σηµα-
ντική υποχρέωση της χώρας. Θέλω, πάντως, να τονίσω ότι προ-
εχόντως ο Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός δεν αφορά
κυριαρχία και κυριαρχικά δικαιώµατα, ούτε αλληλοεπιδρά µε τα
δικαιώµατα αυτά. Εκείνο που κατ’ εξοχήν αφορά είναι η διάρ-
θρωση της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής, η οποία αναπτύσ-
σεται στα θαλάσσια συµπλέγµατα στη χώρα µας. Θέλω δε να
τονίσω ότι δεν υφίσταται καµία απολύτως αποποίηση ούτε καν
µεταφορά της ευθύνης από Υπουργείο σε Υπουργείο. 

Με κάθε υπευθυνότητα σας αναφέρω ότι η διαδικασία που
αφορά τον Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό, η οποία, πράγµατι,
έχει έναν πολύ υψηλό βαθµό συνθετότητας λόγω των τεχνικών
χαρακτηριστικών των ελληνικών ακτο γραµµών, είναι µια διαδι-
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κασία η οποία έχει πολλαπλά στάδια και η οποία εκκινεί το αµέ-
σως επόµενο διάστηµα και θα ολοκληρωθεί εντός εύλογου χρό-
νου. 

Ανεξαρτήτως της απόφασης η οποία θα εκδοθεί από το Δικα-
στήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ελλάδα θα µεριµνήσει έτσι
ώστε ο Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός να κατατεθεί προ-
σηκόντως, να υπηρετεί τα εθνικά µας συµφέροντα και να αποτυ-
πώνει τα πραγµατικά δίκαια της χώρας. Είναι εξαιρετικά ση-
µαντικό να τονίζουµε, κύριε Βουλευτά, ότι η θάλασσά µας είναι
ο πλούτος και η δύναµή µας και γι’ αυτόν τον λόγο θα φροντί-
σουµε -και δεσµεύοµαι ενώπιον σας- ότι το αµέσως προσεχές
διάστηµα η διαδικασία αυτή θα εκκινήσει έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε να έχουµε πλήρη Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχεδιασµό εντός
εύλογου χρόνου. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 451/29-1-2025

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Παράσχου Πα-
παδάκη προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:
«Ενηµέρωση για το καθεστώς νοµιµοποίησης της διαµονής στην
Ελλάδα του τριανταεννιάχρονου Τούρκου υπηκόου, που δολο-
φόνησε την 19-1-2025 στο Παλαιό Φάληρο Αττικής Έλληνα ιδιο-
κτήτη πρακτορείου τυχερών παιχνιδιών».

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, η χώρα έχει καταντήσει ξέφραγο

αµπέλι. Όποιος θέλει µπαίνει, όποιος θέλει βγαίνει. Από τον
Έβρο, απ’ όπου κατάγοµαι, περνούν καθηµερινά λαθροµετανά-
στες οι οποίοι επικαλούνται έναν λόγο για να καταθέσουν µια αί-
τηση ασύλου. Όταν έρχονται από την Τουρκία λένε ότι είναι
γκιουλενιστές, όταν έρχονται από το Πακιστάν λένε ότι τους κυ-
νηγάνε δεν ξέρω και εγώ ποιοι τους κυνηγάνε. Αυτό έχει σαν απο-
τέλεσµα να πηγαίνουν στα κέντρα υποδοχής ταυτοποίησης, να
καταθέτουν την αίτηση ασύλου, να τους χορηγείται το δελτίο αι-
τούντος ασύλου, σύµφωνα µε τον ν.4939/2022 και -να το πω
λαϊκά- µην τον είδατε τον Παναγή από εκεί και πέρα. Απορρίπτο-
νται οι αιτήσεις ασύλου και µετά δεν µπορούµε να τους βρούµε
για να τους απελάσουµε. Και όταν λέµε «ξέφραγο αµπέλι», εννο-
ούµε ότι τώρα αν σας ρωτήσω πόσοι είναι οι παράνοµοι µετανά-
στες στη χώρα µας, είτε αυτοί οι οποίοι αιτήθηκαν άσυλο και
απορρίφθηκε είτε αυτοί οι οποίοι δεν αιτήθηκαν ποτέ, δεν νοµίζω
να είστε σε θέση να µου απαντήσετε. 

Ένας τέτοιος, λοιπόν, λαθροµετανάστης, ο Τούρκος υπήκοος,
είναι αυτός ο οποίος αφαίρεσε τη ζωή από έναν εξηνταενάχρονο
µεροκαµατιάρη στο Παλαιό Φάληρο Αττικής ιδιοκτήτη πρακτο-
ρείου τυχερών παιχνιδιών, όπου, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, γι’
αυτό κάνω και την ερώτηση, ήταν παράνοµα στη χώρα µας. Είχε
αιτηθεί άσυλο και είχε απορριφθεί. Συνεπώς, αυτός έπρεπε να
έχει φύγει από τη χώρα, έπρεπε οι ελληνικές αρχές να πράξουν
δεόντως για να τον απελάσουν. Παρ’ όλα αυτά αυτός κυκλοφο-
ρούσε ανενόχλητος, όπως πολλοί άλλοι εδώ, στην Αθήνα και σε
άλλες µεγάλες περιοχές της χώρας µε αποτέλεσµα να φτάσει
στο αποτρόπαιο έγκληµα. 

Άρα, λοιπόν, ερωτάσθε: Υπό ποιο καθεστώς νοµιµοποίησης
διέµενε ο Τούρκος στην Ελλάδα; Ποιους λόγους επικαλέστηκε
για να του χορηγηθεί αίτηµα ασύλου; Σε ποια Υπηρεσία Ασύλου
κατέθεσε το αίτηµα και για ποιον λόγο από τη στιγµή που απορ-
ρίφθηκε, αν είχε απορριφθεί -περιµένω την απάντησή σας- δεν
απελάθηκε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδάκη.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου, ο κ.
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Η χώρα δεν είναι ξέφραγο αµπέλι. Δεν ξέρω
αν ήταν ποτέ, αλλά δεν είναι τώρα. Και όπως προ ηµερών ανα-
φέρθηκε και ανέφερα και εγώ ο ίδιος, είναι η τέταρτη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε επιστροφές ατόµων που ναι µεν είχαν ει-

σέλθει παράνοµα στη χώρα, πλην όµως η αίτησή τους για πα-
ροχή ασύλου απορρίφθηκε και στον δεύτερο βαθµό, η λεγόµενη
απορριπτική δευτέρου βαθµού.

Προχθές πραγµατοποιήθηκε η επιστροφή σαράντα εξ αυτών
και την επόµενη εβδοµάδα θα πραγµατοποιηθεί άλλη µία επιχεί-
ρηση επιστροφής υπό την εποπτεία της FRONTEX και της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. Άρα, µπαίνουν µεν µέσω των παράνοµων
µεταναστευτικών ροών αρκετοί στη χώρα, λόγω των πιέσεων που
υφιστάµεθα εδώ και χρόνια, αλλά οι περισσότεροι εξ αυτών φεύ-
γουν έχοντας πάρει ταξιδιωτικά έγγραφα µε την ευδοκίµηση της
αίτησής τους προς χώρες της Δυτικής Ευρώπης ή επιστρέφουν,
εφόσον έχει απορριφθεί η αίτησή τους για άσυλο. Μπορεί οι
αριθµοί σε σχέση µε το σύνολο όντως να αφήνουν περιθώρια ση-
µαντικής βελτίωσης, µπορεί η τάση να είναι για αυστηροποίηση
όλων αυτών των διατάξεων περί του ασύλου και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, γεγονός είναι όµως ότι κάποιοι φεύγουν. 

Έρχοµαι σε αυτά που ρωτάτε αναφορικά µε το καθεστώς δια-
µονής του τριανταεννιάχρονου Τούρκου υπηκόου που εγκληµά-
τησε προσφάτως στη χώρα. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την ενηµέρωση
που έχουµε από την Ελληνική Αστυνοµία, ο αναφερόµενος αλλο-
δαπός υπήκοος Τουρκίας συνελήφθη από τις ελληνικές αστυνο-
µικές αρχές την 1-1-2023 διότι στερούνταν νοµιµοποιητικών
εγγράφων παραµονής στη χώρα. Στις 10-1-2023 εκδόθηκε σε
βάρος του απόφαση επιστροφής από τη Διεύθυνση Αλλοδαπών
Αττικής. Στις 17-1-2023 κατέθεσε αίτηµα διεθνούς προστασίας
στο Αυτοτελές Κλιµάκιο Ασύλου Αµυγδαλέζας. Να τι κάνουν, ως
πρακτική συνηθισµένη, όλοι αυτοί προκειµένου να παραµείνουν.
Έλαβε ηµεροµηνία συνέντευξης πρώτου βαθµού για τις 2-11-
2023, µετά από αρκετούς µήνες όντως. Πραγµατοποιήθηκε και
συµπληρωµατική συνέντευξη 30-11-2023 κατόπιν απόφασης αρ-
µόδιου χειριστή. Η Υπηρεσία Ασύλου εξέτασε το αίτηµα και απέρ-
ριψε τους ισχυρισµούς του ως προδήλως αβάσιµους µε από-
φαση που εξέδωσε στις 5-6-2024. Του επιδόθηκε ηλεκτρονικά
στις 6-6-2024. Το εν λόγω πρόσωπο έκανε προσφυγή κατά της
απόφασης στον δεύτερο βαθµό σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον
σχετικό νόµο του 2022. Η προσφυγή του εξετάστηκε από την
έβδοµη επιτροπή της Αρχής Προσφυγών σε συνεδρίασή της στις
6-9-2024. Σε απόφαση που εκδόθηκε στις 22-10-2024 απορρί-
φθηκε οµόφωνα η προσφυγή του καθώς και το αίτηµα παραµο-
νής του προσφεύγοντος και παράλληλα διατάχθηκε η επιστροφή
του στη χώρα καταγωγής του µε προτεραιότητα την οικειοθελή
αναχώρηση –θα πω στη δευτερολογία για τη διαδικασία και τις
διακρίσεις είδους αναχωρήσεων- εντός είκοσι πέντε ηµερών από
την επίδοση της απόφασης. Η απορριπτική απόφαση αυτή επι-
δόθηκε στον ενδιαφερόµενο ηλεκτρονικά την ηµέρα της έκδοσής
της και µε την επίδοση της απορριπτικής απόφασης δευτέρου
βαθµού της Αρχής Προσφυγών ολοκληρώθηκαν οι ενέργειες που
άπτονται της αρµοδιότητας του Υπουργείου Μετανάστευσης και
Ασύλου. 

Από εκεί και πέρα, ενηµερώνονται οι αρµόδιες αρχές, η Ελλη-
νική Αστυνοµία, προφανώς, προκειµένου να τον εντοπίσει και να
προχωρήσει στα περαιτέρω, δηλαδή κράτησή του σε ΠΡΟΚΕΚΑ,
προαναχωρησιακό κέντρο, και επιστροφή του. Επισηµαίνεται
πως ο αιτών διεθνούς προστασίας σε όλη τη διάρκεια εξέτασης
του αιτήµατός του και µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας
εφοδιάζεται µε δελτίο αιτούντος διεθνή προστασία σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στον σχετικό νόµο. Το εν λόγω δελτίο, το οποίο
αποτελεί προσωρινό τίτλο, είναι το επίσηµο ταυτοποιητικό έγ-
γραφο για κάθε αιτούντα που του επιτρέπει στο µεταξύ την πα-
ραµονή του στην ελληνική επικράτεια. 

Όσον αφορά τους λόγους απόρριψης του αιτήµατός του, ο εν
λόγω επικαλέστηκε πως όντως υφίσταται δίωξη για πολιτικούς
λόγους. Δήλωσε ότι είναι Κούρδος και µε την ιδιότητά του αυτή
έχει κατηγορηθεί για τροµοκρατία, µε αποτέλεσµα σε περίπτωση
επιστροφής του στην Τουρκία να συντρέχει κίνδυνος φυλάκισής
του, δίωξής του για τις κατηγορίες που εκκρεµούν σε βάρος του.
Τα υπόλοιπα στοιχεία που αφορούν τον υπ’ όψιν αλλοδαπό εµπί-
πτουν στους περιορισµούς του ν.4624/2019 περί προστασίας φυ-
σικών προσώπων από την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα. Οπότε, όπως καταλαβαίνετε, δεν αναφέρονται. 

Σας περιέγραψα τη διαδροµή αυτή όσον αφορά τις δυνατότη-
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τες του εν λόγω να προσφύγει στις αρµόδιες αρχές, να ζητήσει
άσυλο, να απορριφθεί στον πρώτο βαθµό, να προσφύγει στον
δεύτερο, να απορριφθεί και στον δεύτερο και από εκεί και πέρα
να πάει το θέµα στις αρµόδιες για την απέλασή του αρχές.

Τα υπόλοιπα σχετικά µε τις διαδικασίες αυτές θα τα αναλύσω
στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδάκης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Και µέχρι, κύριε Υπουργέ, να γί-

νουν όλα αυτά, δηλαδή από τον Ιανουάριο που κατέθεσε µέχρι
τον Οκτώβρη που βγήκε η πρώτη απόφαση, αυτός κινείται ελεύ-
θερα ανάµεσά µας έχοντας το δελτίο αιτούντος άσυλου. 

Δείτε τώρα εδώ ποια είναι η ευθύνη σας, της Κυβέρνησης
εννοώ, δεν µιλάω προσωπικά. Και γι’ αυτό σας θεωρώ ως Κυβέρ-
νηση συνυπαίτιους. Και δεν το λέω εγώ. Και µε τη βούλα υπάρχει
η απόφαση 1500/2022 του Συµβουλίου της Επικρατείας για την
υπόθεση της Μυρτούς στην Πάρο που είχε βιαστεί από τον Πα-
κιστανό. 

Κοιτάξτε τώρα. Αυτός µπήκε. Δεν ξέρουµε από πού µπήκε.
Μου λέτε ότι έγινε αστυνοµικός έλεγχος και ανακαλύφθηκε ότι
αυτός παρανόµως βρισκόταν στη χώρα. Και τότε, λοιπόν, ενώ δεν
είχε καταθέσει µέχρι τότε αίτηση για άσυλο, καταθέτει αίτηση για
άσυλο και θυµάται ότι είναι γκιουλενιστής -δεν ξέρω κι εγώ τι
είναι- ή ότι είναι Κούρδος. Μέχρι τότε δεν το είχε θυµηθεί.

Στο άρθρο 50 του ν.4939/2022 λέει ότι ο πολίτης τρίτης χώρας
ο οποίος καταθέτει αίτηση για άσυλο, µπορεί σε εξαιρετικές πε-
ριπτώσεις να κρατηθεί όταν υπάρχει σηµαντικός κίνδυνος διαφυ-
γής. Άρα, λοιπόν, από τη στιγµή που αυτός που δεν είχε κατα-
θέσει µέχρι τότε αίτηση ασύλου και κυκλοφορούσε ανάµεσά µας,
µε βάση αυτό το άρθρο, επειδή υπήρχε κίνδυνος διαφυγής, θα
έπρεπε να έχει κρατηθεί µέχρι να αποφανθεί η υπηρεσία ασύλου
για το άσυλό του ή όχι. 

Εάν αυτός, λοιπόν, κρατούνταν και εφαρµοζόταν το άρθρο 50
του ν.4939/2022, ο Έλληνας οικογενειάρχης αυτήν τη στιγµή θα
ζούσε. Σας θεωρώ, λοιπόν, ως Κυβέρνηση συνυπαίτιους, διότι
υπάρχει η απόφαση -όπως σας προανέφερα- 1500/2022 όπου,
τελικά, επιδίκασε αποζηµίωση στο κορίτσι εκείνο στην Πάρο που
βιάστηκε από τον αλήτη Πακιστανό και έµεινε ανάπηρο. 

Το σκεπτικό της απόφασης τότε ήταν ότι οι ελληνικές αρχές,
η Κυβέρνηση, η εκτελεστική εξουσία είναι υποχρεωµένη και είναι
στις αρµοδιότητές της να διασφαλίζει και να προστατεύει τα έν-
νοµα αγαθά των Ελλήνων πολιτών, σωµατική ακεραιότητα, ζωή,
υγεία και να διασφαλίζει την κοινωνική ειρήνη και δηµόσια ασφά-
λεια. Όταν, λοιπόν, δεν εφαρµόζεται ο νόµος όπως προανέφερα
τώρα και όπως µου απαντήσατε, και εφόσον, λοιπόν, δεν τον βρή-
καµε ποτέ για να τον απελάσουµε και κυκλοφορούσε ανάµεσά
µας, έχει ολιγωρήσει το κράτος, έχει ολιγωρήσει το Υπουργείο,
έχει ολιγωρήσει η Κυβέρνηση, µε αποτέλεσµα αυτός να φτάσει
στο έγκληµα. 

Υπάρχει αιτιώδης συνάφεια µεταξύ ελλιπούς ενέργειας και
πράξεων της Κυβέρνησης µε το ζηµιογόνο αποτέλεσµα που είναι
η δολοφονία του Έλληνα εργαζόµενου. Άρα, λοιπόν, µε λίγα
λόγια για να κλείσω, και σύµφωνα και µε τη βούλα της δικαιοσύ-
νης, έχετε ευθύνη για το έγκληµα αυτό. 

Η αλήθεια είναι ότι έχουν γεµίσει οι ελληνικές φυλακές. Γιατί
είπατε ότι δεν είναι ξέφραγο αµπέλι η Ελλάδα και ότι γίνονται
επαναπροωθήσεις, γίνονται απελάσεις. Για να κάνεις απέλαση
όµως, πρέπει να τον βρεις πρώτα, κύριε Υπουργέ. Αν δεν τον
βρεις και εµείς µε το δελτίο αιτούντος άσυλου τον ψάχνουµε
µετά; Αυτός έχει κοπιάσει για να περάσει στη χώρα, έχει πληρώ-
σει για να περάσει στη χώρα, έχει κινδυνεύσει η ζωή του για να
περάσει στη χώρα. Είναι δυνατόν µετά να τον βρούµε µε ό,τι στοι-
χεία έχει δώσει; Φυσικά και όχι. Θα κάνει την αίτηση, θα πάρει το
µαγικό χαρτάκι και εξαφανίστηκε. Άρα, µετά όποια απόφαση βγά-
λουµε, είναι τυπική. Υπάρχει απόφαση επιστροφής οικειοθελούς
αναχώρησης. Είναι δυνατόν οικειοθελώς να αναχωρήσει κάποιος;
Γι’ αυτό σας λέω ότι πρέπει να τον βρούµε για να τον διώξουµε. 

Πολύ σωστά είπατε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και
συγγνώµη- ότι πρέπει να αυστηροποιηθεί το πλαίσιο της διαδι-
κασίας χορήγησης ασύλου. Να τα δούµε όλα αυτά, τουλάχιστον

σε κάποιες εξαιρετικές περιπτώσεις να κρατούνται αυτοί οι
οποίοι αιτούνται άσυλο και πόσω δε µάλλον αυτός ο οποίος
µπήκε στην χώρα κυκλοφορούσε ανάµεσά µας ανενόχλητος, δεν
είχε καταθέσει αίτηση ασύλου -άρα δεν υπήρχε κανένας κίνδυ-
νος- και σε τυχαίο έλεγχο που πιάστηκε, θυµήθηκε ότι έχει δι-
καίωµα διεθνούς προστασίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Επί της ουσίας δεν διαφωνούµε σε πολλά ση-
µεία. Άλλωστε, η αδυναµία ή η δυσκολία εντοπισµού όλων αυτών
που, έχοντας απορριφθεί η αίτησή τους για άσυλο είτε στην Ελ-
λάδα είτε σε άλλες χώρες, είναι προς επιστροφή, δεν εντοπίζεται
µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε άλλες χώρες, γιατί πολλά ακούω
αυτόν τον καιρό για µαζικές, συµφωνηµένες επιστροφές από τη
Γερµανία.

Όµως και η γερµανική διοίκηση, οι γερµανικές αρχές αδυνα-
τούν ή δυσκολεύονται πολύ να εντοπίσουν αυτούς των οποίων
βάσει Δουβλίνου ΙΙΙ, Κανονισµού Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν
απορριφθεί οι αιτήσεις τους για άσυλο, δεν δικαιούνται και επο-
µένως πρέπει να επιστρέψουν στη χώρα εισόδου. Γι’ αυτό και
από µία λίστα, η οποία υπάρχει, υποψηφίων προς επιστροφή πε-
ντακοσίων πενήντα ατόµων, -την οποία έχει ταυτοποιήσει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση και έχει δεχθεί την επιστροφή τους βάσει
Δουβλίνου ΙΙΙ, υφιστάµενου ευρωπαϊκού νοµοθετικού πλαισίου-
έχουν επιστρέψει τον τελευταίο χρόνο δεκαοκτώ από τους πε-
ντακόσιους, επειδή οι γερµανικές αρχές δυσκολεύονται να τους
εντοπίσουν. 

Οµοίως και στην Ελλάδα υπάρχει ένα πλέγµα δράσεων που οι
αρµόδιες κατά περίπτωση υπηρεσίες το εφαρµόζουν. Και από τη
στιγµή που το θέµα έχει τελειώσει όσον αφορά τις ενέργειες του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου σχετικά µε την απόρ-
ριψη αίτησης ασύλου στον δεύτερο βαθµό από την αρχή προ-
σφυγών, από εκεί και πέρα εντέλλεται η Αστυνοµία να τους
εντοπίσει, να τους κρατήσει σε προαναχωρησιακό κέντρο και να
δροµολογήσει τα της επιστροφής τους. 

Ειδικότερα οι συλληφθέντες παράτυποι αλλοδαποί µετά την
ποινική διαχείρισή τους, σχηµατισµό δικογραφίας µε την είσοδο
στη χώρα κ.λπ., οδηγούνται άµεσα σε δοµές, κέντρα υποδοχής,
ταυτοποίησης, κλειστές ελεγχόµενες δοµές, σε υπηρεσίες υπο-
δοχής και ταυτοποίησης Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύ-
λου. Μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών καταγραφής, οι
πολίτες τρίτων χωρών ή αν οι ιθαγενείς που δεν εµπίπτουν στις
διατάξεις χορήγησης διεθνούς ή άλλης µορφής προστασίας σε
ευάλωτες οµάδες, όπως πρόσφυγες που έρχονται από εµπόλε-
µες περιοχές για παράδειγµα και δεν είναι κάτοχοι τίτλου νόµιµης
διαµονής στη χώρα µας, παραπέµπονται στην αρµόδια αστυνο-
µική αρχή για υπαγωγή τους σε διαδικασίες απέλασης, επιστρο-
φής ή επανεισδοχής σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Το σύνολο των εισερχοµένων αλλοδαπών περίπου στη χώρα
µας κατά τη διαδικασία υποδοχής και ταυτοποίησης, κατά πάγια
τακτική, υποβάλλει αίτηση χορήγησης ασύλου, µε αποτέλεσµα
λόγω της υποβολής αυτής της αίτησης την επιβράδυνση των δια-
δικασιών επιστροφής στη χώρα προέλευσής τους, µετά την ορι-
στική απόφαση επί του αιτήµατος διεθνούς προστασίας. Εδώ
υπάρχει η λεγόµενη ρήτρα µη επαναπροώθησης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αν απορριφθεί, δεν τον γυρνάµε αµέσως πίσω. Αυτά
ορίζει η Ευρώπη. Το νοµοθετικό πλαίσιο για τις επιστροφές ρυθ-
µίζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο στο πλαίσιο Οδηγίας 2008/115 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Η οικειοθελής αναχώρηση των παρανόµως διαµενόντων υπη-
κόων τρίτων χωρών δεν αποτελεί την εξαίρεση στη διαδικασία
επιστροφής, αλλά τον κανόνα. Πείθονται δηλαδή µε διάφορους
τρόπους -αφού ξέρετε ότι δεν υπάρχει ούτε δρόµος προώθησής
τους στις χώρες Δυτικής Ευρώπης, όπου συνήθως αποτελούν
τον τελικό τους προορισµό, ούτε παραµονής µε νόµιµες προϋπο-
θέσεις στην Ελλάδα- και αποφασίζουν να επιστρέψουν. Αυτό
προκύπτει από τη διατύπωση σχετικής διάταξης, που δεν έχει δυ-
νητικό περιεχόµενο, αλλά υποχρεώνει τα κράτη-µέλη στην πρό-
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βλεψη προθεσµίας εκούσιας επιστροφής. 
Κοιτάξτε, επί του παρόντος -και εδώ είναι το έλλειµµα που κα-

λούµαστε να καλύψουµε και ευρωπαϊκά, όχι µόνο εθνικά- δεν υφί-
σταται κεντρικό σύστηµα σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την παρακολούθηση των περιπτώσεων οικειοθελούς αναχώρη-
σης, η οποία στην πράξη πραγµατοποιείται µε διάφορους τρό-
πους όπως µέσω των ελέγχων στα σηµεία εισόδου ή εξόδου των
κρατών-µελών ή των προξενείων. 

Η απουσία κεντρικού συστήµατος σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την παρακολούθηση των περιπτώσεων οικειοθελούς
αναχώρησης µάλλον συνιστά έλλειψη τόσο από την άποψη επα-
λήθευσης της υποβολής όσο και από την άποψη των στατιστικών
στοιχείων. Ξέρετε, όποιος µπαίνει επειδή συνήθως δεν διαθέτει
τα ταξιδιωτικά του έγγραφα, όπως διαβατήρια –κάποιοι ηθελη-
µένα τα έχουν καταστρέψει, απωλέσει- δηλώνει κάτι. 

Δηλώνουν ότι διώκονται από ένα καθεστώς κάπου, ας πούµε,
δηλώνουν ότι απειλούνται ή µάλλον κατηγορούνται σε κάποιες
χώρες για τροµοκρατικές ενέργειες ή κάτι άλλο. Η δήλωσή τους
αυτή καταχωρείται από τις αρµόδιες για την ταυτοποίηση και την
υπογραφή υπηρεσίας του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύ-
λου και φαντάζοµαι τα ίδια δηλώνουν όταν διατυπώνουν την αί-
τησή τους για παροχή ασύλου. Οφείλουµε µε αυτά τα δεδοµένα
να ενεργήσουµε. 

Στόχος, βέβαια, είναι -και εδώ είναι µια από τις µελλοντικές
ενέργειες που σχεδιάζει το Υπουργείο σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη- να εγκατασταθούν στα ση-
µεία εισόδου και άλλα συστήµατα ασφαλείας, προκειµένου να γί-
νεται καλύτερα και ευχερέστερα η ταυτοποίηση αυτών των
ατόµων ιδίως σε αντιπαραβολή µε τα στοιχεία που δίνουν στις
αρµόδιες αρχές. Η τεχνολογία παρέχει τέτοιες δυνατότητες,
αλλά δεν θα πω τίποτε άλλο επ’ αυτού αυτή τη στιγµή.

Το έλλειµµα πάντως που περιέγραψα έχει αποτελέσει αντικεί-
µενο συζήτησης όχι µόνο σε επίπεδο κρατών-µελών, αλλά και σε
κεντρικό ευρωπαϊκό επίπεδο. Για τον σκοπό αυτό έχουν εκκινήσει
προπαρασκευαστικές συζητήσεις για την αναµόρφωση τη συνο-
λική του συστήµατος επιστροφών, καθώς και τις διατάξεις απο-
νοµής ασύλου. 

Αρκεί να πω εδώ -και το κλείνω- ότι σε εθνικό επίπεδο αναγνω-
ρίζοντας το ως άνω έλλειµµα και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι επι-
στροφές είναι ένα σύνθετο πραγµατικά ζήτηµα τόσο σε νοµο-
θετικό όσο και σε επιχειρησιακό επίπεδο, αναλήφθηκε σχετική
πρωτοβουλία πρόσφατα και συστάθηκε στο Υπουργείο Μετανά-
στευσης Ασύλου θέση συντονιστή επιστροφών. Ο συντονιστής
επιστροφών προέρχεται από τις τάξεις της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, έχει την εµπειρία ως προς αυτό και καλείται σε συνεργασία
µε τις αρµόδιες αρχές για τις επιστροφές, δηλαδή την Ελληνική
Αστυνοµία, να συντονίσει καλύτερα ίσως και εντατικότερα τις επι-
στροφές αυτών που δεν νοµιµοποιούνται να παραµένουν άλλο
στη χώρα, αφού είναι απορριπτικοί και στον δεύτερο βαθµό για
το άσυλο. 

Υπάρχουν καθυστερήσεις. Ίσως οι καθυστερήσεις αυτές δη-
µιουργούν αυτήν την ενδιάµεση κατάσταση ότι κάποιος περιµέ-
νοντας και έχει καταθέσει όλα τα ένδικα µέσα ή τα µέσα που του
παρέχει ο νόµος για να παραµείνει, κυκλοφορεί χωρίς να έχει
εντοπιστεί ακόµα από τις αστυνοµικές αρχές. 

Όµως, σας διαβεβαιώνω ότι η τάση αυτήν τη στιγµή -και όχι
µόνο σε εθνικό επίπεδο- είναι αυτές οι δυνατότητες να περιορι-
στούν κυρίως –γιατί;- για να κατισχύσει το αίσθηµα ασφάλειας
στο εσωτερικό της χώρας, που αρκετές φορές -δεν διαφωνώ σε
αυτό µαζί σας- διακινδυνεύεται από τέτοιες δραστηριότητες, όχι
µόνο όµως στην Ελλάδα. Εγκληµατικές πράξεις έχουν διαπρα-
χθεί και από άλλους και γενικά διαπράττονται εγκληµατικές πρά-
ξεις.

Όµως, όταν µια εγκληµατική πράξη διαπράττεται σε µια χώρα
ευρωπαϊκή από κάποιον αλλοδαπό και ιδίως προκύπτει ότι αυτός
δεν είχε το δικαίωµα να παραµένει νόµιµα στη χώρα, την οποι-
αδήποτε χώρα, τότε, όπως καταλαβαίνετε, το αίσθηµα ασφά-
λειας των κοινωνιών, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, διασαλεύεται και
γι’ αυτό υπεύθυνες να το αντιµετωπίσουν δεν είναι άλλες από τις
εθνικές κυβερνήσεις, σε ευρωπαϊκή όµως συνεννόηση. 

Έχει σηµασία να συνεννοηθούµε όλοι, γιατί δεν έρχονται όλοι

από την ίδια αφετηρία, πάνω σε ένα σύστηµα επιστροφών που
θα διασφαλίζει και ροή επιστροφών αυτών που δεν δικαιούνται
να παραµένουν στη χώρα, αλλά και µια αίσθηση της κοινωνίας
µας ότι υπάρχει µια βασική διασφάλιση αυτού του αισθήµατος ο
πολίτης να νιώθει ασφαλής. Όµως, έχουµε αρκετό δρόµο να δια-
νύσουµε ακόµα για να φτάσουµε στο επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε την έβδοµη µε αριθµό 467/3-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Πα-
ρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Επικρατείας κ.
Χρήστο - Γεώργιο (Άκη) Σκέρτσο µε θέµα: «Διυπουργική εφαρ-
µογή Ρήτρας Δίκαιης Μετάβασης για τη Δυτική Μακεδονία».

Παρακαλώ, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απευθύνοµαι σήµερα σε εσάς γιατί είστε αρ-

µόδιος Υπουργός Επικρατείας για τον συντονισµό του κυβερνη-
τικού έργου, δεδοµένου ότι στις 22 Ιανουαρίου, πριν είκοσι
ηµέρες, κατέθεσα τροπολογία προκειµένου να θεσπιστεί ρήτρα
δίκαιης µετάβασης για τη δυτική Μακεδονία. Πρόκειται για µια
δέσµευση της Κυβέρνησης που είχε ανακοινωθεί το 2020, που
ουδέποτε µέχρι σήµερα δεν έχει τύχει εφαρµογής. 

Επειδή γνωρίζετε πιστεύω αρκετά καλά το αντικείµενο και φα-
ντάζοµαι είµαι σίγουρος ότι έχετε µελετήσει αυτά που ήδη κατέ-
θεσα, την τροπολογία δηλαδή και την προηγηθείσα συζήτηση µε
τα Πρακτικά της, θέλω να πω µερικά πράγµατα για να θέσω µια
βάση στη συζήτηση που να µας οδηγήσει σε κάποια λογικά συ-
µπεράσµατα και εµένα που ρωτώ και εσάς ως Κυβέρνηση, για να
υπάρχει µια υγιή βάση στην κουβέντα. 

Τι δεν είναι, λοιπόν, η ρήτρα; Πρώτον, δεν είναι µια πρόταση
που περιορίζεται στις αρµοδιότητες του αρµόδιου για τη µετά-
βαση Αναπληρωτή Υπουργού, του κ. Παπαθανάση. Αφορά όλα
τα Υπουργεία και την υποχρέωσή τους, βέβαια, να νοµοθετούν,
να βγάζουν προγράµµατα και διοικητικές πράξεις εφαρµόζοντας
τη ρήτρα. Προφανώς τη γνωρίζω καλά την Κυβερνητική Επιτροπή
Διοίκησης Αναπτυξιακής Μετάβασης, στην οποία εξάλλου µνη-
µονεύω ρητά και στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας που
έχω καταθέσει. 

Η επιτροπή όµως –και έρχοµαι στο δεύτερο- έχει µερικούς
µόνο Υπουργούς και ενδεικτικά λέω, κύριε Υπουργέ, απουσιά-
ζουν -συµµετέχετε και εσείς- ο Υπουργός Υποδοµών όταν η δυ-
σµενέστερη απόφαση των τελευταίων ετών για τη δυτική Μακε-
δονία είναι η µετάθεση του σιδηροδρόµου στην υλοποίησή του
για το 2044, συνέπεια δηλαδή.

Δεύτερον, ο Υπουργός Υγείας όταν στον τοµέα της υγείας -κέ-
ντρα υγείας και νοσοκοµεία- εµφανίζονται τα τροµακτικά, τα µε-
γαλύτερα κενά στο σύνολο των κενών της δηµόσιας διοίκησης
στα οποία θα αναφερθώ και στη συνέχεια. 

Τρίτον, απουσιάζει το Υπουργείο Οικογένειας και Κοινωνικής
Συνοχής όταν κρατάµε το θλιβερό πρωτείο της πληθυσµιακής
συρρίκνωσης. Άρα, έχουµε τεράστιο θέµα µε το γενικότερο ζή-
τηµα της χώρας στο δηµογραφικό. 

Άρα, αυτά τα πράγµατα δεν είναι η επιτροπή. Αντίθετα, θέλω
να πω δύο πράγµατα -και µε αυτά ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
της δικής σας αρµοδιότητας. 

Πριν έρθω εδώ, διάβαζα το Ενοποιηµένο Σχέδιο Κυβερνητικής
Πολιτικής 2025. Αριθµεί τετρακόσιες εννιά σελίδες και για τη δυ-
τική Μακεδονία αφιερώνει µόλις µιάµιση σελίδα. Έχουµε, λοιπόν,
µιάµιση σελίδα στις τετρακόσιες εννιά. Και αυτή η µιάµιση σε-
λίδα, παρά τον οµολογουµένως ωραίο τίτλο «Δράσεις αναζωο-
γόνησης κ.λπ.…» περιορίζεται αποκλειστικά στις αρµοδιότητες
του κ. Παπαθανάση, στον οποίο έχω αναφερθεί. Δεν γίνεται έτσι
αναζωογόνηση µιας περιοχής που έχει δεχθεί ένα τεράστιο πλή-
γµα µε τις αποφάσεις της Κυβέρνησης. Αυτό πάµε να αποτρέ-
ψουµε µε τη ρήτρα. Αυτή είναι η πραγµατική αιτιολογική της
βάση.

Και το δεύτερο παράδειγµα –και µε αυτό ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- είναι ότι σε δύο συνεδριάσεις έχω καταγράψει του
Υπουργικού Συµβουλίου έχει γίνει ειδική αναφορά και µέριµνα
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και έχουν αφιερωθεί σε ζητήµατα Αττικής. Δεν µπόρεσα να βρω
συνεδρίαση Υπουργικού Συµβουλίου στην οποία να υπάρχει ανα-
φορά στη δυτική Μακεδονία. Αυτός ακριβώς είναι και ο δικός σας
ρόλος και να τον υποβοηθήσουµε θέλουµε και το δικό µας κοι-
νοβουλευτικό έργο βέβαια και γι’ αυτό και πάω κατευθείαν στα
ερωτήµατα:

Συµφωνείτε ή όχι µε την τροπολογία που σας έχει κατατεθεί
και σε ποια σηµεία τυχόν δεν συµφωνείτε;

Και, δεύτερον -και πιο σηµαντικό- αν προτίθεστε στον τοµέα
των αρµοδιοτήτων σας να αναλάβετε τη σχετική νοµοθετική πρω-
τοβουλία καταθέτοντας δική σας τροπολογία. Δεν είναι θέµα δια-
γκωνισµού να φέρει και το όνοµά µου. Η ουσία µας ενδιαφέρει
και εµένα και τους συµπολίτες µου, που µε αγωνία να σας ενη-
µερώσω παρακολουθούν πολλές εκατοντάδες, χιλιάδες να πω τη
σηµερινή µας συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουκουλόπουλε.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Άκης Σκέρτσος.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κουκουλόπουλο που µου δίνει τη δυ-

νατότητα να απαντήσω στην ερώτηση που θέτει και να θυµίσω
στο Σώµα και στον ίδιο τις ενέργειες τις πολιτικές που έχει εφαρ-
µόσει από το 2019 η Κυβέρνηση αυτή τόσο ειδικότερα για τις πε-
ριοχές της δίκαιης µετάβασης και στη δυτική Μακεδονία και στη
Μεγαλόπολη όσο και γενικότερα για τον φιλόδοξο σχεδιασµό
που έχει για πρώτη φορά αναλάβει αυτή η Κυβέρνηση ως προς
τα σχέδια περιφερειακής ανάπτυξης και συνοχής, που πλέον
έχουν κατατεθεί, είναι υπό διαβούλευση και οριστική διαµόρ-
φωση σε κάθε περιφέρεια της χώρας, διότι για εµάς είναι µείζον
ζήτηµα το να έχουµε µια ανάπτυξη που δεν αφορά µόνο την Ατ-
τική, αλλά κάθε γωνιά της χώρας σε κάθε περιφέρεια. 

Θα ήθελα πριν πάω στα ειδικότερα ζητήµατα, τα οποία θέτει ο
κ. Κουκουλόπουλος, να µιλήσω µε αποτελέσµατα για να φανεί
ότι εδώ δεν πρέπει να κάνουµε µια γραφειοκρατική ή διοικητικού
χαρακτήρα προσέγγιση στα ζητήµατα της ανάπτυξης και της συ-
νοχής, αλλά να µιλάµε µε στοιχεία, µε αποτελέσµατα, µε αριθ-
µούς και µετά να βλέπουµε τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε
ως προς τις πολιτικές που ασκούνται. 

Το πρώτο στοιχείο που θα ήθελα να καταθέσω στο Σώµα και
στον κ. Κουκουλόπουλο είναι τα στοιχεία ΓΕΜΗ, στοιχεία δηλαδή
του αριθµού των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στη δυ-
τική Μακεδονία, στην περιφέρεια, σε κάθε νοµό από το 2019 έως
σήµερα. Οι επιχειρήσεις που λειτουργούσαν το 2019 σε όλες τις
περιφερειακές ενότητες ήταν δεκαοχτώ χιλιάδες εξακόσιες τριά-
ντα εννιά και σήµερα, το 2025, είναι είκοσι χιλιάδες εννιακόσιες
ογδόντα µία. Η διαφορά, δηλαδή, το θετικό πλεόνασµα επιχειρή-
σεων είναι δύο χιλιάδες τριακόσιες σαράντα δύο επιχειρήσεις,
µία αύξηση 12,6%. 

Το δεύτερο στοιχείο που θα ήθελα να καταθέσω αφορά τα
στοιχεία από την «ΕΡΓΑΝΗ», τα οποία νοµίζω ότι, επίσης, αξίζει
να συµβουλευτείτε, κύριε Κουκουλόπουλε. Σύµφωνα, λοιπόν, µε
την «ΕΡΓΑΝΗ», οι θέσεις πλήρους απασχόλησης στη δυτική Μα-
κεδονία αυξήθηκαν από είκοσι έξι χιλιάδες µία τον Δεκέµβριο του
2019 σε είκοσι εννιά χιλιάδες οχτακόσιες εβδοµήντα τρεις τον
Δεκέµβριο του 2024. Μιλάµε για µία αύξηση 15%.

Το τρίτο στοιχείο αφορά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, σύµφωνα µε
τα οποία η ανεργία µειώθηκε θεαµατικά από το 23,8% στο τρίτο
τρίµηνο του 2019 στο 11,1% στο τρίτο τρίµηνο του 2024. Η ανερ-
γία, δηλαδή, σηµειώνει πολύ µεγαλύτερη µείωση από τον εθνικό
δείκτη ανεργίας, γεγονός που σηµαίνει ότι υπάρχει ανάπτυξη η
οποία σηµειώνεται προφανώς σε µία περιοχή και µία περιφέρεια
που έχει υπαρκτές και µεγαλύτερες ανισότητες από την υπό-
λοιπη Ελλάδα.

Το τέταρτο στοιχείο αφορά τον µέσο µισθό, που πάλι σύµφωνα
µε στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ», έχει αυξηθεί από τον Δεκέµβριο του
2019 έως τον Δεκέµβριο του 2024 κατά 11%. Σηµειώνει µία µι-
κρότερη αύξηση από τον εθνικό µέσο µισθό. Τα εισοδήµατα είναι
χαµηλότερα στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας. Επαναλαµ-
βάνω ότι είναι µία περιφέρεια µε έντονες ανισότητες. Ωστόσο,
υπάρχει µία αύξηση και µία βελτίωση και εκεί.

Αναφέρεστε στα αποτελέσµατα του Σχεδίου Δίκαιης Μετάβα-
σης που εφαρµόζει η Κυβέρνηση, αλλά και γενικότερα των πολι-
τικών που εφαρµόζει η Κυβέρνηση. Εποµένως, ας πάµε να δούµε
αν υπάρχουν επιχειρήσεις και πόσες είναι αυτές, κάθε µεγέθους
επιχειρήσεις, που ευνοούνται, που στηρίζονται από τα προγράµ-
µατα και τις πολιτικές της Κυβέρνησης.

Όσον αφορά στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, εξήντα
οχτώ επιχειρήσεις της δυτικής Μακεδονίας έχουν λάβει εγκεκρι-
µένη ενίσχυση στα επενδυτικά τους σχέδια από το Πρόγραµµα
Δίκαιης Μετάβασης. Ειδικότερα, η ενίσχυση που αφορά µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις που είναι υφιστάµενες, αφορά είκοσι έξι
επιχειρήσεις, ενώ η ενίσχυση που αφορά νέες, δηλαδή καινούρ-
γιες επιχειρήσεις, που δηµιουργούνται στην περιφέρεια αφορά
σαράντα δύο νέες επιχειρήσεις. Συνολικά, επαναλαµβάνω ότι
εξήντα οχτώ µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις λαµβάνουν µία
εγκεκριµένη δηµόσια δαπάνη 245 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όµως, δεν µιλάµε µόνο για τις µικρές και µεσαίες, αλλά και για
τις πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις. Είναι οι ατοµικές επιχει-
ρήσεις, είναι επιχειρήσεις που έχουν έως εννέα άτοµα. Εκεί στις
περιφερειακές ενότητες της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας
έχουµε µια συνολική ενίσχυση από το Πρόγραµµα Δίκαιης Μετά-
βασης σε πεντακόσιες δεκαέξι επιχειρήσεις. Η τάξη του προϋπο-
λογισµού, ενίσχυση δηλαδή από δηµόσια δαπάνη, είναι 44
εκατοµµύρια ευρώ.

Μιλάτε για τις µεγάλες επενδύσεις που δεν έρχονται στη δυτική
Μακεδονία µε τον ρυθµό ή στον βαθµό που θα θέλαµε και έχετε
δίκιο ότι πρέπει να στηρίξουµε ακόµη περισσότερο την περιφέ-
ρεια. Όµως, έχουµε και µεγάλες επενδύσεις οι οποίες έχουν εντα-
χθεί πλέον στο Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης. Είναι τρεις και σας τις
παραθέτω. Είναι η Intracom, η Tottis Foods και η Tottis Pack, ενώ
έχουµε και άλλες τρεις που είναι υπό ένταξη. Αυτές είναι η Bake-
Shack, η Unichy και η SPV. Συνολικά µιλάµε για µεγάλες επιχει-
ρήσεις και επενδύσεις συνολικού προϋπολογισµού 142
εκατοµµυρίων ευρώ, µε δηµόσια δαπάνη 67,9 εκατοµµύρια ευρώ.

Και έρχοµαι σε ένα επόµενο στοιχείο που αφορά τις δράσεις
επιχειρηµατικότητας συνολικά. Οι επιχειρήσεις που στηρίζονται
από το Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης και δηµιουργούν πάνω από
τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας, νέες θέσεις εργασίας, είναι πε-
ντακόσιες ενενήντα, πολύ µικρές, µεσαίες και µεγάλες.

Ως προς το ερώτηµα που αφορά το κατά πόσο η Κυβέρνηση
έχει σχέδιο, ασχολείται, αγωνίζεται για να αποκτήσει η Περιφέ-
ρεια Δυτικής Μακεδονίας ένα εξειδικευµένο πρόγραµµα στήρι-
ξης τόσο της επιχειρηµατικότητας όσο και της εργασίας, αλλά
και της κοινωνικής συνοχής, σας παραπέµπω σε αυτό το φυλλά-
διο, το οποίο είναι το τεύχος του Περιφερειακού Σχεδίου Ανά-
πτυξης για τη δυτική Μακεδονία µε περισσότερα από τετρακόσια
δέκα µικρά, µεσαία και µεγάλα έργα άνω του 1 εκατοµµυρίου
ευρώ µε χρηµατοδότηση από όλες τις πηγές χρηµατοδότησης,
δηλαδή και από το Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης και από το Ταµείο
Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ και από το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης και από το πρόγραµµα «Τρίτσης», αλλά και συνολικά
από τον τακτικό προϋπολογισµό. Διότι όταν µιλάµε για µια περι-
φέρεια και για την περιφερειακή συνοχή, πρέπει να λαµβάνουµε
υπ’ όψιν όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία και όλες τις πολιτικές
που εφαρµόζει η Κυβέρνηση. Αυτό το σχέδιο αφορά αποκλει-
στικά τη δυτική Μακεδονία, εξακολουθεί να είναι ανοιχτό, είναι
υπό διαβούλευση και θέλουµε τις προτάσεις για το πώς µπορεί
να γίνει καλύτερο.

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και ειδικότερα επί της
πρότασης για µία νέα διοικητική δοµή και για το κατά πόσο αυτό
θα βοηθήσει στο να έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τα νούµερα που

παραθέσατε τελούν υπό µία έµπρακτη αµφισβήτηση. Βάσει της
τελευταίας έκθεσης του ΟΟΣΑ, διατηρούµε τα θλιβερά πρωτεία
στην ανεργία, στη συρρίκνωση πληθυσµού και στη µείωση του
ΑΕΠ σε όλη την Ελλάδα. Πώς είναι δυνατόν να συµβαίνει αυτό,
µετά από όλα αυτά που παραθέσατε; Γιατί συµβαίνει; Διότι το
πλήγµα είναι τεράστιο. Αν δίπλα στο λιγνίτη βάλω και τη γούνα -
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δεν λέω ότι φταίτε εσείς, αλλά ο πόλεµος της Ουκρανίας-, θα δια-
πιστώσετε ότι κάτι περισσότερο από το 50% του ΑΕΠ βαίνει πρα-
κτικά προς µηδενισµό σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα. Θυµίζω
ότι το 25% του ΑΕΠ της χώρας µειώθηκε µε τα µνηµόνια και
ακόµα δεν µπορούµε να ορθοποδήσουµε. 

Πριν από µία εβδοµάδα το σύγκρινα µε την Κρήτη. Είναι σαν
να λέµε ότι σε τρία χρόνια από σήµερα θα µηδενιστεί ο τουρι-
σµός, ο πρωτογενής τοµέας, όλες οι δηµόσιες υπηρεσίες, το λια-
νικό και το χονδρικό εµπόριο και η αποθήκευση. Δεν θα τολµού-
σατε να εµφανιστείτε στην Κρήτη ως Κυβέρνηση αν είχατε προ-
καλέσει τον µηδενισµό αυτών των τοµέων µε αυτά τα εναλλα-
κτικά µέτρα που µόλις µνηµονεύσατε και για τα οποία θα σας
δώσω αµέσως δύο απαντήσεις.

Όσον αφορά το ΓΕΜΗ, µετρήστε πόσες είναι ΙΚΕ, µικρές και
µικροµεσαίες φωτοβολταϊκών ή ΙΚΕ µεγάλων εταιρειών που εµ-
φανίζονται εκατό, διακόσιες και τριακόσιες ΙΚΕ για να κάνουν
µικρά φωτοβολταϊκά για να µεγαλώσουν την επιδότησή τους.
Οµοίως δείτε πόσες θέσεις εργασίας υπάρχουν, πόσα ένσηµα
έχουν µπει, για να το πω µε απλά λόγια, στην κατασκευή των φω-
τοβολταϊκών, που είναι πρόσκαιρη απασχόληση, θέµα για το
οποίο θα µιλήσω στη συνέχεια. 

Όσον αφορά τη Ρήτρα Δίκαιης Μετάβασης και για να γίνει κα-
τανοητό, κύριε Υπουργέ, θα σας πω τρία πράγµατα, τρεις κοµβι-
κές επιλογές. Εγώ δεν αµφιβάλλω για όλα αυτά που είπατε, αλλά
για το αποτέλεσµά τους. Τρεις είναι οι κοµβικές επιλογές που
πρέπει να δείτε, για να δείτε τη µεγάλη εικόνα, γιατί αυτή είναι
που πρέπει να δείτε ως αρµόδιος Υπουργός Συντονισµού. Θα
πρέπει πρώτα να δείτε τη µεγάλη εικόνα και µετά να πάτε σε όλα
τα υπόλοιπα και να κουβεντιάσουµε καλόπιστα. 

Τρεις είναι, λοιπόν, οι κοµβικές επιλογές. Η πρώτη αφορά το
ότι ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε 7,5 δισεκατοµµύρια, τα οποία
και δεν αµφισβητήσαµε. Με τη µόχλευση γίνεται απολογισµός
από τον αρµόδιο Υπουργό για 1,3 δισεκατοµµύριο, δηλαδή ακρι-
βώς το 1/5 αυτού του ποσού και αναζητούµε τα ποσά µε ερωτή-
σεις µας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, γιατί µέχρι τώρα αρνείται
να µας δώσει περαιτέρω στοιχεία. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, έχουν ανακοινωθεί δεκαέξι εµβληµατικές επενδύ-
σεις στον χώρο της καινοτοµίας και συνεχίζει µία. Μακάρι να υλο-
ποιηθεί. Αυτές οι δεκαπέντε θα άλλαζαν όλο το τοπίο. Όµως, τις
έχουν εγκαταλείψει στα µέσα του δρόµου.

Η τρίτη επιλογή είναι ότι από τα 28 γιγαβάτ που έχουν αδει-
οδοτηθεί µέχρι στιγµής µε οριστικές προσφορές σύνδεσης στον
χώρο των ΑΠΕ, τα 7,5 είναι στη Μακεδονία. Το 2,5% του πληθυ-
σµού καλείται να σηκώσει το βάρος του 25% της ανάπτυξης ΑΠΕ.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι στους κατοίκους επικρατεί απογοή-
τευση, αµηχανία, οργή και ό,τι άλλο συναίσθηµα θέλετε. Αυτό
που επικρατεί κυρίως, όµως, είναι η εγκατάλειψη και η φυγή, ο
συνωστισµός στις εξόδους. Μάλιστα, αν ρωτήσετε ανθρώπους
που έχουν τη δουλειά τους και είναι µεταξύ τριάντα πέντε και πε-
νήντα ετών, θα διαπιστώσετε ότι συζητούν σοβαρά να φύγουν.
Αυτή είναι η κατάσταση στη δυτική Μακεδονία. Ελάτε να πάµε
µία βόλτα µαζί και να διαπιστώσετε εάν είναι ειλικρινή ή όχι αυτά
που σας λέω.

Η ρήτρα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι η παρέµβαση του κρά-
τους για να βάλει φρένο στις καταστροφικές συνέπειες που το
ίδιο έχει προκαλέσει µε επιλογές του χωρίς την παραµικρή κοι-
νωνική συναίνεση. 

Και για να γίνω κατανοητός, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να
πω για ένα λεπτό σε τι συνίσταται τελικά, τι είναι η Ρήτρα Δίκαιης
Μετάβασης, όπως εµείς την εννοούµε και τι επιφέρει. Η Ρήτρα
Δίκαιης Μετάβασης, λοιπόν, δίνει πρώτον, προτεραιότητα –και
δεν είναι µια γραφειοκρατική διαδικασία, όπως την ονοµάζετε-
σε βασικές υποδοµές, από στον άξονα 10, Δρόµος Λάρισας-
Νίκης και βορειότερα µέχρι Παραβεγορίτιδα, στην ταχεία ολο-
κλήρωση του Ε65 µε σύνδεση και της Δεσκάτης και πάνω απ’ όλα
στην κορυφαία υποδοµή που είναι ο σιδηρόδροµος, για τον
οποίο µίλησα ήδη.

Δεύτερον, η Ρήτρα Δίκαιης Μετάβασης είναι τα τέσσερα δρο-
µολόγια των τεσσάρων κατά προτεραιότητα αρδευτικών της Κνί-
δης, του Νεστορίου, της Τριανταφυλλιάς και της βόρειας ζώνης
Πολυφύτου. 

Τρίτον, είναι η αποφασιστική στήριξη του Πανεπιστηµίου Δυτι-
κής Μακεδονίας µε κάλυψη πρώτα απ’ όλα των τεράστιων κενών
του και αποφασιστική ενίσχυση των κονδυλίων του για έρευνα
και γρήγορη αποπεράτωση των εστιών. 

Τέταρτον, είναι η κάλυψη κατά προτεραιότητα των τριών χιλιά-
δων κενών θέσεων δηµοσίων υπαλλήλων για πολλούς λόγους,
κυρίως όµως για να βελτιώσουµε τη διοικητική ικανότητα των φο-
ρέων που παράγουν ανάπτυξη. 

Πέµπτον, είναι η απόδοση ηλεκτρικού χώρου κατ’ εξαίρεση του
κλεισίµατος που έχετε κάνει από το 2022, τουλάχιστον ενός γίγα,
στους ΟΤΑ, τους αγρότες, τους κοινωνικά ευάλωτους, τη µετα-
ποίηση και τις ενεργειακές κοινότητες. Και από την άλλη, είναι η
µεγάλη, διακριτή συµµετοχή, τουλάχιστον κατά το ένα τρίτο, στο
µεγάλο φωτοβολταϊκό της ΔΕΗ των δύο γιγαβάτ. Και βέβαια,
είναι η εξαίρεση των λιµνών της δυτικής Μακεδονίας από το ολέ-
θριο, αυτοκτονικό πραγµατικά σχέδιο πλωτών φωτοβολταϊκών.
Τις χρειαζόµαστε για πολλαπλή ανάπτυξη τις λίµνες. 

Έκτο, περιέχει φορολογικά µέτρα και κίνητρα, την άµεση προ-
σαρµογή των αντικειµενικών αξιών, που είναι πολύ υψηλότερα
από τις πραγµατικές αξίες των ακινήτων, οι οποίες καταρρέουν
στη δυτική Μακεδονία, όπως και την κατάργηση των τεκµηρίων
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες για οικισµούς κάτω των δύο
χιλιάδων κατοίκων. 

Έβδοµον, είναι η µέριµνα για γρήγορο ίντερνετ και φορολο-
γικά κίνητρα, έτσι ώστε να έχουµε εγκατάσταση ψηφιακών νοµά-
δων σε βιώσιµους οικισµούς της δυτικής Μακεδονίας. 

Όγδοον, είναι η αποφασιστική ενίσχυση –διπλασιασµός- του
προϋπολογισµού του «Εξοικονοµώ – Αυτονοµώ» και πρόβλεψη
γραµµής χρηµατοδότησης για αναβάθµιση ενεργειακή των κτι-
ρίων του Δηµοσίου και της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Ένατον, είναι η άρση πολλαπλών αδικιών που έχω αναδείξει
µε ερωτήσεις µου. Ενδεικτικά επισηµαίνω από τα σχολικά γεύ-
µατα µέχρι τις δυόµισι χιλιάδες παιδιά που έµειναν εκτός ΚΔΑΠ
και από τους θερµοσίφωνες, που δεν µπορείς να αλλάξεις στη
δυτική Μακεδονία, γιατί µας αποκλείει το πρόγραµµα, µέχρι τον
αποκλεισµό µας από προγράµµατα πυροπροστασίας. 

Κύριε Πρόεδρε, τέλος, δέκατο σηµείο είναι η συµµετοχή της
δυτικής Μακεδονίας µε ενισχυµένους όρους σε όλα τα προγράµ-
µατα, πρωτοβουλίες και πολιτικές που προκύπτουν από την Κυ-
βέρνηση, από το δηµογραφικό µέχρι το θερµοκήπιο, που πρό-
κειται να ανακοινωθούν το επόµενο διάστηµα από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Το ερώτηµα είναι γιατί το αρνείστε. Αυτό που λέω είναι γρα-
φειοκρατία; Είναι, όπως είπα, το «mea culpa» της πολιτείας για
µια συνήθεια καταστροφική που έχει προκαλέσει, χωρίς καµία
διαβούλευση και µάλιστα εν κρυπτώ, θα έλεγα, διότι απέκρυψε
το χρονοδιάγραµµα απολιγνιτοποίησης προεκλογικά, το 2019, ο
Πρωθυπουργός. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουκουλόπουλο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θα ήθελα, πριν µπω στο ειδικότερο θέµα που αφορά και τη δική
µου καθ’ ύλην αρµοδιότητα, δηλαδή τα ζητήµατα γύρω από την
εποπτεία-παρακολούθηση των σχεδίων δράσης και ειδικά του
Σχεδίου Δίκαιης Μετάβασης, να εντοπίσω δύο βασικές πολιτικές
αντιφάσεις στην ερώτηση του κ. Κουκουλόπουλου σε σχέση µε
τις γενικότερες πολιτικές τοποθετήσεις του κόµµατός του, του
ΠΑΣΟΚ. 

Πρώτη βασική πολιτική αντίφαση: Ακούµε διαρκώς µια δαιµο-
νοποίηση του επιτελικού κράτους, των δοµών του συντονισµού
στην Προεδρία της Κυβέρνησης, ότι δεν κάνουν τίποτα, δεν πα-
ράγουν κανένα αποτέλεσµα. Μια πλήρης αποδόµηση! 

Έρχεται και ο κ. Κουκουλόπουλος και προτείνει να δηµιουργή-
σουµε στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού µία νέα δοµή ειδικά
για το Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης, αγνοώντας ότι αυτή η δοµή
υπάρχει ήδη, βρίσκεται στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών υπό τον κ. Παπαθανάση σε εννέα επίπεδα. Και θα
µπω σε ειδικότερη ανάλυση. 

Ταυτόχρονα, στο πλαίσιο των καθηκόντων της Γενικής Γραµ-
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µατείας Συντονισµού και της Προεδρίας της Κυβέρνησης επο-
πτεύεται -αυτό που προτείνει δηλαδή ο κ. Κουκουλόπουλος- στο
πλαίσιο των σχεδίων δράσης, του ενοποιηµένου ετήσιου κυβερ-
νητικού σχεδίου δράσης, όπου και εκεί εντάσσονται οι επιµέρους
δράσεις, προγράµµατα, πολιτικές του Σχεδίου Δίκαιης Μετάβα-
σης. 

Ταυτόχρονα, στην ερώτηση του κ. Κουκουλόπουλου βλέπουµε
µία µεγάλη αντίφαση ως προς την, κατά τα λόγια, πράσινη πολι-
τική και φυσιογνωµία που θέλει να έχει το ΠΑΣΟΚ ως ένα κόµµα
το οποίο µάχεται, αγωνίζεται υπέρ του περιβάλλοντος. Μιλάει για
επιβράδυνση της απολιγνιτοποίησης. 

Καταλαβαίνω ότι µιλάµε για την κατ’ εξοχήν περιοχή όπου η
παραγωγή λιγνίτη ήταν βασική παραγωγική δραστηριότητα. 

Κύριε Κουκουλόπουλε, όµως, αυτό δεν µπορεί να είναι θέση
του ΠΑΣΟΚ. Δεν µπορεί να έρχεται το ΠΑΣΟΚ, ως ένα κόµµα που
αγωνίζεται για το περιβάλλον, και να µιλάει για επιβράδυνση της
απολιγνιτοποίησης. Είναι σίγουρο αυτό ότι είναι σε συµφωνία µε
την κεντρική θέση του κόµµατός σας; 

Βλέπω δύο βασικές αντιφάσεις σε πολιτικό επίπεδο, εποµένως. 
Από κει και πέρα, θα σας ενηµερώσω, εφόσον δεν έχετε µελε-

τήσει καλά, απ’ ό,τι φαίνεται, τη δοµή διακυβέρνησης του Σχε-
δίου Δίκαιης Μετάβασης και τις πολιτικές που εφαρµόζουν τη
ρήτρα δίκαιης µετάβασης, ότι υπάρχει κυβερνητική επιτροπή για
το σχέδιο αυτό, που αποτελείται από Υπουργούς. Μπορούµε να
συζητήσουµε, αν θέλετε, για να προσθέσουµε και άλλους Υπουρ-
γούς, εφόσον έχει διευρυνθεί το σχήµα των συναρµόδιων Υπουρ-
γών. Δεν είναι πρόβληµα αυτό. 

Υπάρχει η Επιτροπή του Στρατηγικού Σχεδιασµού για το Σχέ-
διο Δίκαιης Μετάβασης. Υπάρχει η ειδική υπηρεσία ΔΑΜ, µε επι-
κεφαλής τον διοικητή. Υπάρχει η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχε-
διασµού και Συντονισµού Χρηµατοδότησης, η Διαχειριστική Αρχή
ΕΣΠΑ-ΔΑΜ, το Αυτοτελές Παρατηρητήριο ΔΑΜ, το τµήµα νοµι-
κής υποστήριξης, η «Μετάβαση Α.Ε.». Και συµπληρωµατικά
υπάρχουν και δύο περιφερειακές επιτροπές, µια στην Πελοπόν-
νησο, µία στη δυτική Μακεδονία. 

Εσείς έρχεστε να προτείνετε διοικητικοστρεφώς άλλο ένα επί-
πεδο διοίκησης, λες και µε ένα ακόµα επίπεδο διακυβέρνησης ή
µε περισσότερη γραφειοκρατία θα φέρουµε την ανάπτυξη στην
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας. 

Δυστυχώς, η ανάπτυξη δεν εντέλλεται, δεν έρχεται µε έναν
νόµο και ένα άρθρο, ούτε µε νέες δοµές. Αντιθέτως, έρχεται
µέσα από συστήµατα διακυβέρνησης και διοίκησης που παρακο-
λουθούν αποτελεσµατικά τις δράσεις που πρέπει να υλοποιήσει
το σχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Προχωράµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 453/30-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ιωάννη Τσίµαρη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας, µε θέµα: «Ο ανενεργός Εθνικός Μηχανισµός
Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και η τροποποίηση των
Βάσεων Ετοιµότητας/ Επιφυλακής».

Κύριε Τσίµαρη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε τον ν.4989/2022 συστάθηκε ο Εθνικός Μη-

χανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, ώστε να καλυφθούν
ανάγκες αναβάθµισης του υφιστάµενου δικτύου έρευνας και διά-
σωσης. Μετά από έναν χρόνο, µε τον ν.5075/2023 αυτός ο µηχα-
νισµός µετατράπηκε σε Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης
και Αεροδιακοµιδών «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», στον
οποίο προστέθηκαν και οι αεροδιακοµιδές βαριά ασθενών. 

Ο µηχανισµός προβλέπεται ότι θα λειτουργήσει µε βάση το
Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, όπου
έχει προβλεφθεί η δηµιουργία έξι βάσεων ετοιµότητας-επιφυλα-
κής. Είναι η Ελευσίνα, η Καβάλα, η Νέα Αγχίαλος, το Ηράκλειο
της Κρήτης, τα Ιωάννινα και η Ανδραβίδα. 

Παρόλο που έχετε πάνω από δύο χρόνια και καµία ΚΥΑ δεν
έχει εκδοθεί από τα συναρµόδια Υπουργεία, ώστε να ενεργοποι-
ηθεί ο µηχανισµός, έρχεται να προστεθεί και µία αιφνιδιαστική

απόφαση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος, κατά την
οποία µεταβάλλονται τέσσερις από τις έξι βάσεις, και µία από
αυτές είναι η βάση των Ιωαννίνων, η οποία µεταφέρεται στο
Άκτιο. 

Και εδώ υπάρχει µια αντίφαση, κύριε Υπουργέ, γιατί µε την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υγείας για την αναµόρ-
φωση του Εθνικού Συστήµατος Τραύµατος στις 28-1-2025
θεσµοθετήθηκε η λειτουργία των Κέντρων Τραύµατος Επιπέδου
Ι στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο των Ιωαννίνων, µε βασικό του
χαρακτηριστικό ότι τα κέντρα τραύµατος αυτά θα καλύπτουν
βαριά τραυµατίες, γιατί ο χρόνος της προνοσοκοµειακής φρο-
ντίδας είναι το κρίσιµο µέγεθος γι’ αυτούς τους ασθενείς. Εσείς
έρχεστε και µεταβάλλετε τον αρχικό σχεδιασµό και δεν υπάρχει
καµία ενηµέρωση µε τους εµπλεκόµενους κατά τόπους φορείς. 

Θα πρέπει να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, γιατί πριν ακόµα
από την ενεργοποίηση του µηχανισµού, χωρίς να έχει λειτουρ-
γήσει στην πράξη, µεταβλήθηκε ο συνολικός σχεδιασµός των έξι
βάσεων, για ποιον λόγο και µε ποια δεδοµένα. 

Στα Γιάννενα από τη µια ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης θεσµο-
θετεί και τα Κέντρα Τραύµατος Επιπέδου Ι και, από την άλλη, µε-
ταφέρετε τη βάση ετοιµότητας που θα µεταφέρει αυτούς τους
βαριά τραυµατίες. 

Με ποια λογική νοµοθετείτε κατ’ αυτόν τον τρόπο και γιατί δεν
λαµβάνεται υπ’ όψιν η χωροταξική κατανοµή των Κέντρων Τραύ-
µατος Επιπέδου Ι, όπως είναι αυτή του Πανεπιστηµιακού Νοσο-
κοµείου Ιωαννίνων; 

Τρίτον, γιατί δεν έχουν εκδοθεί οι προαπαιτούµενες ΚΥΑ του
µηχανισµού «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» και πότε προ-
τίθεστε να τον ενεργοποιήσετε; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσίµαρη. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Βασίλειος Κικίλιας. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση. Την

απάντησα κατά το ήµισυ σε συνάδελφό µας την προηγούµενη
εβδοµάδα. Πολύ ευχαρίστως να απαντήσω επεξηγηµατικά για το
δεύτερο αυτό κοµµάτι, το οποίο θέτετε. 

Κατ’ αρχάς, να σας ενηµερώσω ότι η κοινή υπουργική από-
φαση του ΕΣΕΔΑ, δηλαδή του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Διάσω-
σης και Αεροδιακοµιδών, βρίσκεται στο τελικό στάδιο των υπο-
γραφών και σύντοµα θα δηµοσιευτεί στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως. Πρέπει να πω, όµως, για να είµαι σωστός, πως σε ό,τι
έχει να κάνει µε την καινούργια προσπάθεια πρέπει να χτιστεί
πάνω σε σωστές βάσεις, για να µπορέσουµε να προσθέσουµε σε
δύο κοµµάτια, γιατί προσέξτε στο ΕΣΕΔΑ µετέχει και το ΕΚΑΒ,
το οποίο έχει βαρύνουσα γνώµη και άποψη για τις αεροδιακοµι-
δές, που είναι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι το οποίο θα αναπτυ-
χθεί µαζί µε το «Θεοχαρόπουλος». Άρα, η δυνατότητα την οποία
έχουµε εξαντλητικά και µε τις Υπηρεσίες Πολιτικής Αεροπορίας
και µε το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης και µε το Υπουργείο Υγείας
είναι να βρούµε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, έτσι ώστε επιχειρη-
σιακά να είναι άρτιο αυτό το οποίο δηµιουργείται και είναι πρώτη
προτεραιότητα. Γι’ αυτό και στέκοµαι µε πολύ µεγάλη προσοχή
πάνω από τους υπηρεσιακούς παράγοντες στη δουλειά τους.
Ούτε εγώ, ούτε εσείς µπορούµε να παρέµβουµε στη δουλειά των
υπηρεσιακών παραγόντων.

Σας λέω ότι προηγήθηκαν εξαντλητικές διαβουλεύσεις µεταξύ
όλων των προηγούµενων που σας ανέφερα, προκειµένου να
προσδιοριστούν αυτές οι βάσεις. Επίσης, -προσέξτε- γι’ αυτόν
τον λόγο δώσαµε και τη δυνατότητα στον κύριο Αρχηγό του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος να ιδρύει ή να µεταφέρει βάσεις µε από-
φασή του είτε πιλοτικά είτε µονίµως. Ζητήθηκε από το ΕΚΑΒ να
υπάρχει αυτή η βάση στο Άκτιο, την οποία αναφέρετε «γιατί
έφυγε από τα Γιάννενα και πήγε στο Άκτιο». Είναι πολύ κοντινή η
απόσταση, αλλά επιχειρησιακά ζητήθηκε και το κοµµάτι των αε-
ροδιακοµιδών στα Ιόνια Νησιά και αυτό είναι κάτι το οποίο το
ακούω και είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Άρα, και τους ορεινούς
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όγκους και τα νησιά του Αιγαίου και τα νησιά του Ιονίου σε ό,τι
έχει να κάνει µε τις αεροδιακοµιδές, έτσι ώστε να µπορέσουµε
να στηρίξουµε αµοιβαία και τις δύο προσπάθειες. Οπότε, δεν έχει
αλλάξει κάτι. Σας λέω ότι η δική µας στόχευση είναι να πληθύ-
νουν όχι να µειωθούν.

Άρα, µπορώ να σας πω ότι στην πορεία µπορεί να προστεθεί
και η βάση των Ιωαννίνων, έτσι όπως αναλύετε τα πράγµατα και
φέρνετε το θέµα, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι -και αυτό θα κά-
νουµε- να ακολουθήσουµε αυτήν ακριβώς την ανάγκη την οποία
µας παρουσιάζουν οι υπηρεσίες για ένα θέµα το οποίο -φαντά-
ζοµαι ότι συµφωνείτε και εσείς- είναι µείζονος προτεραιότητας,
όπως είναι οι αεροδιακοµιδές και η δυνατότητα να µπορούµε να
φέρνουµε από τα νησιά µας ασθενείς και ανθρώπους οι οποίοι
χρήζουν ανάγκης και να βοηθήσουµε, όπως και της ανάπτυξης
του προγράµµατος διάσωσης «Θεοχαρόπουλος» για τους ορει-
νούς όγκους, που είναι µία πρωτοβουλία την οποία –επαναλαµ-
βάνω- ότι θα θέλαµε να υλοποιείται επιτυχηµένα και οργανωµένα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Ο κ. Τσίµαρης έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά τα λειτουργικά ζη-

τήµατα δεν τα γνωρίζατε κατά την πρώτη κατανοµή των βάσεων;
Μάλλον είναι πρόχειρος ο σχεδιασµός σας. Γιατί εφόσον µιλάµε
για αεροδιακοµιδές, αυτά καταλήγουν σε ένα νοσοκοµείο. Το νο-
σοκοµείο το οποίο µπορεί να δεχθεί πάσης φύσεως περιστατικά
είναι το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο το οποίο είναι και Κέντρο
Τραύµατος Επιπέδου Ι που σηµαίνει ότι µπορεί να δεχθεί πολύ
βαριά περιστατικά.

Όσον αφορά αυτό που λέτε για τα Ιόνια Νησιά, ο κύριος όγκος
των αεροδιακοµιδών είναι από την Κέρκυρα. Τα Γιάννενα είναι
εγγύτερα της Κέρκυρας. Άρα, τι; Θα προσγειώνεται στο Άκτιο
και µετά µε ασθενοφόρο θα τον πηγαίνουµε στα Γιάννενα τον
ασθενή και θα χάνεται πολύτιµος χρόνος; Ποιες είναι οι εισηγή-
σεις των αρµόδιων φορέων του Υπουργείου Υγείας γι’ αυτήν τη
µεταβολή; Θα ήθελα, παρακαλώ, να µου προσκοµίσετε τα έγ-
γραφα µε τα οποία λάβατε αυτό το σκεπτικό στην απόφαση, για
να δούµε και εµείς λίγο ποιο είναι το σκεπτικό.

Είπατε ότι θα παραµείνει η βάση στο Άκτιο. Το Κέντρο Τραύ-
µατος του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου που είναι επιπέδου Ι
και είναι µακριά από όλον αυτόν τον σχεδιασµό, τι θα γίνει; Θέλω
απαντήσεις σε αυτά. Και δεν έχω πειστεί γιατί γίνεται τώρα αυτή
η µεταβολή, τη στιγµή που ψηφίσαµε και τα Κέντρα Τραύµατος
και υποτίθεται ότι έχει γίνει ένας κεντρικός σχεδιασµός, µε βάση
τις ανάγκες και το που θα µεταφέρονται αυτοί οι ασθενείς, διότι
αυτοί οι ασθενείς µεταφέρονται επειγόντως σε νοσοκοµειακές
µονάδες. Και η νοσοκοµειακή µονάδα µε τη µεγαλύτερη επάρ-
κεια την επιστηµονική βρίσκεται στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο
των Ιωαννίνων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσίµαρη.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Επαναλαµβάνω, κύριε συνάδελφε, είσθε
Βουλευτής Ιωαννίνων, σωστά; Εγώ αντιλαµβάνοµαι -και σας το
λέω για µία ακόµη φορά- όχι το όψιµο ενδιαφέρον, αλλά το πρα-
γµατικό ενδιαφέρον και το εκτιµώ. Μόνο που σας είπα ότι εν εξε-
λίξει ο σχεδιασµός µιας τόσο σύνθετης άσκησης που περιλαµ-
βάνει τις Ένοπλες Δυνάµεις µόνιµα και συνεχώς και σωστά, µε
βάση τις ανάγκες οι οποίες υπάρχουν, εγείρει θέµατα που έχουν
να κάνουν µε τις παραλαβές αεροσκαφών, σε ποια αεροδρόµια
θα τοποθετηθούν αυτά κ.ο.κ..

Αποφασίστηκε στη διεύρυνση του προγράµµατος και στα πα-
ραπάνω χρήµατα και τις παραπάνω βάσεις, τις οποίες προσπα-
θούµε να αναπτύξουµε, ότι πρέπει να εξυπηρετηθούν και οι
αεροδιακοµιδές. Ναι, και κρίνεται από την Υπηρεσία ότι το Άκτιο
στην περίπτωσή µας εξυπηρετεί καλύτερα. Γνωρίζετε ότι και στην
αεροπυρόσβεση, τα Boozer έρχονται στο αεροδρόµιο των Ιωαν-
νίνων -νοµίζω ότι το γνωρίζετε πολύ καλά και αν δεν το γνωρίζετε,
να ρωτήσετε- από το Άκτιο και ότι κάποια στιγµή κλείνει το αε-

ροδρόµιο. Άρα, επιχειρησιακοί λόγοι υπάρχουν. 
Είναι πραγµατικοί οι επιχειρησιακοί λόγοι, όπως και η εισήγηση

του ΕΚΑΒ επίσης, για το κοµµάτι των αεροδιακοµιδών στα Ιόνια
νησιά, όπως επίσης και η δυνατότητα -και σας το εξήγησα αυτό-
να αναπτυχθεί όλο αυτό όχι να σµικρυνθεί. Ας υποθέσουµε ότι
δεν γινόταν καθόλου ο «Θεοχαρόπουλος». Δεν θα φτιάχναµε Μο-
νάδες Τραύµατος στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων και
σε άλλα νοσοκοµεία της χώρας όπως έχουν γίνει; Συνεπεία τρο-
χαίων ατυχηµάτων, για παράδειγµα, δεν είναι η ανάγκη να δηµι-
ουργήσουµε Μονάδες Τραύµατος στα νοσοκοµεία και ειδικά για
τις ηλικίες από πενήντα έτη και κάτω αν δεν κάνω λάθος; Προ-
φανώς!

Άρα, καταλαβαίνω και τη διασύνδεση την οποία λέτε, αλλά
όπως βλέπετε αυτή είναι µία προσπάθεια για να µπορέσουµε να
εξυπηρετήσουµε. Το Πυροσβεστικό Σώµα δεν έχει κανέναν άλλον
λόγο. Σας είπα ότι αυτή δεν είναι µία πολιτική απόφαση. Συνε-
δριάζει το ΕΣΕΔΑ, περιλαµβάνει όλους τους ανωτέρω λόγους,
όπως σας είπα και αποφασίζει επιχειρησιακά. Άρα, ούτε εγώ δεν
θα έπρεπε, αλλά ούτε και εσείς φαντάζοµαι ότι θα θέλατε να πα-
ρέµβετε στην επιχειρησιακή του αρµοδιότητα. Και λίαν συντόµως
πιστεύω ότι θα ολοκληρωθεί αυτή η διακίνηση των αποφάσεων
του ΕΣΕΔΑ, έτσι ώστε να δηµοσιευτεί και στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και να πάµε στον νατοϊκό µηχανισµό, για να βγού-
µε σε διαγωνισµό και να δούµε στο πιλοτικό πρόγραµµα ποιοι θα
είναι αυτοί οι ιδιώτες οι οποίοι θα έλθουν για να καλύψουν αυτές
τις βάσεις; Θα το δούµε στην πορεία. Νοµίζω ότι µπορούµε να
το αναπτύξουµε περεταίρω και να το χτίσουµε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο.

Επαναλαµβάνω ότι η διάθεση της Κυβέρνησης είναι να επεν-
δύσει σε αυτό και να πληθύνουν οι βάσεις και οι δυνατότητες τις
οποίες έχουµε παρά να µειωθούν. Όµως, ως υπεύθυνος Υπουρ-
γός Πολιτικής Προστασίας θα ήθελα αυτό να γίνει µε άρτιο
τρόπο, έτσι ώστε να µπορεί αυτό το πρόγραµµα να πετύχει και
πραγµατικά να εξυπηρετήσει τους συνανθρώπους µας που βρί-
σκονται σε ανάγκη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Πολιτισµού, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, καθώς και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κατέ-
θεσαν στις 8-2-2025 σχέδιο νόµου: «Αναδιοργάνωση του Νοµικού
Προσώπου Δηµοσίου Δικαίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακο-
θήκη-Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου» και του Νοµικού Προσώ-
που Ιδιωτικού Δικαίου µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανι-
σµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση
των δράσεων του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονί-
κης και του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονο-
µασία του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου
Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλής Τέ-
χνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του
πλαισίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, έχουµε διάφορα αιτήµατα συναδέλφων για άδεια

απουσίας στο εξωτερικό.
Ο Βουλευτής κ. Βασίλειος-Νικόλαος Υψηλάντης ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 14-2-2025 έως και 18-
2-2025.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-
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γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 9-2-2025 έως 11-2-2025.
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Παρασκευαΐδης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 24-2-2025 έως 15-3-2025.
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καιρίδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από 10-2-2025 έως 12-2-2025. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 452/29-1-2025 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου Κυριαζίδη προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ποιες θα είναι οι επόµενες ενέρ-
γειες του Υπουργείου Υγείας, ώστε να δοθεί οριστική λύση στο
ζήτηµα της υποστελέχωσης της Παθολογικής Κλινικής του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Δράµας;»

Επίσης, θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 448/28-1-2025 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανα-
στασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε ποιες
άµεσες ενέργειες θα προβεί το Υπουργείο Υγείας για την κάλυψη
θέσεων παθολόγων στο Γενικό Νοσοκοµείο Δράµας, µετά τις συ-
νεχόµενες άγονες προκηρύξεις;».

Αναφέρονται στο ίδιο θέµα και εποµένως θα συζητηθούν ταυ-
τόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως
προς τον χρόνο οµιλίας τους σε εφαρµογή της διάταξης της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Παρακαλώ, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στο ζήτηµα της κάλυψης των

κενών θέσεων στην Παθολογική Κλινική του Γενικού Νοσοκο-
µείου Δράµας, αφού πλέον και η πρόσφατη προκήρυξη για τέσ-
σερις θέσεις ιατρών εσωτερικής παθολογίας απέβη άκαρπη.
Προσωπικά επικρότησα και επιδοκίµασα την ένταξη του Γενικού
Νοσοκοµείου Δράµας στην κατηγορία Α’ των προβληµατικών και
άγονων περιοχών, όπως επίσης και των Κέντρων Υγείας Παρα-
νεστίου και Κάτω Νευροκοπίου, σηµαντικό ζήτηµα και θέµα που
ταλαιπωρούσε τους συµπολίτες µου και βεβαίως και του Κέντρου
Υγείας του Δήµου Προσοτσάνης, που βεβαίως περιµένω και αυτό
από τη κατηγορία Β’ να «προαχθεί» στην Α’. 

Οφείλω να τονίσω βεβαίως, ότι τα κίνητρα που θέσπισε το
Υπουργείο Υγείας µε σκοπό την προσέλκυση νέων ειδικευόµενων
ιατρών σε αυτές τις περιοχές, όπως είπα και προηγουµένως, απέ-
βησαν άκαρπες. Πέραν των κινήτρων του Υπουργείου, οι φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης, τόσο ο Δήµος Δράµας όσο και η πε-
ριφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, διαθέτουν σεβα-
στά ποσά για την κάλυψη της σίτισης και στέγασης των ιατρών,
1.500 ευρώ τον µήνα για έκαστο παθολόγο που θα έκανε την επι-
λογή στο Νοσοκοµείο της Δράµας τον µήνα και βεβαίως 30.000
ευρώ τον χρόνο από πλευράς της περιφέρειας, δηλαδή 4.000
ευρώ τον µήνα για κάθε ενδιαφερόµενο που περιµένουµε και τη
συνέχεια για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Έτσι, αναγνώρισαν εµπράκτως την επιτακτική ανάγκη να κα-
λυφθούν οι θέσεις της Παθολογικής Κλινικής. Εντούτοις, το γε-
γονός αυτό και µια σειρά από προηγούµενες προκηρύξεις απέ-
βησαν άκαρπες και αυτό αποδεικνύει ότι το σύνολο των µέχρι
τώρα ειληµµένων µέτρων και κινήτρων δεν ήταν και δεν είναι
ικανό να δώσει µια οριστική λύση στο πρόβληµα που χρονίζει. 

Θα ήθελα να προτρέψω και να καλέσω εσάς προσωπικά και το
Υπουργείο να σχεδιάσει, να ανακοινώσει και να υλοποιήσει µια
σειρά τολµηρών πρωτοβουλιών προκειµένου να υπάρξει και µια
καµπάνια για την προσέλκυση βάσει των καινούργιων δεδοµένων
και προκλήσεων, ώστε το Νοσοκοµείο Δράµας να αποτελέσει και

πάλι µια ελκυστική εναλλακτική. 
Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ανωτέρω, κύριε Υπουργέ ερωτάσθε:

Ποιες θα είναι οι επόµενες κινήσεις και πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου Υγείας, ώστε να δοθεί οριστική λύση στο ζωτικής σηµασίας
ζήτηµα υποστελέχωσης της Παθολογικής Κλινικής του Γενικού
Νοσοκοµείου Δράµας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κυριαζίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Νικολαΐδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αρχικά στέκοµαι στην κατάθεση επίκαιρων

ερωτήσεων και από τους τρεις Βουλευτές του Νοµού Δράµας για
το τόσο σοβαρό ζήτηµα των προσλήψεων γιατρών στην Παθο-
λογική Κλινική του Νοσοκοµείου µας. Είναι ένα πολύ σηµαντικό
θέµα για την τοπική κοινωνία και δικαιολογηµένα είµαστε εδώ να
διεκδικήσουµε την καλύτερη δυνατή λύση. Δεν θέλω να ανα-
φερθώ στα όσα έγιναν ή δεν έγιναν στο παρελθόν ή για τις κα-
θυστερήσεις που υπήρξαν. Είµαστε εδώ για να προτείνουµε
συγκεκριµένες λύσεις και αναµένουµε να υιοθετηθούν από το
Υπουργείο Υγείας ώστε επιτέλους να έρθουν γιατροί στη Δράµα. 

Κύριε Υπουργέ, προτείνουµε επαναπροκήρυξη των τεσσάρων
θέσεων παθολόγων. Ο διαγωνισµός να παραµείνει ανοιχτός, µε
συνεχόµενες προκηρύξεις µέχρι να καλυφθούν και οι τέσσερις
θέσεις. Καµία προκήρυξη θέσης παθολόγου σε δηµόσια δοµή
της χώρας, µέχρι να καλυφθούν οι τέσσερις θέσεις Παθολογικής
Κλινικής της Δράµας. 

Κύριε Υπουργέ, µόνο µε ακραίες λύσεις θα µπορέσουµε να
αντιµετωπίσουµε το συγκεκριµένο ακραίο πρόβληµα. Επίσης,
εξασφάλιση µε νοµοθετική ρύθµιση ότι µέχρι την κάλυψη και των
τεσσάρων θέσεων στην Παθολογική του Γενικού Νοσοκοµείου
Δράµας θα διατίθεται ικανός αριθµός παθολόγων και οι εφηµε-
ρίες από τους µόνιµους γιατρούς δεν θα ξεπερνούν τις οκτώ τον
µήνα. Τέλος, αλλαγή της νοµοθεσίας ώστε να δίνεται η δυνατό-
τητα στην αυτοδιοίκηση να καταβάλει χρηµατικό βοήθηµα και όχι
επιδότηση σίτισης και στέγασης. 

Είναι πολύ σηµαντικές οι πρωτοβουλίες από την Περιφέρεια
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και το Δήµο Δράµας, όµως
δώστε τη δυνατότητα τα χρήµατα που διατίθενται να γίνουν πιο
ελκυστικά. 

Κύριε Υπουργέ, οι γιατροί του Νοσοκοµείου της Δράµας σας
έχουν καλέσει να επισκεφθείτε το νοσοκοµείο µας. Δεν ήρθατε
στη Δράµα. Θα τους δείτε αύριο στην Αθήνα. Συζητήστε µαζί
τους και αν υπάρχει και κάποιο άλλο πρόβληµα, το οποίο δεν έχει
γίνει γνωστό µέχρι σήµερα, φροντίστε να δοθεί λύση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Νικολαΐδη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απα-

ντώ συνολικά και στους δύο συναδέλφους.
Ευχαριστώ πάρα πολύ και τους δύο συναδέλφους και τον κ.

Ξανθόπουλο -που η ερώτησή του µεταφέρθηκε για την άλλη
εβδοµάδα, αλλά είχε κάνει και αυτός, προς Θεού-, πράγµα το
οποίο δείχνει το αντικειµενικό και πραγµατικό ενδιαφέρον που
έχουν οι Βουλευτές του νοµού για το νοσοκοµείο. 

Πάµε, κατ’ αρχάς, να δούµε τι έχει κάνει συνολικά η Κυβέρ-
νηση για το νοσοκοµείο, για να µη δηµιουργείται σε κάποιους η
εσφαλµένη εντύπωση ότι η Κυβέρνησή µας δεν ενδιαφέρεται για
το Νοσοκοµείο Δράµας. Το λέω γιατί πολλές φορές ακούγονται
διάφορα. 

Λοιπόν, µεταξύ 2019 και 2023 η αύξηση προϋπολογισµού του
Νοσοκοµείου Δράµας είναι 49%. Συγκεκριµένα από 8,1 εκατοµ-
µύρια στα 12,1 εκατοµµύρια. Το 2024 ανέβηκε 7,3% από τα
12,1%, δηλαδή άλλο 1,5 εκατοµµύριο. Άρα, πάµε από 8,1 εκα-
τοµµύρια στα 14 εκατοµµύρια. Μιλάµε για 60% αύξηση του προ-
ϋπολογισµού του νοσοκοµείου µέσα σε πέντε χρόνια. Υπηρετούν
προσωπικό, συνολικά και θα έρθω µετά στους παθολόγους ει-
δικά: Ιούλιος 2019- Δεκέµβριος 2024: είµαστε συν εννέα γιατρούς
στο σύνολο του νοσοκοµείου. Ενενήντα τέσσερις γιατροί υπηρε-
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τούσαν το 2019, εκατόν τρεις γιατροί υπηρετούν σήµερα. Και
είναι και τέσσερις συν, νοσηλευτές, τριακόσιοι δύο νοσηλευτές
το 2019, τριακόσιοι έξι τώρα. Αυτό είναι αφαιρουµένων των συ-
νταξιοδοτήσεων οι οποίες συνέβησαν. Ιατρικό προσωπικό, προσ-
λήψεις Ιούλιος 2019 – Δεκέµβριος 2024, πενήντα πέντε. Τριάντα
τρεις µόνιµοι, δεκαεννέα επικουρικοί και τρεις µε µπλοκάκια.

Και πάµε τώρα στο τι µέτρα πήραµε για το θέµα των παθολό-
γων, που είναι αυτό που µας καίει. Κάναµε κατηγορία Α’. Ήδη σή-
µερα δεκατέσσερις γιατροί του Νοσοκοµείου Δράµας λαµβάνουν
µηνιαίο οικονοµικό κίνητρο ύψους 300 ευρώ τον µήνα και σαρά-
ντα γιατροί λαµβάνουν µηνιαίο οικονοµικό κίνητρο 600 ευρώ το
µήνα. Ξαναλέω, από τη δική µου υπουργική απόφαση, µετά τον
δικό µου νόµο, δεκατέσσερις γιατροί του Νοσοκοµείου Δράµας
παίρνουν συν 300 ευρώ τον µήνα, άλλοι σαράντα γιατροί συν 600
ευρώ τον µήνα. Άρα, δίνουµε και πολλά περισσότερα χρήµατα
και δεν είναι από τώρα. Έχουµε βάλει συνολικά 9 εκατοµµύρια
ευρώ, είναι τα έργα που κάνουµε µέσω του Ταµείου Ανάπτυξης
και του ΕΣΠΑ, τα οποία αφορούν στη διαµόρφωση νέας Μονά-
δας Τεχνητού Νεφρού, νέου φαρµακείου, νέου Εργαστηρίου Φυ-
σικοθεραπείας, γραφεία Διαχείρισης Υλικού και Τεχνικής Υπηρε-
σίας, Θαλάµων Αρνητικής Πίεσης µε αλλαγές στο εσωτερικό
διαρρυθµίσεων, αυτό είναι του ταµείου ανάκαµψης, ύψους 3,6
εκατοµµύρια. Ήδη εργολαβίες δουλεύουν και έχουµε βάλει και
στο ΕΣΠΑ την ενεργειακή αναβάθµιση ύψους 5,6 εκατοµµύρια.

Οι λειτουργικοί δείκτες, δηλαδή πώς πάει το νοσοκοµείο: Δεύ-
τερο εξάµηνο 2023 µε το δεύτερο εξάµηνο 2024, τα πιο επικαι-
ροποιηµένα στοιχεία: έχουµε συν 3,19% περισσότερες νοσηλείες
συν 3,52% περισσότερα χειρουργεία, συν 10% περισσότερους
ασθενείς στα τακτικά εξωτερικά ιατρεία, συν 1,34 στα επείγοντα
περιστατικά και σε απεικονιστικές εξετάσεις έχουµε συν 6,28. Δη-
λαδή µε όλα τα προβλήµατα τα πραγµατικά, θα έλθω αµέσως
στου νοσοκοµείου, που λέτε και σωστά λέτε, και να σας συγ-
χαρώ, κύριε Κυριαζίδη, για την πολύ ωραία εκδήλωση προχθές
µε τον Μάκη Βορίδη, είδα µερικά πλάνα, αυτό ήταν λαοθάλασσα,
κοσµοπληµµύρα. Άρα, ο λαός της Δράµας καταλαβαίνει ότι δεν
τον έχουµε εγκαταλείψει. Είναι ευτυχές αυτό, γιατί αλλιώς τόσο
κόσµο δεν θα είχε ο Βορίδης και ο Κυριαζίδης εκεί.

Πάµε, όµως, να επανέλθω στο νοσοκοµείο.
Γελάνε, αλλά ξέρουν ότι ήταν πραγµατικός χαµός και ήταν

εντυπωσιακό ακόµα και για την δική µου συγκέντρωση.
Πάω, λοιπόν, τώρα στο προκείµενο. Με όλα τα προβλήµατα

που θα πω αµέσως τώρα ότι έχουµε, το νοσοκοµείο έχει τους πε-
ρισσότερους νοσηλευτές και έχει µεγαλύτερη παραγωγή.

Άρα, κακώς δηµιουργείται η εντύπωση ότι το νοσοκοµείο είναι
υπό κατάρρευση. Όχι, το νοσοκοµείο δεν είναι υπό κατάρρευση.
Στο νοσοκοµείο έχει πρόβληµα η Παθολογική Κλινική. Γιατί; Διότι,
κύριε Πρόεδρε, έχουν γίνει στα πέντε χρόνια δεκαπέντε προ-
σκλήσεις και έχουν βγει οι δεκατέσσερις άγονες. Τόσο απλά.

Για κάποιον ειδικό λόγο οι παθολόγοι δεν επιλέγουν το Νοσο-
κοµείο Δράµας, ακόµη και µε τα κίνητρα που βάλαµε. Να επανα-
λάβω πως βάλαµε συν 600 ευρώ τον µήνα, δηλαδή 7.200 τον
χρόνο, και ήρθε και ο δήµος και η περιφέρεια και έδωσαν τη χρη-
µατική ενίσχυση που αναφέρατε προηγουµένως. Δώσαµε αυτά
τα κίνητρα αλλά και θεσµικά κίνητρα τα οποία ψηφίσαµε και πή-
γαµε την υποχρεωτική παραµονή από τα πέντε χρόνια στα τρία
χρόνια και δώσαµε την άδεια να συµµετάσχουν σε συνέδρια
µέσω του νοσοκοµείου. Και επισηµαίνω ότι όλα αυτά είναι αιτή-
µατα που µας είχαν θέσει από τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο.
Όλα αυτά τα θεσµοθετήσαµε και συµπεριελήφθησαν στην πρό-
σκληση. Παρά ταύτα, στην τελευταία αυτή πρόσκληση, για την
οποία είχα µια µεγαλύτερη ελπίδα λόγω των αυξηµένων κινή-
τρων, προκηρύξαµε και τις τέσσερις θέσεις της παθολογίας, και
βγήκαν και οι τέσσερις άγονες.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου για να µη «φάω»
τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η πρα-

γµατικότητα είναι αυτή η οποία αναφέρατε. Το ζήσατε και σε
προηγούµενη φάση το 2012 και το 2013 όταν είχατε έρθει ως

Υπουργός Υγείας στο Νοσοκοµείο Δράµας, που και εκεί ενισχύ-
σατε τότε µε ένα ικανό ποσό των δύο εκατοµµυρίων σε µία πε-
ρίοδο που θα έλεγα ότι η χώρα είχε τα µνηµονιακά δυστυχώς
δεινά, όπως επίσης και µε τη δηµιουργία του αξονικού αλλά και
τη λειτουργία της ΜΕΘ που ήταν κλειστή. Υπάρχει δηλαδή µια
προηγούµενη συνέχεια.

Αυτό, εάν θέλετε, σε έναν βαθµό αναγνωρίζεται και από τη
δραµινή κοινωνία, η οποία το διατύπωσε και χθες, όπως και την
ικανοποίησή της και για τον χαρακτηρισµό των νοσοκοµείων και
των κέντρων υγείας ως πρώτου βαθµού άγονα, όπου δόθηκαν τα
κίνητρα. Όµως, δυστυχώς παραµένει το ζήτηµα της Παθολογικής
σε ό,τι αφορά τη λειτουργία του.

Θέλω να πιστεύω, επειδή πρόσφατα έγιναν αυτές οι ενισχύσεις
από πλευράς και του δήµου και της περιφέρειας, ότι θα υπάρξει
το ενδιαφέρον. Γι’ αυτό κάνουµε την έκκληση. Και πιστεύω ότι
αύριο στη συζήτηση που θα έχουµε το ιατρικό προσωπικό και την
εκπροσώπηση του νοσοκοµείου και των εργαζοµένων, αλλά και
του ιδιωτικού τοµέα και της αντιπεριφέρειας, πως θα προσπαθή-
σουµε να υπάρχουν κάποιες θέσεις και απόψεις µήπως και βοη-
θηθεί όλη η πρόκληση και η πρόσκληση ξανά.

Πιστεύω ότι θα υπάρξει καινούργια όπως κάναµε την κουβέντα
την προηγούµενη εβδοµάδα και επικοινωνήσατε και µε τους συλ-
λογικούς θεσµούς και του νοσοκοµείου και των ιδιωτικών για-
τρών, και βεβαίως δεσµευτήκατε -και ορθά το κάνατε- και τους
καλέσατε αύριο σε µια κοινή συνεδρίαση, προκειµένου να υπάρ-
ξει λύση.

Δεν γνωρίζω αν θα µπορούσε να είναι ανοικτή αυτή η διαρκής
προκήρυξη, µήπως στη διάρκεια του χρόνου υπάρξει µια συµµε-
τοχή. Πιστεύουµε ότι µε αυτή τη µέριµνα από πλευράς της πολι-
τείας, του Υπουργείου Υγείας, όπως και της δικής σας, θα υπάρ-
ξει αυτό το ενδιαφέρον, ώστε να αναπνεύσει επιτέλους στο κοµ-
µάτι αυτό.

Σας ευχαριστώ και έχουµε συνέχεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κυριαζίδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Νικολαΐδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα

απ’ όλα, δεν είµαι ένας άνθρωπος που έρχεται να κάνει αντιπολί-
τευση για την αντιπολίτευση. Είναι η τρίτη φορά που καταθέτω
επίκαιρη ερώτηση για το Νοσοκοµείο Δράµας και έρχοµαι µε
προτάσεις.

Δεν σας λέω µόνο ψάξτε. Σας λέω τι µπορείτε να κάνετε. Εάν
θέλετε το αποδέχεστε, εάν θέλετε δεν το αποδέχεστε. Έρχοµαι
µε όλη την καλή διάθεση. Το Νοσοκοµείο Δράµας, όπως και όλα
τα νοσοκοµεία του τόπου µας, δεν έχουν χρώµατα, δεν έχουν
κόµµατα.

Εδώ δεν ήρθα ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ απέναντι στην Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και -προς Θεού- µακριά από
εµένα εάν σας κατηγόρησα ότι έκανα πολιτική. Εσείς έρχεστε
εδώ και λέτε τι έγινε στο Νοσοκοµείο Δράµας τόσα χρόνια. Δη-
λαδή το Νοσοκοµείο Δράµας είναι σωστό και δουλεύει ορθά.
Αυτό µου λέτε εσείς αυτήν τη στιγµή. Με τα στοιχεία που παρα-
θέσατε είπατε ότι το νοσοκοµείο δουλεύει σωστά.

Το συνδυάζω µε το γεγονός ότι χθες ο κ. Κυριαζίδης έκανε µια
µεγαλειώδη συγκέντρωση στη Δράµα, άρα, όλα είναι τέλεια. Στη
Δράµα δεν πρέπει να κατέβει κανένας Βουλευτής άλλη φορά. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα κάνει όλα τέλεια. Δρόµους
έχουµε, σχολεία έχουµε, τα στρατόπεδα έµειναν, πανεπιστήµια
ήρθαν. Η ζωή όλων είναι τέλεια. Κανένας άλλη φορά να µην ψη-
φίσει τίποτα πέρα από Νέα Δηµοκρατία. Είναι όλα τέλεια. Έγινε
µια µεγάλη συγκέντρωση. Οι χειροκροτητές πήγαν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τώρα, αν λέµε τους συµπατριώτες
µας χειροκροτητές… Όλα έχουν ένα όριο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Εγώ δεν ήρθα να πω
αυτά, κύριε Γεωργιάδη. Εσείς ξεκινήσατε.

Στην προηγούµενη συζήτηση που είχαµε σας είχα πει ότι δεν
θα καλυφθούν οι θέσεις. Μου είχατε πει ότι θα εκτεθώ. Κύριε Γε-
ωργιάδη, ελάτε στη Δράµα. Θα περπατήσουµε τον ίδιο δρόµο.
Δεν ξέρω ο κ. Βορίδης από ποιον δρόµο ήρθε. Για τον κ. Πανα-
γιωτόπουλο και τον κ. Κέλλα ξέρω. Όµως, για τον κ. Βορίδη δεν
ξέρω. Ήρθε από τον ίδιο που πάω κι εγώ;
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Υπάρχει δοµικό πρόβληµα στη Δράµα. Δεν έχει δρόµους, δεν
έχει σύνδεση µε αστικά κέντρα, στα δύο κοντινά αεροδρόµια δεν
µπορείς να πας. Έχουµε προβλήµατα µε τα σπίτια προς ενοι-
κίαση. Τα γνωρίζετε, κύριε Γεωργιάδη. Θα µου πείτε: «Μα, τι να
κάνω»; Να συνεργαστείτε, σας λέω, όπως συνεργαστήκαµε εγώ
µε τον κ. Κυριαζίδη και τον κ. Ξανθόπουλο. Δεν ερχόµαστε να κά-
νουµε µικροπολιτική ο ένας για τον άλλον.

Επίσης, έχουµε την ενηµέρωση ότι σταµάτησαν οι στρατιωτικοί
γιατροί να πηγαίνουν για εφηµερίες. Το γνωρίζετε; Το γνωρίζετε.
Και µέσα σ’ όλα αυτά οι αναισθησιολόγοι µας θα πηγαίνουν στην
Ξάνθη και στις Σέρρες. Δηλαδή όλα λειτουργούν τέλεια στο Νο-
σοκοµείο Δράµας, έχουµε ένα πολύ καλό εργασιακό περιβάλλον,
ας τους δώσουµε να πάνε.

Κύριε Υπουργέ, αποδείχτηκε ότι οι µέχρι τώρα πρωτοβουλίες
δεν ήταν αρκετές. Σας παρουσίασα µία συγκεκριµένη δέσµη µέ-
τρων, ώστε να αυξηθούν οι πιθανότητες για προσέλκυση για-
τρών. Προχωρήστε σε γενναίες αποφάσεις. Κάντε υπερβάσεις.
Δώστε λύση στο πρόβληµα της Παθολογικής Κλινικής του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Δράµας. Για εµάς που ζούµε στη Δράµα είναι
ζήτηµα ζωής και θανάτου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Νικολαΐδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

πρότεινα να διαγραφεί για τα Πρακτικά η λέξη «χειροκροτητές».
Είναι πάρα πολύ απαξιωτική από Βουλευτή εκλεγµένο για συµπο-
λίτες του που πήγαν σε µια εκδήλωση ενός συναδέλφου του Βου-
λευτού. Είναι λίγο σαν να τους βλέπετε αφ’ υψηλού.

Εµείς οι αιρετοί πρέπει πάντα να θυµόµαστε αυτό που είπε ο
ποιητής Αγάθων: «Τον άρχοντα τριών δη µέµνησθαι: Ανθρώπων
άρχει. Κατά νόµον άρχει…» και προσέξτε το τρίτο, κύριε Νικο-
λαΐδη, «…ουκ αεί άρχει». Ούτε εσείς θα είστε πάντα Βουλευτής,
ούτε εγώ. Άρα, αφήστε τον λαό να πηγαίνει εκεί που θέλει. Δεν
θα πάρει από εµένα δεδοµένα ούτε από εσάς. Όταν τους λέτε
«χειροκροτητές» είναι σαν να τους λέτε: «Σας βλέπω από ψηλά
και είστε χαµηλά». Δεν µου άρεσε και το κλείνω.

Πάω λίγο τώρα στο συγκεκριµένο που µε ενδιαφέρει για να µη
φεύγουµε από το νοσοκοµείο. Πρώτα απ’ όλα, θέσατε ως αίτηµα
να µείνει ανοιχτή η πρόσκληση. Πρακτικά το κάνουµε ήδη. Η πρό-
σκληση επαναλαµβάνεται στο τέλος Φεβρουαρίου. Δεν µπορεί
να µένει εσαεί, όπως λέτε. Πρέπει να ανοίγει και να κλείνει για να
βλέπουµε ποιοι έχουν κάνει αίτηση και να διορίζονται. Όµως,
µέχρι να καλυφθούν οι θέσεις που έχουµε προκηρύξει, που είναι
αυτές οι δύσκολες, θα ανοιγοκλείνει συνεχώς. Τέλος Φεβρουα-
ρίου, λοιπόν, θα ξανανοίξει η πρόσκληση για τη Δράµα.

Είπατε να σκεφτούµε λίγο έξω από τα συνηθισµένα. Μα,
έχουµε σκεφτεί έξω τα συνηθισµένα και λέω και τα αποτελέ-
σµατα γιατί –ξέρετε- τελικά το αποτέλεσµα µετράει. Παρέλαβα
ως Υπουργός διακόσιες ενενήντα τρεις θέσεις που έβγαιναν άγο-
νες επί πέντε χρόνια στο σύνολο της Ελλάδος. Βάλαµε τα κίνη-
τρα για τα άγονα, που λέγατε ότι είναι λίγα κ.λπ., και κλείσαµε
στην πρώτη πρόσκληση, από τις διακόσιες ενενήντα τρεις θέσεις,
τις διακόσιες µία. Ήταν ένα ποσοστό κοντά στο 70%. Προσθέ-
σαµε περίπου άλλες είκοσι στην πορεία και επαναπροκηρύξαµε
τη γνωστή πρόσκληση του Ιανουαρίου. Προκηρύξαµε δηλαδή
εκατόν δέκα θέσεις. Πάντα µιλάµε για τον σκληρό πυρήνα των
θέσεων που δεν καλύπτονταν επί πέντε χρόνια ποτέ. Από αυτές
τις εκατόν δέκα θέσεις καλύψαµε τις σαράντα και πήγαµε στο
40%. Οι θέσεις που µένουν είναι αυτές που καλύπτονται δυσκο-
λότερα. Τέλος Φεβρουαρίου θα ξαναπροκηρύξουµε πια τις εβδο-
µήντα που έχουν αποµείνει. Κι αυτό θα γίνεται διαρκώς και
διαρκώς µέχρι να φτάσουµε στο µηδέν.

Σε κάθε πρόκληση πάντως που κάνουµε -προσέξτε τι λέω- το
40% των θέσεων που καλύφθηκαν τώρα είναι θέσεις που έµειναν
άγονες τον Οκτώβριο ή µάλλον τον Νοέµβριο που τελείωσε η
πρόσκληση. Και τώρα βρήκαµε γιατρούς για τις θέσεις που δεν
βρίσκαµε τον Νοέµβριο.

Σε κάθε πρόσκληση που ανοίγουµε, κάποιους περισσότερους
γιατρούς προσλαµβάνουµε. Άρα, τα µέτρα λειτουργούν.

Πράγµατι σε δύο πόλεις στη χώρα έχουµε πολύ µεγάλο πρό-

βληµα και δεν έχουµε πετύχει καθόλου. Είναι η Δράµα και η Κως.
Σε όλα τα άλλα έχουµε πάρει. Δεν έχουµε πάρει το 100% που θα
θέλαµε, αλλά κάπου πήραµε 100%, κάπου πήραµε το 50%, κάπου
το 60%. Στη Δράµα και στην Κω, θέλω να είµαι ειλικρινής, είµαστε
στο 0%.

Και σηµειώστε, κύριε Κυριαζίδη, ότι ήταν και δικό σας αίτηµα,
όταν πρωτοανέλαβα πέρυσι το Υπουργείο Υγείας, να µην προκη-
ρύξουµε µία-µία τις θέσεις των παθολόγων, αλλά και τις τέσσερις
µαζί, γιατί κι εσείς και ο κ. Νικολαΐδης και ο κ. Ξανθόπουλος και
στη Βουλή µάλιστα, µου είχατε πει: «Πρέπει να τις προκηρύξετε
και τις τέσσερις µαζί». Και τον Οκτώβριο τις προκηρύξαµε και τις
τέσσερις µαζί και τον Ιανουάριο τις προκηρύξαµε και τις τέσσερις
µαζί και τέλη Φεβρουαρίου θα τις προκηρύξουµε και τις τέσσερις
µαζί. Δηλαδή προκηρύσσουµε κάθε φορά το σύνολο των οργα-
νικών θέσεων παθολόγων που έχουµε. Δεν µπορούµε να προκη-
ρύξουµε πέµπτη θέση. Αυτές είναι στο οργανόγραµµα, αυτές
µπορούµε να προκηρύξουµε, αυτές προκηρύσσουµε.

Τώρα, είπατε για τον Στρατό. Δεν αφορά το Υπουργείο Υγείας.
Πράγµατι, έχετε δίκιο, ο Υπουργός ο κ. Δένδιας έλαβε αυτή την
απόφαση. Είναι απόφαση του κ. Δένδια. Μας δηµιουργεί µία δυ-
σκολία, δεν αντιλέγω. Έχει τα δικά του προβλήµατα και ο στρα-
τός, δεν θέλω να φανεί ότι τον ψέγω. Λέει µια παροιµία: «όσα
ξέρει ο νοικοκύρης, δεν τα ξέρει ο κόσµος όλος». Άρα προφα-
νώς, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει τα δικά του προβλήµατα
να αντιµετωπίσει. Αλλά αυτή είναι µία απόφαση που δεν αφορά
το Υπουργείο Υγείας. Είναι µία απόφαση του κ. Δένδια να στα-
µατήσουν οι στρατιωτικοί γιατροί να πηγαίνουν. Εµείς έχουµε ζη-
τήσει και εγγράφως να αλλάξει αυτή η απόφαση. Πιστεύω ότι θα
αλλάξει. Κλείνουµε κι αυτό το κεφάλαιο.

Πάµε τώρα στο τι θα κάνουµε. Ανοίγει πάλι πρόσκληση. Θα
έρθω φυσικά στη Δράµα µόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία του
διορισµού των νέων διοικητών µέσα στις επόµενες δύο εβδοµά-
δες. Ήδη σήµερα –ξέχασα να σας το πω- υπογράψαµε πριν από
λίγο και βγαίνουν οι αποφάσεις σήµερα για τους διοικητές στην
7η Υγειονοµική Περιφέρεια. Τις επόµενες δύο µέρες υπολογίζω
να βγάλουµε τους διοικητές στη 2η Υγειονοµική Περιφέρεια.
Μετά πάµε στην 3η και την 4η Υγειονοµική Περιφέρεια. Μετά πάµε
στην 6η Υγειονοµική Περιφέρεια και θα κλείνουµε την 1η Υγει-
ονοµική Περιφέρεια που είναι η Αθήνα. Και την 5η, που την ξέ-
χασα, που θα είναι µεταξύ 3ης και 4ης.

Άρα, λοιπόν, περίπου σε δυο τρεις εβδοµάδες από σήµερα
ολοκληρώνεται η διαδικασία µέσω ΑΣΕΠ για τον διορισµό των
νέων διοικήσεων. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας, δεσµεύο-
µαι ασφαλώς και µε την πρόσκληση των τεσσάρων παθολόγων
που θα ανοίξει, να έρθω στη Δράµα.

Τέλος, πιστεύω ότι δεν διαφηµίσαµε αρκετά -έγινε προς το
τέλος- τις αποφάσεις του δήµου και της περιφέρειας για την επι-
πλέον ενίσχυση. Δεν είχε προλάβει να γίνει πανελληνίως γνωστό
στον βαθµό που θα θέλαµε. Θα το διαφηµίζουµε περισσότερο.

Δεν ξέρω αν µπορεί το κράτος, όπως λέτε εσείς, γιατί είναι
άλλο πράγµα αυτό που ψηφίζαµε να πληρώνει ο δήµος το ενοίκιο
του σπιτιού και άλλο πράγµα το ρευστό που λέτε. Είναι δύο δια-
φορετικά. Είναι διαφορετικό είδος δαπάνης ένα, διαφορετικό
είδος δαπάνης το άλλο. Δεν θα σας έλεγα όχι κατ’ ανάγκη. Δη-
λαδή, εγώ ως Υπουργός Υγείας δεν θα είχα αντίρρηση, αλλά
θέλει συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο
Εσωτερικών. Είναι λίγο πιο σύνθετο το θέµα. Δεν λέω όχι.

Τα υπόλοιπα που θέσατε για τον δρόµο, για το πανεπιστήµιο και
για όλα τα άλλα, µε συγχωρείτε, αλλά δεν αφορούν στη συγκεκρι-
µένη ερώτηση και σίγουρα δεν αφορούν στον Υπουργό Υγείας. Αν
έχει µείνει πίσω η Δράµα, λυπούµαι, γιατί εγώ τη Δράµα τη θεωρώ
πολύ όµορφο µέρος. Αλλά αν υποτεθεί ότι έχει µείνει τόσο πίσω
όσο λέτε, προφανώς και το ΠΑΣΟΚ κάποια ευθύνη την έχει. Το κα-
ταλαβαίνετε αυτό. Δεν κυβέρνησε και λίγο στη Μεταπολίτευση.
Ούτε τα πανεπιστήµια ούτε οι δρόµοι γίνονται σε ένα και δύο και
πέντε χρόνια. Είναι αποφάσεις δεκαετιών. Δεν ξέρω, µπορεί να
έχετε δίκιο και όταν κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ τριάντα χρόνια να µην
έκανε τίποτα για τη Δράµα και να έµειναν όλα να τα κάνει ο Μη-
τσοτάκης. Θα τα κάνει κι αυτά ο Μητσοτάκης. Δεν χάθηκε ο κό-
σµος. Μην ανησυχείτε. Στο τέλος κι εσείς Μητσοτάκη θα ψηφίσετε
-λογικό είναι- για να πηγαίνει η χώρα µπροστά.
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Κατά συνέπεια, για να κλείσω, αναγνωρίζω το πρόβληµα που
προέκυψε γιατί δεν καταφέραµε να πάρουµε παθολόγους. Δε-
σµεύοµαι ότι θα µετακινούµε διαρκώς γιατρούς για να βγαίνουν
οι εφηµερίες, όπως και τώρα το κάνουµε από γειτονικό κέντρο
υγείας και από γειτονικά νοσοκοµεία. Δεν µπορεί να τεθεί, σε
καµία περίπτωση, σε κίνδυνο η λειτουργία του νοσοκοµείου.

Και να πω και κάτι ακόµα. Δεν είπα ότι όλα πάνε τέλεια. Όµως
ότι το νοσοκοµείο έχει προϋπολογισµό αυξηµένο σχεδόν 60%
από το 2019 και ότι η παραγωγή του είναι αυξηµένη σε σύγκριση
µε το 2023 και πολύ πιο αυξηµένη σε σχέση µε το 2019, αυτό που
λένε οι αριθµοί. Τι να κάνω; Θέλετε να σας πω άλλους αριθµούς
για να σας αρέσουνε; Είναι αυτό που σας είπα ότι έχει µεγαλύ-
τερη παραγωγική λειτουργία; Μας ικανοποιεί; Όχι! Θέλουµε να
λύσουµε το πρόβληµα της Παθολογικής Κλινικής και όλα τα ψη-
φίζουµε γιατί πιστεύουµε ότι αυτό δεν πάει καλά και θέλουµε να
το λύσουµε και βγάζουµε διάφορα µέτρα για να το λύσουµε.

Στην πραγµατικότητα, ό,τι µέτρα µου έχετε προτείνει στη
Βουλή, τα έχω κάνει όλα. Δυστυχώς, στη Δράµα δεν είχαµε επι-
τυχία όσο σε άλλες περιοχές της χώρας. Ο επιµένων νικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Προχωράµε τώρα στην τέταρτη επίκαιρη ερώτηση του πρώτου
κύκλου µε αριθµό 471/3-2-2025 του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Άµεσος κίνδυνος µετακίνησης ασθενών, που πραγµα-
τοποιούν αιµοκάθαρση στη µονάδα τεχνητού νεφρού (ΜΤΝ) του
νοσοκοµείου Λευκάδας, σε άλλα νοσοκοµεία και κλινικές λόγω
έλλειψης νεφρολόγων».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο Νοσοκοµείο Λευκάδας και στη µονάδα τε-

χνητού νεφρού από το περασµένο Σεπτέµβρη, εδώ και επτά
µήνες, είναι µόνο µία γιατρός, η διευθύντρια. Οι προβλεπόµενες
θέσεις από το πανάρχαιο οργανόγραµµα του προηγούµενου νο-
σοκοµείου, που ήταν το ένα τέταρτο από αυτό που είναι τώρα,
προέβλεπαν τρεις νεφρολόγους. Παρ’ όλα αυτά, ουδέποτε αυτές
οι θέσεις καλύφθηκαν. Τριάντα τέσσερις ασθενείς αυτήν τη στι-
γµή καθηµερινά υποβάλλονται σε αιµοκάθαρση µε µία γιατρό. Η
διευθύντρια, ενώ κάνει αιµοκαθάρσεις, αφήνει τους ασθενείς, πη-
γαίνει και στα εξωτερικά ιατρεία και ταυτόχρονα επιβλέπει και
ασθενείς κλινικών, για παράδειγµα της παθολογικής, για νεφρο-
λογική εκτίµηση. Όλα αυτά τα στοιχεία, κάνουν την αναµονή των
ασθενών να ξεπερνά τους τρεις µήνες για µια απλή εξέταση.

Η γιατρός αυτή κραυγάζει προς τη διοίκηση µε επιστολή. «Ανα-
γκάζοµαι να δουλεύω σε συνθήκες που θα µε οδηγήσουν σε ια-
τρικά λάθη λόγω σοβαρότατης κόπωσης». Ζητάει ενίσχυση σε
νοσηλευτικό προσωπικό. Μαζί µε αυτήν την γιατρό είναι και ο
σύλλογος εργαζοµένων, οι ασθενείς, οι συγγενείς της, όλος ο
κόσµος της Λευκάδας. Η Κυβέρνηση και η διοίκηση επιλέγουν τα
επικίνδυνα για τους ασθενείς µπαλώµατα. Ποια είναι αυτά; Δύο
γιατροί, ένας από τους Φιλιάτες κι ένας από το Μεσολόγγι, να
πηγαίνουν να κάνουν εφηµερίες σε αυτή τη µονάδα. Είναι κοροϊ-
δία και για τη γιατρό και για τους ασθενείς.

Οι αιµοκαθαιρόµενοι και οι συγγενείς τους ζουν καθηµερινά
τον τρόµο µιας πιθανής µετακίνησής τους σε δεκάδες χιλιόµετρα
µακριά. Έχουν αυτήν την αγωνία. Ελπίζουν να τους δοθεί η δυ-
νατότητα να ζήσουν και να ζήσουν ως άνθρωποι. «Οι ζωές µας -
λένε οι ίδιοι σε επιστολές τους- κινδυνεύουν εξαιτίας της πά-
θησής µας, αλλά και της αδυναµίας αυτών που έχουν την ευθύνη
αυτής της κατάστασης, καθώς και της µη πρόσληψης αναγκαίου
προσωπικού».

Κύριε Υπουργέ, γι’ αυτήν την απανθρωπιά, τη βιαιότητα, τι
µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να ενισχυθεί άµεσα µε νε-
φρολόγους και νοσηλευτικό προσωπικό η µονάδα τεχνητού νε-
φρού του Νοσοκοµείου Λευκάδας; Πρέπει να εγκριθεί νέο
οργανόγραµµα του νοσοκοµείου, αναθεωρηµένο σύµφωνα µε τις
σύγχρονες διευρυµένες ανάγκες και να προκηρυχθούν θέσεις.
Πρέπει, τέλος, να µετατραπούν µε νοµοθετική ρύθµιση όλοι οι
συµβασιούχοι εργαζόµενοι σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργα-
σιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Παπαναστάση.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, ευχαριστώ για την ερώτηση. Δεν ξέρω αν το γνωρίζετε,
πιθανά να το γνωρίζετε εσείς, αλλά θα ήθελα να το πω και στη
Βουλή. Εγώ έχω κατά το ήµισυ καταγωγή από τη Λευκάδα. Ο
παππούς µου ήταν ο αείµνηστος Σπυρίδων Βλασσόπουλος, ο
θείος µου ήταν ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Βαγγέλης Βλασσόπου-
λος και η καταγωγή µου είναι εκ µητρός από τον Άγιο Πέτρο Λευ-
κάδας. Άρα, είναι λογικό να έχω πολύ ενδιαφέρον γι’ αυτό το
νησί.

Πάµε να δούµε γενικά για το νοσοκοµείο. Ακούστε: Προϋπο-
λογισµός. Είχαµε αύξηση σε σχέση µε το 2019 156,8%. Φυσικά
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι πήγαµε σε καινούργιο, πολύ κα-
λύτερο νοσοκοµείο. Άρα ο λαός της Λευκάδας γνωρίζει ότι από
εκεί που ήταν ένα νοσοκοµείο παλιό και χρέπι, είναι τώρα ένα νο-
σοκοµείο παλάτι το Νοσοκοµείο Λευκάδος. Η αύξηση του προ-
ϋπολογισµού του έγινε 7,8 εκατοµµύρια ευρώ το 2023, από 3
εκατοµµύρια ευρώ το 2019 και το 2024 πήρε άλλο ένα εκατοµ-
µύριο. Δηλαδή πήγε στα 8,8 εκατοµµύρια. Μιλάµε για 180% αύ-
ξηση από το 2019.

Υπηρετούν προσωπικό όλων των µορφών εργασίας –για να
σχολιάσω κάτι για το τέλος που είπατε: Από τον Ιούλιο 2019 έως
τον Δεκέµβριο του 2024 είναι συν δεκατρείς γιατροί. Τριάντα
εννέα γιατροί υπηρετούσαν το 2019, πενήντα δύο το 2024. Είναι
συν εξήντα τρεις νοσηλευτές. Εκατόν είκοσι ένας υπηρετούσαν
το 2019, εκατόν ογδόντα τέσσερις το 2024. Επίσης, είναι συν
τριάντα τρία άτοµα λοιπό προσωπικό. Ογδόντα έξι υπηρετούσαν
το 2019, εκατόν δεκαεννέα το 2024. Αυτό είναι αφού έχουµε
αφαιρέσει τις συνταξιοδοτήσεις.

Ιατρικό προσωπικό προσλήψεις: πενήντα ένας γιατροί από τον
Ιούλιο του 2019 έως τον Δεκέµβριο του 2024, δεκαεννέα µόνιµοι,
δεκαεπτά επικουρικοί και δεκατέσσερα µπλοκάκια.

Προκηρυχθείσες θέσεις ιατρικού προσωπικού από τον Ιούλιο
του 2023 έως τον Δεκέµβριο του 2024: έξι.

Ενίσχυση οικονοµικών κινήτρων. Το βάλαµε κατηγορία Α’. Δε-
καπέντε γιατροί στη Λευκάδα λαµβάνουν µηνιαίο οικονοµικό κί-
νητρο 300 ευρώ το µήνα και δεκαπέντε γιατροί λαµβάνουν µη-
νιαίο χρηµατικό επίδοµα 600 ευρώ τον µήνα. Αυτά από τους τε-
λευταίους τρεις µήνες µετά από τη δική µου παρέµβαση.

Και πράγµατι προκηρύξαµε –και µε την τελευταία προκήρυξη-
θέσεις αναισθησιολογίας, νεφρολογίας και χειρουργικής, οι
οποίες απέβησαν άκαρπες –µην πω πάλι τα ίδια- και είναι σε
αυτές που θα επαναπροκηρυχθούν στο τέλος Φεβρουαρίου. Άρα
έχουµε ένα νοσοκοµείο το οποίο είναι πολύ καλύτερο ως κατά-
σταση, έχει περισσότερο προϋπολογισµό, έχει περισσότερους
γιατρούς, περισσότερους νοσηλευτές, περισσότερο λοιπό προ-
σωπικό.

Ναι, υπάρχει πρόβληµα στο νεφρό. Να πούµε λίγο για το
νεφρό, κύριε Πρόεδρε. Όταν πήγαµε στο καινούργιο νοσοκοµείο,
η µονάδα αιµοκάθαρσης είχε εννέα µηχανήµατα παλαιού τύπου.
Το 2020 προχωρήσαµε σε διαγωνισµό και αγοράσαµε δεκαπέντε
υπερσύγχρονα µηχανήµατα αιµοκάθαρσης. Άρα η Λευκάδα από
εκεί που είχε εννέα παλαιού τύπου, έχει δεκαπέντε καινούργια.
Το παλαιού τύπου µε τα καινούργια σηµαίνει ότι πάει πιο γρή-
γορα, άρα εξυπηρετεί πολύ περισσότερους ασθενείς. Πλέον
πολύ περισσότεροι ασθενείς από το 2019 αιµοκαθαιρόµενοι εξυ-
πηρετούνται από το Νοσοκοµείο Λευκάδας απ’ ό,τι το 2019.

Όλα αυτά, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ούτε βαρβαρότητα είναι,
ούτε αδιαφορία είναι, ούτε τυραννία που είπατε είναι, ούτε τί-
ποτα. Από εννέα µηχανήµατα παλαιού τύπου έχουµε δεκαπέντε
υπερσύγχρονα, περισσότερους γιατρούς, περισσότερους νοση-
λευτές και περνάνε από την αιµοκάθαρση διπλάσιοι ασθενείς! Ε,
δεν είναι τα πράγµατα όπως τα παρουσιάζετε, µε συγχωρείτε!

Πάµε στο πρόβληµα τώρα. Επειδή οι µόνιµες θέσεις –για τους
νεφρολόγους µιλάω- έβγαιναν άγονες, προχωρήσαµε σε συνερ-
γασία µε δύο ιδιώτες νεφρολόγους από την ευρύτερη περιοχή
µε καθεστώς απόδειξης παροχής υπηρεσιών από τον Ιανουάριο
του 2021 µέχρι τον Ιανουάριο του 2023. Ταυτόχρονα µε τις µόνι-
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µες θέσεις αναζητήσαµε και επικουρικό νεφρολόγο και πράγµατι
προσελήφθη και δεύτερη γιατρός νεφρολόγος ως επικουρική µε
θητεία τριών ετών. Η γιατρός αυτή τον Σεπτέµβριο του 2024 πήρε
άδεια λοχείας και ανατροφής τέκνου και θα γυρίσει τον Σεπτέµ-
βριο του 2025. Έµεινε έγκυος, καλά έκανε και να της ζήσει το
παιδάκι της και να είναι ευτυχισµένη.

Ως αποτέλεσµα αυτού έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες
για την άµεση κάλυψη της µονάδας για να πάρει άδεια η νεφρο-
λόγος –σας διαβάζω- σας γνωρίζουµε τα κάτωθι: Από τον Σε-
πτέµβριο του 2024 και έπειτα για την κάλυψη επιτακτικών υπη-
ρεσιακών αναγκών µετακινήθηκαν συνολικά τρεις ιατροί ειδικό-
τητας νεφρολογίας και είναι οι ηµεροµηνίες. Τα ξέρετε το πιθα-
νότερο ότι από τα γειτονικά νοσοκοµεία πηγαίνουν κάθε µήνα
τρεις το µήνα διαφορετικοί νεφρολόγοι για να µη µένει µόνη της
η νεφρολόγος της Λευκάδος. Και βεβαίως –επαναλαµβάνω- επα-
ναπροκηρύσσουµε µε τα αυξηµένα κίνητρα τέλος Φεβρουαρίου
πρόσκληση ξανά και για νεφρολόγο και για αναισθησιολόγο και
για χειρουργό στη Λευκάδα γιατί παρά την τεράστια πρόοδο,
υπάρχει αυτό το πρόβληµα το οποίο θέλουµε να λύσουµε, αλλά
δεν αδιαφορούµε καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εντυπωσιακά

τα στοιχεία. Δώσατε εκατοµµύρια, αυξήσατε προϋπολογισµούς,
φέρατε µηχανήµατα για αιµοκαθάρσεις. Όµως, η πραγµατικό-
τητα την οποία δεν µπορεί η πολιτική σας να αποσείσει είναι ότι
αυτή τη στιγµή µία νεφρολόγος τελειώνει βιολογικά –είναι τρα-
γικό που το λέω-, το δηλώνει η ίδια, είναι έτοιµη να φύγει. Αυτά
είναι αποτελέσµατα των επενδύσεων που κάνετε. 

Να πω κι άλλα; Εφόσον είναι µόνο η νεφρολογική κλινική, εγώ
θα σας πω µονάδα εµφραγµάτων Νοσοκοµείου Λευκάδας. Δια-
βάσατε το δελτίο Τύπου που έβγαλε ο διευθυντής του νοσοκο-
µείου. Είναι γνωστά όλα αυτά. Μονάδα εµφραγµάτων, πλήρως
εξοπλισµένη, δεν λειτουργεί. Να πω και άλλα; ΜΕΘ, το ίδιο και η
ΜΕΘ, έξι κρεβάτια. Δεν έχει γιατρούς, δεν έχει νοσηλευτές, δεν
λειτουργεί στο ίδιο νοσοκοµείο. 

Θεωρείτε εσείς ως λύση το να βάζουµε στους γιατρούς ρόδες
να τους φέρνουµε από τους Φιλιάτες και από το Μεσολόγγι. Αυτό
τι σηµαίνει; Υπερεφηµερία, κόπωση για να τους πηγαίνουµε εκεί
πέρα. Αυτά είναι όλα πλεονεκτήµατα. 

Να σας πω και ένα άλλο που υφίσταται αυτή η γιατρός; Τριά-
ντα τέσσερις είναι ασθενείς. Η λίστα είναι τεράστια. Δεν σας τα
είπε ο διοικητής του νοσοκοµείου αυτά. Γι’ αυτούς λοιπόν τους
τριάντα τέσσερις ασθενείς η διευθύντρια της κλινικής, η οποία
είναι η µόνη, δέχεται πιέσεις από πολιτευτές του νοµού να τους
κάνει σαράντα, να τους κάνει πενήντα. Δηλαδή η Κυβέρνηση µε
την πολιτική της τι κάνει; Δεν δίνει τη δυνατότητα για αιµοκαθάρ-
σεις, αλλά ταυτόχρονα αυτούς που µένουν έξω ασκούνται και
πιέσεις, υποχρεώνονται δηλαδή σε έναν πολιτευτή για να γίνουν
αιµοκαθαιρούµενοι. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής
της Κυβέρνησης. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας προειδοποίησε έγκαιρα ότι
η γιγάντωση του ιδιωτικού τοµέα θα γίνει πάνω στα συντρίµµια
του δηµοσίου. Αυτή είναι η πολιτική σας. Και η τραγική αυτή υπο-
στελέχωση της Λευκάδας δεν είναι άσχετη µε την πολιτική της
ιδιωτικοποίησης. Η υποστελέχωση των δηµόσιων δοµών υγείας
είναι αποτέλεσµα και προϋπόθεση αυτού του στοιχείου. Πώς θα
µπορούσαν να θησαυρίζουν σε βάρος των ασθενών τα µεγαθή-
ρια που λυµαίνονται τον χώρο της υγείας, αν αυτή τη στιγµή το
Νοσοκοµείο Λευκάδας και η Νεφρολογική Κλινική δούλευε στην
τρίχα; Ποιος θα πήγαινε να πληρώσει, αν µπορούσε να κάνει
χρήση των ίδιων υπηρεσιών χωρίς επιπλέον κόστος; 

Και λέµε χωρίς επιπλέον κόστος, γιατί δωρεάν δεν είναι πλέον
ούτε το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Είναι αυτό το σύστηµα που δεν
το στηρίζουν οι Υπουργοί –καθώς ξέρετε πάρα πολύ καλά- από
την τσέπη τους, αλλά ο λαός µε τις ασφαλιστικές του εισφορές
και µε τους δυσβάσταχτους έµµεσους και άµεσους φόρους. 

Και για να κλείσω, αυτό που συµβαίνει στον τοµέα υγείας είναι
η κατάρρευση του µύθου που διακίνησαν όλοι όσοι κυβέρνησαν
µέχρι σήµερα και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ

αλλά και οι υπόλοιποι. Τι λέγανε. Λέγανε και µε θράσος και συ-
νεχίζουν να το λένε: αρµονική συνύπαρξη δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. Όµως η πολιτική τους, η πολιτική της Κυβέρνησής σας
µετράει δυστυχώς νεκρούς, µετράει τσακισµένους, µετράει βα-
σανισµένους, όπως είναι και αυτοί που περιµένουν στις λίστες
του Νοσοκοµείου της Λευκάδας. Και µη µου πείτε για διοχέτευση
από όµορα νοσοκοµεία γιατί και η Πρέβεζα και η Άρτα και η Αι-
τωλοακαρνανία είναι σε χειρότερη κατάσταση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

µετά αναρωτιέστε γιατί σας λέω «συµµορία της µιζέριας». Με
συγχωρείτε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Πώς το είπατε; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

µετά αναρωτιέστε γιατί σας λέω «συµµορία της µιζέριας». 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Θα έπρεπε να ντρέπεστε αν

απευθύνεστε στο Κοµµουνιστικό Κόµµα µε αυτήν την έκφραση!
Θα έπρεπε να ντρέπεστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έρ-

χεται ο Υπουργός εδώ, σας αναφέρει για ένα νοσοκοµείο που
ήταν πριν την Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρέπι, είναι τώρα καινούρ-
γιο, έχει 180% αύξηση προϋπολογισµού, έχει περισσότερο προ-
σωπικό –ιατρικό, νοσηλευτικό, λοιπό- και δεν βρήκατε µία
κουβέντα να πείτε! Και αφού µας είπατε περίπου και ως δολοφό-
νους στην αποφώνηση της οµιλίας σας, σας έθιξε που σας είπα
«συµµορία της µιζέριας»! Ποιος σας έδωσε το δικαίωµα νοµίζετε
να µε λέτε εµένα δολοφόνο και να µην απαντάω; Πού το βρήκατε
γραµµένο; Αυτά έχει µάθει το ΚΚΕ; Αυτά έχει µάθει το ΚΚΕ,
κύριε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Η πολιτική σας σκοτώνει αν-
θρώπους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, σας α-
κούσαµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοι-
πόν, ακούστε, επειδή εγώ δεν είµαι σαν τους άλλους, απαντώ
πάντα στο ύφος που µου απευθύνονται. Σε εµένα θα µιλάτε µε
σεβασµό, ως εκλεγµένο Υπουργό της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
αυτά «οι πολιτικές σας είναι δολοφονικές» αλλού! Μην ανοίξω κε-
φάλαια για τη Σοβιετική Ένωση και πόσους έχετε δολοφονήσει
εσείς µε τον Στάλιν που αγαπάτε εκατοµµύρια, που θα µας κά-
νετε και µαθήµατα!

Πάµε στο θέµα µας για το Νοσοκοµείο της Λευκάδος. Το Νο-
σοκοµείο της Λευκάδος είναι σήµερα σε πολύ καλύτερη µοίρα
από πριν. Δεν υπάρχει ούτε ένας που να µην το καταλαβαίνει
αυτό. Πρέπει να είναι ανόητος κάποιος για να µην το έχει κατα-
λάβει! 

Όσον αφορά δε το λογύδριο περί του ιδιωτικού τοµέα, για
πείτε µου, κύριε συνάδελφε, πώς εξυπηρετούµε τον ιδιωτικό
τοµέα, παραδείγµατος χάριν, στην αιµοκάθαρση, όταν πριν τις
δικές µας παρεµβάσεις είχαµε είκοσι άτοµα αιµοκαθαιρόµενους
που πήγαιναν στον ιδιωτικό τοµέα στη Λευκάδα να κάνουν αιµο-
κάθαρση και µετά τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης Μητσοτάκη,
την αγορά των νέων µηχανηµάτων, τη λειτουργία της τρίτης βάρ-
διας στην αιµοκάθαρση, ξέρετε πόση αναµονή αιτηµάτων έχουµε
για αιµοκαθαιρόµενους στη Λευκάδα; Μηδέν! Ούτε έναν! Μόνο
τους θερινούς µήνες όταν έρχονται τουρίστες, κύριε Πρόεδρε,
που µπορεί να τύχει δύο, τρεις να µην βρουν και σκεφτόµαστε τι
να κάνουµε. 

Παραλάβαµε ένα νοσοκοµείο το 2019 που είχε είκοσι λίστα
αναµονής στην αιµοκάθαρση και είναι µηδέν! Κι εµείς, κύριε, εξυ-
πηρετούµε τον ιδιωτικό τοµέα και δεν έχετε να πείτε µια κουβέ-
ντα, ένα µπράβο, ένα ευχαριστώ για τα καινούργια µηχανήµατα;
Τίποτα; Μιζέρια µόνο και γκρίνια; Και νοµίζετε ότι θα σας λυπηθώ
κιόλας;

Θα µάθετε, λοιπόν, να αναγνωρίζετε την πρόοδο, θα µάθετε
να αναγνωρίζετε το καλό, θα µάθετε να αναγνωρίζετε αυτό που
λειτουργεί και µετά θα κάνετε κριτική.
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Για να ξέρει, κύριε Πρόεδρε, ο ελληνικός λαός –το λέω ξανά
για να ακουστεί- η Λευκάδα είχε είκοσι άτοµα αναµονή αιµοκα-
θαιρόµενους και σήµερα έχει µηδέν. Αν αυτό δεν είναι πρόοδος,
τότε τι είναι;

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για την ένταση, αλλά αυτές οι κα-
τηγορίες του ΚΚΕ έτσι ανέξοδα τέλειωσαν και σίγουρα όταν είµαι
εγώ παρών στην Αίθουσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευτυχώς που υπάρχουν οι
ασθενείς και το γνωρίζουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξέ-
ρουν πολύ καλά οι συντοπίτες µου τι νοσοκοµείο είχαµε πριν και
τι νοσοκοµείο έχουµε τώρα. Και τυφλός να είσαι το βλέπεις. Τόσο
µεγάλη είναι η πρόοδος στη Λευκάδα. Τόσο µεγάλη είναι η πρό-
οδος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Χωρίς οφθαλµίατρους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, σας

ακούσαµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επα-

ναλαµβάνω ότι η πρόσκληση θα γίνει ξανά και θα γίνεται ξανά
ωσότου βρούµε πράγµατι τον νεφρολόγο που χρειαζόµαστε.

Τι να κάνουµε, κύριε Πρόεδρε; Η επικουρική έµεινε έγκυος. Να
απαγορεύσουµε να µένουν έγκυες οι γυναίκες για να χαίρεται το
ΚΚΕ;

Όσον αφορά δε στην τελευταία αυτή πρόταση: «Να τους κά-
νουµε όλους µόνιµους», έχω απαντήσει σε προηγούµενη ερώ-
τηση. Πρόκειται για ένα ψεύδος του ΚΚΕ που γνωρίζει ότι το
απαγορεύει το Σύνταγµα και το λένε σε κάθε οµιλία τους για να
κοροϊδεύουν τον κόσµο, ενώ ξέρουν ότι απαγορεύεται. Ξέρουν
ότι απαγορεύεται, επαναλαµβάνω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δικό σας είναι το Σύνταγµα.
Εσείς το στήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Όµως, εσείς έχετε ορκιστεί πίστη στο Σύνταγµα, κύριε Βουλευτά,
και κάθε φορά που µου λέτε να κάνω αυτό το πράγµα µου λέτε
να παραβιάσω το Σύνταγµα, στο οποίο υποτίθεται έχετε ορκιστεί
και πίστη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 464/31-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλ-
λιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε κίνδυνο οι
ασθενείς µε σοβαρές παθήσεις στη δυτική Μακεδονία λόγω των
καθυστερήσεων στην εκτέλεση συνταγών από τον ΕΟΠΥΥ».

Παρακαλώ, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα που συζητάµε σήµερα απαιτεί µεγάλη

ευαισθησία και βέβαια διάθεση επίλυσης, πολιτική βούληση µε
λίγα λόγια. 

Αναφέροµαι στο πρόβληµα που έχει προκύψει µε την έλλειψη
φαρµακοποιού και εν γένει φαρµακείου ΕΟΠΥΥ στη δυτική Μα-
κεδονία, µε αποτέλεσµα οι ασθενείς της περιφέρειάς µου να εξυ-
πηρετούνται στα κεντρικά φαρµακεία της Θεσσαλονίκης και της
Αθήνας. Πρόκειται για τη διαδικασία προµήθειας φαρµάκων για
ασθένειες, όπως είναι ο καρκίνος, όπως είναι οι άλλες σπάνιες
παθήσεις, αυτοάνοσα, νεφρολογικές παθήσεις κ.λπ.. Είναι φάρ-
µακα αναντικατάστατα, για τα οποία δεν υπάρχει εναλλακτική
αγωγή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την απρόσκοπτη λήψη
τους. 

Η καθυστέρηση φτάνει ακόµη και τις τρεις εβδοµάδες, ακόµη
και τον µήνα, µε αποτέλεσµα να υπάρχει και αργοπορία στην
έναρξη της θεραπείας, αλλά ο ασθενής να µένει και µε κενά σε
αυτήν τη θεραπεία και ξέρουµε πόσο σηµαντική είναι η αγωγή
και η συνέχεια της αγωγής σε τόσο σηµαντικές ασθένειες και
τόσο σοβαρές ασθένειες. 

Να σας πω ένα παράδειγµα: Αν καταθέσει πρώτη του µήνα ο
ασθενής τη συνταγή, θα την πάρει στις είκοσι του µήνα, θα εκτε-
λεστεί. Εποµένως, για να συνεχίσει τη θεραπεία τον επόµενο
µήνα, θα πρέπει µέχρι το τέλος του µήνα να έχει καταθέσει ήδη

την επόµενη συνταγή. Το σύστηµα, όµως, δεν το αφήνει, διότι
αναγνωρίζει ότι στις 20 του µήνα είχε καταθέσει την προηγού-
µενη συνταγή. Αυτό σηµαίνει ότι ο ασθενής έχει κενά δεκαπέντε
και είκοσι µέρες καµιά φορά και σκεφτείτε πόσο σηµαντικό, όπως
σας είπα, είναι αυτό. 

Άρα, υπάρχουν δύο προβλήµατα. Το ένα είναι το νέο σύστηµα
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης που δυσκολεύει τις ζωές των
ασθενών και των γιατρών και, δεύτερον, οι µεγάλες πρωτοφανείς
καθυστερήσεις στη λήψη των φαρµάκων που µπορούν να απο-
βούν και µοιραίες σε αυτούς τους ασθενείς. 

Το ερώτηµά µου είναι συγκεκριµένο: Θα δηµιουργήσετε αυτό-
νοµο φαρµακείο στη δυτική Μακεδονία του ΕΟΠΥΥ για να εκλεί-
ψει, τέλος πάντων, η καθυστέρηση και µέχρι τότε πώς σκοπεύετε
να επαναφέρετε την κανονικότητα για την ταχεία διεκπεραίωση
των συνταγών;

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε να σταµατήσετε την αποδιάρθρωση
του δηµόσιου συστήµατος υγείας, να στελεχώσετε τις διοικητι-
κές και ιατρικές υπηρεσίες και να προστατεύσετε το αγαθό της
δηµόσιας υγείας. Σας καλώ να πείτε συγκεκριµένα πράγµατα για
τη δυτική Μακεδονία, αν θα κάνετε το φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Βέττα.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Αναφέρεται στο άλλο
κοµµάτι της ιδιαίτερης πατρίδος µου, της δυτικής Μακεδονίας,
από τον πατέρα µου αυτήν τη φορά.

Στον Νοµό Κοζάνης λειτουργούν δύο σηµεία εξυπηρέτησης
ασθενών: Ένα στην πόλη της Κοζάνης όπου συγκεντρώνονται οι
συνταγές και ένα στην Πτολεµαΐδα. 

Επειδή εγώ δέχοµαι ότι υπάρχει ταλαιπωρία του κόσµου, έχω
ζητήσει να φτιάξουµε φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ στην Κοζάνη που
θα εξυπηρετεί και την Πτολεµαΐδα. Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε
ετοιµάζονται οι προσκλήσεις για την πρόσληψη φαρµακοποιού –
άνοιξε, νοµίζω, η πλατφόρµα σήµερα για να είµαι ακριβής-, ώστε
µόλις προσλάβουµε τον φαρµακοποιό, να µπορούν να ανοίξουν
το φαρµακείο στην Κοζάνη. Άρα, σε αυτό το οποίο µου λέτε έχω
ήδη δράσει. Το θεωρώ δίκαιο και πρέπει να γίνει για να µην υπάρ-
χουν καθυστερήσεις.

Οφείλω σε αυτά που είπατε, όµως, να κάνω µερικές διευκρινί-
σεις. Οι ασθενείς παίρνουν δίµηνες συνταγές. Με τη δίµηνη συ-
νταγή προλαβαίνουν, εάν πάνε στην ώρα τους, να πάρουν τα
φάρµακα του επόµενου µήνα, εν τω µεταξύ να πάνε στον γιατρό
να πάρουν την καινούργια δίµηνη συνταγή και πριν λήξει αυτό το
διάστηµα των είκοσι ηµερών που λέτε, που είναι πραγµατικό -
όπως το λέτε είναι- να έχουν έρθει τα φάρµακά τους και να µη
µείνουν καθόλου χωρίς θεραπεία. 

Άρα, µπορεί να γίνει χωρίς καθόλου ενδιάµεσο κενό. Παρά
ταύτα επαναλαµβάνω, επειδή είναι µεγάλες οι αποστάσεις που
έχουµε φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ και η δυτική Μακεδονία δεν έχει
φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ, έχω ζητήσει και έχω αποφασίσει και
ιδρύεται φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ στην πόλη της Κοζάνης. 

Θα µου επιτρέψετε, κλείνοντας, να σας πω το εξής και πιστεύω
ότι θα κάνουµε µια καλόπιστη συζήτηση: Τελείωσε, κύριε Πρό-
εδρε -είναι µεγάλο νέο αυτό- η πρόσκληση για την εταιρεία που
θα αναλάβει τον διαγωνισµό για την αποστολή των φαρµάκων
υψηλού κόστους είτε στο σπίτι, την κατ’ οίκον παραλαβή δηλαδή,
είτε αν το επιλέξει ο ασθενής, στο φαρµακείο. Είµαστε στην κου-
βέντα µε τους φαρµακοποιούς για το πώς θα γίνεται η δική τους
αµοιβή, εάν επιλέξουν οι ασθενείς ως κανάλι διανοµής το φαρ-
µακείο. Ο διαγωνισµός, η πρόσκληση τελείωσε. Έχουµε µόνο
έναν ενδιαφερόµενο. Μία εταιρεία µόνο έκανε αίτηση. Αυτό είναι
πάρα πολύ καλό. Για ποιον λόγο; Διότι δεν υπάρχει θέµα προ-
σφυγής στη δικαιοσύνη, στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµ-
βάσεων κ.λπ.. Άρα, µπορούµε να κατοχυρώσουµε γρήγορα τον
σχετικό διαγωνισµό και είµαι αισιόδοξος ότι τον Απρίλιο θα ξεκι-
νήσει η διανοµή φαρµάκων υψηλού κόστους κατ’ οίκον ή –
επαναλαµβάνω- στο οικείο φαρµακείο, αν µέχρι τότε έχουµε
λήξει τη συζήτηση µε τους φαρµακοποιούς.

Άρα, πρώτον, για τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας
άµεσα ιδρύεται φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ στην Κοζάνη και, δεύτε-
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ρον, σε περίπου ενάµιση µήνα από σήµερα θα ξεκινήσει ούτως η
άλλως η δυνατότητα αποστολής φαρµάκων υψηλού κόστους στο
σπίτι. Και επαναλαµβάνω ότι, ναι, εκεί υπήρχε ταλαιπωρία και
αποφασίσαµε ότι δεν θέλουµε να βλέπουµε να ταλαιπωρείται ο
κόσµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Είναι πολύ σηµαντική
πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Υπουργέ, από τη µία, χαίροµαι που

το ακούω. Από την άλλη, πρέπει να αναλάβετε δέσµευση συγκε-
κριµένη και χρονοδιάγραµµα πότε θα υλοποιηθεί αυτό. 

Επίσης, να σας πω ότι όλες οι συνταγές δεν είναι δίµηνες. Αυτό
που σας µεταφέρω είναι πρόβληµα των ασθενών και των γιατρών
που έχουν αυτό το κενό και την αργοπορία στην έναρξη της θε-
ραπείας. 

Επίσης, δεν µας είπατε αν αυτός ο φαρµακοποιός και το φαρ-
µακείο θα λειτουργήσει µόνιµα, θα είναι µε µπλοκάκι, γιατί είδα
σήµερα αυτό που δηµοσιεύσατε ότι προσλαµβάνονται είκοσι
φαρµακοποιοί µε µπλοκάκια για έναν χρόνο. Τι θα γίνει µετά από
τον έναν χρόνο; 

Μετά εγώ θα ήθελα να σας καταθέσω εδώ στα Πρακτικά την
ανακοίνωση του ΔΣ του Πανελλήνιου Συλλόγου Εργαζοµένων
του ΕΟΠΠΥ που έχω στα χέρια µου εδώ, που αποκαλύπτει την
πραγµατικότητα και περιγράφει τις ανάγκες του οργανισµού για
µονιµοποίηση πρώτα απ’ όλα του επικουρικού προσωπικού και
την πρόσληψη έως εκατό ανθρώπων φαρµακοποιών. Τόσες είναι
οι ανάγκες. Τι θα κάνετε δηλαδή, γενικά, πανελλαδικά;

Και, επίσης, θέλω να πω σε κάθε περίπτωση ότι οι ελλείψεις
και τα υγειονοµικά κενά που υπάρχουν στη δυτική Μακεδονία και
στην Κοζάνη, που είναι η περιοχή µου, είναι τεράστια. Είναι τε-
ράστια επαναλαµβάνω. Θα µου επιτρέψετε όσο µου επιτρέπει ο
χρόνος να πω µερικά πράγµατα και χρειάζονται άµεσα την αντι-
µετώπισή σας. 

Τα προβλήµατα στη δυτική Μακεδονία είναι πάρα πολύ µε-
γάλα. Να πω και να αναφέρω, παρόλο που είστε και από εκεί,
όπως λέτε, κάποια κενά που έχετε στη γνώση των θεµάτων της
δυτικής Μακεδονίας. Μας έχετε πει στο παρελθόν ότι µας ζη-
λεύουν οι άλλες περιοχές γιατί «υλοποιείται» ένα πρόγραµµα
χρηµατοδότησης λόγω της βίαιης απολιγνιτοποίησης. Φτάσατε
σε αυτό το σηµείο. Δεν ισχύει, βέβαια, γιατί έχουµε τεράστια προ-
βλήµατα. 

Επίσης, µας είπατε προεκλογικά το 2024 ότι οι δενδροκαλλιερ-
γητές θα πάρουν άµεσα τα χρήµατά τους και δεν τα έχουν πάρει
ακόµα. Έχω βίντεο που το λέτε δηµόσια αυτό. 

Επίσης, το 2023 µας είπατε το εξής παράλογο, ότι δεν υφίστα-
ται η απολιγνιτοποίηση και ότι λειτουργεί η µονάδα 5 µε φυσικό
αέριο. Αυτό το είπατε ως Υπουργός Ανάπτυξης τότε, κάτι που
δείχνει ότι δεν έχετε καλή γνώση της περιοχής. Εµείς, λοιπόν,
οφείλουµε ως Βουλευτές να σας µεταφέρουµε αυτά τα προβλή-
µατα και να βρούµε λύση. 

Η πραγµατικότητα στη δυτική Μακεδονία µε τη βίαιη απολιγνι-
τοποίηση είναι πάρα πολύ άσχηµη. Μη γελάτε, κύριε Υπουργέ!
Αρκεί να έρθετε µία φορά και να συζητήσετε. Η περιοχή έχει υπο-
στεί δραµατική µείωση του ΑΕΠ, ερηµοποίηση, φυγή πληθυσµού,
στασιµότητα στους ποιοτικούς και ποσοτικούς δείκτες και θεω-
ρητικά θα έπρεπε να υπάρχει µια προνοµιακή µεταχείριση µε τη
Ρήτρα Δίκαιης Μετάβασης, όπως λέτε, κάτι που έχετε νοµοθετή-
σει. Είναι δίπλα σας και ο κ. Σκυλακάκης στον οποίο το έχω ανα-
φέρει πάρα πολλές φορές, όπως και σε δηµόσιες συζητήσεις που
έχω κάνει. Το 2020 νοµοθετήσατε τη Ρήτρα Δίκαιης Μετάβασης.
Πού είναι; Υποτίθεται ότι θα είχαµε µια προνοµιακή µεταχείριση
σε κάθε νοµοσχέδιο από κάθε Υπουργείο, κάτι που δεν υπάρχει
ούτε από το Υπουργείο σας. Να σας πω ένα παράδειγµα; Θα
µπορούσατε να δώσετε τώρα ένα µηχάνηµα από αυτά που σας
έχουν δοθεί ως δωρεά για την ακτινοβολία στο Μποδοσάκειο.
Υπάρχει τµήµα και κλινική ογκολογική. Θα µπορούσατε να δώ-
σετε τώρα ένα µηχάνηµα από αυτά, τα οποία ξέρω ότι υπάρχουν
λόγω των δωρεών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Επίσης, όσον αφορά τους άγονους διαγωνισµούς για τους για-

τρούς, για τους οποίους πάντα λέτε ότι είναι άγονοι, να δώσετε
ειδικά κίνητρα, όπως και για την περιοχή µας. Δυστυχώς η Κυ-
βέρνηση τόσο µε τις συχνές παρεµβάσεις που κάνει όσο και µε
τους είκοσι που λέτε τώρα συγκεκριµένα ότι θα προσλάβετε, πα-
ραδίδει πάλι και ένα σηµαντικό τµήµα της διαδικασίας συνταγο-
γράφησης στους ιδιώτες. Με αυτόν τον τρόπο παραδέχεστε και
την αποτυχία, γιατί δεν µας έχετε εξηγήσει µέχρι τώρα γιατί δεν
είχαµε στη δυτική Μακεδονία. Καλώς θέλετε να λύσετε το θέµα.
Πότε θα αναλάβετε; Να µας πείτε χρονοδιάγραµµα. Θέλω να σας
πω ότι οι πολίτες αντιλαµβάνονται όλα αυτά που γίνονται, γιατί
τα βιώνουν. Δεν είναι µόνο οι δικές σας εξαγγελίες.

Και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω πολύ σύ-
ντοµα και από το Τµήµα Εργοθεραπείας του Πανεπιστηµίου Δυ-
τικής Μακεδονίας την καταδίκη της τροπολογίας σας για την
έκδοση άδειας άσκησης επαγγέλµατος αποφοίτων κολεγίων και
τη στήριξη του Πανελλήνιου Συλλόγου Εργοθεραπευτών. Στο ση-
µείο αυτό, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι υπάρχει Τµήµα Εργοθε-
ραπείας και Μαιευτικής στην Πτολεµαΐδα. Θεωρώ, λοιπόν, ότι και
αυτή η τροπολογία που καταθέσατε υποβαθµίζει και αυτά τα τµή-
µατα. Ποιος θα έρθει εκεί, όταν µπορεί να σπουδάσει στο κολέ-
γιο; Γιατί να πληρώνει νοίκι και δεν ξέρω κι εγώ τι άλλο για να
πάει στην Πτολεµαΐδα, αφού µπορεί να πάει σε ένα κολέγιο; Έτσι
το κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Βέττα, ανοί-
ξατε πολλά θέµατα. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, µε όλα αυτά θέλω να το-
νίσω την υποβάθµιση της περιοχής. Υποτίθεται ότι έχει και ευαι-
σθησία ο κύριος Υπουργός, γιατί είναι από εκεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προφανώς και έχει
ευαισθησία ο κύριος Υπουργός. 

Πάντως, για τα θέµατα της Ρήτρας Δίκαιης Μετάβασης απά-
ντησε προηγουµένως ο Υπουργός κ. Σκέρτσος σε αντίστοιχη
ερώτηση του κ. Κουκουλόπουλου και πριν από µία βδοµάδα ο κ.
Βορίδης. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύ-

ριε Πρόεδρε, θα πω εισαγωγικά κάποια πράγµατα, αλλά στο
τέλος θα µου δώσετε και δύο επιπλέον λεπτά για το τελευταίο
θέµα που έθεσε η συνάδελφος και ήταν σαν µία ξεχωριστή επί-
καιρη ερώτηση, την οποία δεν θα αφήσω να περάσει έτσι. 

Κατ’ αρχάς, είπατε για τη βίαιη απολιγνιτοποίηση χρεώνοντάς
την, κατά κάποιον τρόπο, στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Ευτυχώς
που δίπλα µου είναι ο Υπουργός Ενέργειας και ακούει. Ξέρετε
πόσο µειώθηκε η παραγωγή ενέργειας από λιγνίτη στην Ελλάδα
το 2015-2019; Μείον 60%! Μείον 60% ήταν η περίοδος ΣΥΡΙΖΑ
ως προς την παραγωγή ενέργειας από λιγνίτη.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ:…(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σή-

µερα είµαστε περίπου στο σηµείο που παραλάβαµε. Ξέρετε γιατί;
Διότι η λεγόµενη βίαιη απολιγνιτοποίηση δεν έχει γίνει ποτέ. Οι
µονάδες που έχουµε κλείσει ξέρετε ποιες µονάδες είναι; 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ξέρω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τις

ξέρετε, αφού είστε από την περιοχή. Δεν περιµένετε εµένα να
σας τις µάθω. Είναι οι µονάδες των οποίων είχε λήξει ο χρόνος
λειτουργίας τους και που αν δεν τις κλείναµε, θα είχαµε και τε-
ράστια πρόστιµα από την Ευρώπη για περιβαλλοντικούς λόγους,
αλλά και θα θέταµε σε κίνδυνο την υγεία των κατοίκων, κάτι που
δεν φαντάζοµαι ότι θα θέλατε να γίνει, παρά το γεγονός ότι επί
ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Σταθάκης είχε παρατείνει δύο φορές τη λειτουργία
της µονάδας στο Αµύνταιο, ενώ είχε λήξει ο χρόνος λειτουργίας
της.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Η µονάδα 5…(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αφή-

στε τη µονάδα 5. Η µονάδα 5 είναι καινούργια. Εγώ λέω για τις
παλιές µονάδες τώρα. Μονάδα δεν έχει κλείσει ακόµα µε από-
φαση του Μητσοτάκη. Είχε πει πράγµατι το 2019 ότι θα πάµε σε
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απολιγνιτοποίηση, αλλά µετά ήρθε η πανδηµία και η ενεργειακή
κρίση και αυτή η απόφαση δεν έχει εφαρµοστεί µέχρι σήµερα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ο Άγιος Δηµήτριος έχει λιγνίτη; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ενώ,

όµως, δεν έχει εφαρµοστεί αυτή η απόφαση, η περιοχή έχει
πάρει χρήµατα µέσω του Σχεδίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετά-
βασης. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Πού είναι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

πήραµε, δηλαδή, τα λεφτά και δεν κλείσαµε τις µονάδες. Όσες
µονάδες λειτουργούν λιγότερο, δεν λειτουργούν λιγότερο λόγω
αποφάσεως του Πρωθυπουργού, αλλά λειτουργούν λιγότερο
γιατί είναι ζηµιογόνες για τη ΔΕΗ. Και ο λόγος για τον οποίο είναι
ζηµιογόνες για τη ΔΕΗ είναι γιατί έχουν πάνω τη ρήτρα του φυ-
σικού αερίου και ο λιγνίτης από φθηνό καύσιµο γίνεται πολύ
ακριβό. Έτσι, η ΔΕΗ χρησιµοποιεί ενέργεια από λιγνίτη µόνο
όταν δεν µπορεί να βρει από οπουδήποτε αλλού. Αυτός είναι ο
λόγος.

Αυτά τα απλά πράγµατα δεν τα εξηγείτε στον λαό της δυτικής
Μακεδονίας για να τον κοροϊδεύετε, κυρία συνάδελφε! 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ελάτε να τα εξηγήσετε εσείς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Για

να τον κοροϊδεύετε, κυρία συνάδελφε! Διότι στην πραγµατικό-
τητα αυτό που δεν του λέτε µε θάρρος, γιατί αυτή είναι η αλή-
θεια, είναι ότι ο λιγνίτης δεν συµφέρει πια ως καύσιµο. Και αφού
δεν συµφέρει, κανένας δεν θα αγοράζει ακριβότερο ρεύµα, ενώ
µπορεί να βρει να αγοράσει φθηνότερο. Τόσο πολύ απλά!

Άρα, ό,τι είπατε δεν είναι τίποτα άλλο από ένας ακραίος λαϊκι-
σµός, ο οποίος όµως έχει -κάτι που δεν αντέχω να µην πω- και
µια πολύ πιο ενδιαφέρουσα πολιτική διάσταση εδώ. Υποτίθεται
ότι κάποτε ήσασταν -τροµάρα σας!- και το κόµµα της οικολογίας,
της πράσινης Ευρώπης. Από κόµµα της οικολογίας οι περισσό-
τεροι συριζαίοι έχετε γίνει οι µεγαλύτεροι υποστηρικτές του λι-
γνίτη, του πιο βρώµικου καυσίµου στην Ευρώπη, δηλαδή!

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Είναι δίκαιη µετάβαση;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

λοιπόν, ούτε αυτό δεν µπορείτε να υποστηρίξετε. Και σε αυτό κο-
ροϊδεύατε τον κόσµο! Και σε αυτό! Ούτε την ιδεολογία σας δεν
µπορείτε να υπερασπιστείτε! 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Είναι άδικη µετάβαση!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μόνο

για τις ψήφους, µόνο για τον λαϊκισµό, µόνο για να σας πουν ένα
µπράβο!

Το σχέδιο για τη Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση εφαρµόζεται
και προχωράει. Θα κάνετε ερώτηση στον αρµόδιο Υπουργό, τον
κ. Νίκο Παπαθανάση, και θα σας δώσει όλα τα στοιχεία. Κλείνει
αυτό. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Άµεσα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Φαρ-

µακείο του ΕΟΠΥΥ δεν είχε η Κοζάνη ούτε επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
υπήρχε φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ. Πέντε χρόνια κυβερνήσατε. Γιατί
δεν κάνατε φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ στη δυτική Μακεδονία; 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ήταν άλλες οι συνθήκες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Α,

άλλες συνθήκες. Πέντε χρόνια άλλες συνθήκες! Ε, λοιπόν, εγώ
σας λέω ότι ως δυτικοµακεδόνας ιδρύω φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ
και τώρα έχω την πρόσκληση για τον φαρµακοποιό. Εγώ θα το
έχω ιδρύσει, ο Γεωργιάδης! Εσείς, κυρία Βέττα και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
το ιδρύσατε ποτέ! Άρα, ποιος από τους δυο µας ενδιαφέρεται
στ’ αλήθεια για τους δυτικοµακεδόνες το λήξαµε από την πρα-
γµατικότητα!

Το τέταρτο που σας είπα είναι ότι από τον Απρίλιο θα παίρνουν
τα φάρµακά τους και στο σπίτι, όπως σε όλη την Ελλάδα. Άρα, η
ταλαιπωρία του ασθενούς µειούται εντελώς. Κλείνω αυτό το κε-
φάλαιο και πάω στο τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, για να µην κατα-
χραστώ περισσότερο τον χρόνο. 

Βάλατε µέσα στην κουβέντα τώρα, γιατί θέλατε να πάρετε λίγα
ψηφαλάκια από τους συλλόγους που διαµαρτύρονται για την
τροπολογία που ψηφίσαµε. Πάµε να εξηγήσουµε πρώτα απ’ όλα
τι ψηφίσαµε, κύριε Πρόεδρε, γιατί διαβάζω τέρατα. Έχω διαβάσει
σε ανακοινώσεις ότι ο Υπουργός Υγείας παρενέβη σε εκκρεµή

δίκη στο Σ.τ.Ε. και γιατί παρενέβη ο Υπουργός Υγείας σε εκκρεµή
δίκη στο Σ.τ.Ε.. Καµία εκκρεµής δίκη δεν υπάρχει στο Σ.τ.Ε. γι’
αυτό που νοµοθετήσαµε από το Υπουργείο Υγείας.

Πάµε, λοιπόν, να εξηγήσουµε τι παραλάβαµε, τι νοµοθετήσαµε
και τι εισηγείται η κυρία συνάδελφος. Το Υπουργείο Παιδείας
αναγνωρίζει -µέσω της αρχής που έχει φτιάξει- επαγγελµατική
ισοδυναµία σε µία σειρά ανθρώπων που παίρνουν πτυχία µέσω
κολλεγίων που συνεργάζονται µε βρετανικά πανεπιστήµια. Τους
δίνει επαγγελµατική ισοδυναµία. Τους λέει ότι ναι, µπορείς να
ασκείς το επάγγελµα του φυσικοθεραπευτού, του λογοθεραπευ-
τού και µία σειρά άλλων επαγγελµάτων υγείας στην Ελλάδα.
Πολύ ωραία! Το παιδί, ο απόφοιτος, παίρνει, λοιπόν, αυτό το
χαρτί της επαγγελµατικής ισοδυναµίας και κάνει αίτηση στον οι-
κείο σύλλογο να εγγραφεί για να κάνει έναρξη. Γιατί για να κάνεις
έναρξη, πρέπει να έχεις εγγραφεί στον οικείο σύλλογο. Κάνει,
λοιπόν, αίτηση το παιδί, ο απόφοιτος, στον οικείο σύλλογο. Τι
έκαναν οι οικείοι σύλλογοι -όχι όλοι, αλλά οι περισσότεροι, γιατί
υπήρχαν και κάποιοι που τήρησαν τον νόµο- στην Ελλάδα; Ξέρετε
τι έκαναν; Δεν απαντούσαν! Προσέξτε το κόλπο! Όχι ότι απαντού-
σαν αρνητικά και έγραφαν «δεν σε αναγνωρίζω, γιατί οι σπουδές
σου δεν είναι καλές και θεωρείσαι επικίνδυνος», αλλά δεν απα-
ντούσαν. Διότι αν το έγραφαν αυτό σε χαρτί, µπορεί να το προ-
σέβαλε ο άλλος στο δικαστήριο και να εγγραφόταν υποχρεωτικά
µε δικαστική απόφαση και να έκανε έναρξη ασκήσεως επαγγέλ-
µατος.

Ξέρετε τι έκαναν, λοιπόν; Επειδή ήξεραν ότι αν αυτό πάει στο
δικαστήριο, θα έχαναν, δεν απαντούσαν καθόλου, για να µην
υπάρχει εκτελεστή πράξη που να µπορεί να προσβληθεί και κρα-
τούσαν αυτά τα παιδιά σε οµηρία ένα, δύο, τρία και τέσσερα χρό-
νια.

Τι νοµοθετήσαµε εµείς; Δεν είπαµε να γράφονται υποχρεωτικά.
Είπαµε, κύριε Πρόεδρε, ότι όταν έχεις επαγγελµατική ισοδυνα-
µία, ο οικείος σύλλογος είναι υποχρεωµένος να σου απαντήσει
θετικά ή αρνητικά σε τριάντα ηµέρες. Αν δεν σου απαντήσει
εντός τριάντα ηµερών, τότε τεκµαίρεται ότι έχεις εγγραφεί και
µπορείς να κάνεις έναρξη επαγγέλµατος. Αν θέλει να σου απα-
ντήσει αρνητικά, µπορεί να σου απαντήσει αρνητικά και µετά θα
αποφασίσει ο δικαστής στη δικαστική διαδικασία. 

Εσείς τι πιστεύετε, δηλαδή; Πιστεύετε ότι είναι έντιµο ο οποι-
οσδήποτε Έλληνας πολίτης να είναι όµηρος του οποιουδήποτε
συλλόγου που αρνείται να του απαντήσει µόνο και µόνο για να
µην εγγραφεί µέλος σωµατείου, επειδή διαφωνεί µε τον νόµο και
τις ευρωπαϊκές αποφάσεις; Είναι δίκαιο για τα παιδιά αυτά να
είναι σε οµηρία, κυρία συνάδελφε; Αυτό εισηγείται ο ΣΥΡΙΖΑ, να
έµεναν σε οµηρία; 

Η δε δίκη στο Σ.τ.Ε., κύριε Πρόεδρε, ξέρετε σε τι αφορά;
Αφορά στον νόµο του Υπουργείου Παιδείας και αν δικαιούται να
δίνει επαγγελµατική ισοδυναµία. Μα, αν κερδίσουν τη δίκη στο
Σ.τ.Ε., τότε δεν ισχύει η επαγγελµατική ισοδυναµία. Και αν δεν
ισχύει η επαγγελµατική ισοδυναµία, δεν ισχύει ο δικός µου νόµος
που προϋποθέτει την επαγγελµατική ισοδυναµία. Άρα, καµία πα-
ρέµβαση στο Σ.τ.Ε. δεν έχω κάνει. 

Ξέρετε τι έχω κάνει µόνο, κυρία συνάδελφε; Έχω βγάλει από
την οµηρία χιλιάδες νέα παιδιά, τα οποία δεν φταίνε σε τίποτα αν
η Ευρωπαϊκή Ένωση ψήφισε αυτούς τους νόµους και αν η Ελλη-
νική Δηµοκρατία και η Ελληνική Βουλή ψήφισαν αυτούς τους νό-
µους. Και θα έπρεπε όλο το πολιτικό σύστηµα να θέλει να µην
υπάρχει σε οµηρία κανένας συµπολίτης µας. Και αν το Σ.τ.Ε. απο-
φασίσει κάτι άλλο για τον νόµο του Υπουργείου Παιδείας, θα
έρθει το Υπουργείο Παιδείας να θεραπεύσει και, φυσικά, να συµ-
µορφωθεί µε τη δικαστική απόφαση. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι εσείς λέτε στη Βουλή, στα σο-
βαρά, ότι πρέπει χιλιάδες παιδιά να µένουν όµηροι. Είναι ντροπή
και να το λέτε!

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό. 
Είχαµε τρεις ολοκληρωµένες απαντήσεις σε αντίστοιχα ερω-

τήµατα. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την ένατη µε αριθµό 475/3-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττι-
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κής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Χρήστου Τσοκάνη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα πρόσφατα περιστατικά
διαρροής πετρελαίου από αγωγούς ενεργειακού οµίλου στη Δυ-
τική Αττική κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για το Μεγάλο Βιο-
µηχανικό Ατύχηµα». 

Παρακαλώ, κύριε Τσοκάνη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή είναι και επικίνδυνο και επίκαιρο όσο ποτέ, ένα καινούρ-

γιο «ηφαίστειο» σιγοβράζει στη Δυτική Αττική, ένα «ηφαίστειο»
κατασκεύασµα της άναρχης καπιταλιστικής ανάπτυξης, που
πάνω από όλα βάζει τα κέρδη των οµίλων, µε κόστος τις ζωές
των κατοίκων και των εργαζοµένων της περιοχής. Είναι ένα
«ηφαίστειο» που έχει στον «κρατήρα» του µια πυριτιδαποθήκη
έτοιµη να εκραγεί, βάζοντας σε κίνδυνο όλο το Θριάσιο. 

Τα πρόσφατα περιστατικά διαρροής πετρελαίου από αγωγούς
ενεργειακού οµίλου στη Δυτική Αττική κρούουν τον κώδωνα του
κινδύνου για µεγάλο βιοµηχανικό ατύχηµα. Μάρτυρες, σε δύο
περιστατικά διαρροής πετρελαιοειδών µέσα σε µία εβδοµάδα,
έγιναν οι κάτοικοι της Ελευσίνας και του Ασπροπύργου. 

Συγκεκριµένα, τη Δευτέρα 20 Ιανουαρίου σηµειώθηκε διαρροή
πετρελαιοειδών πλησίον της γέφυρας του Σαρανταπόταµου στην
Ελευσίνα, και αυτό σαν αποτέλεσµα των εργασιών συντήρησης
σε αγωγό της Helleniq Energy, που έφτασε µέχρι τις εκβολές του
χειµάρρου στον κόλπο της Ελευσίνας. 

Επίσης, τη Δευτέρα 27 Γενάρη προκλήθηκε εκτεταµένη ρύ-
πανση, πάνω από σαράντα κυβικά πετρελαιοειδών -οι πληροφο-
ρίες µας µιλάνε για κηροζίνη-, στην οδό Μεγαρίδος στον
Ασπρόπυργο, λίγο πριν από την εθνική οδό. 

Είναι λογικό, λοιπόν, η ανησυχία των κατοίκων να είναι µεγάλη,
καθώς δεν υπάρχει καµία ενηµέρωση για την έκταση της µόλυν-
σης από το συγκεκριµένο περιστατικό. Τα δε µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και ο Τύπος έκαναν σιωπή προκλητική. 

Το ΚΚΕ έχει πολλές φορές επισηµάνει την ανάγκη λήψης όλων
των µέτρων πρόληψης και προστασίας ενός βιοµηχανικού ατυ-
χήµατος µεγάλης έκτασης στη Δυτική Αττική. Η άναρχη δόµηση,
η λειτουργία µονάδων υψηλής επικινδυνότητας και η παντελής
απουσία κρατικών ελεγκτικών µηχανισµών µεγαλώνουν τον κίν-
δυνο ατυχήµατος στην περιοχή. 

Αυτοί είναι και οι λόγοι για τους οποίους οι κάτοικοι και οι ερ-
γαζόµενοι της περιοχής έχουν εκφράσει την έντονη διαµαρτυρία
τους στους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης για δηµιουργία νέων
αγωγών µεταφοράς αργού πετρελαίου και λευκών προϊόντων
διύλισης, δηλαδή βενζίνης, νάφθας, κηροζίνης, πετρελαίου θέρ-
µανσης και κίνησης, για λογαριασµό της Helleniq Energy, που θα
συνδέουν τις εγκαταστάσεις της συγκεκριµένης εταιρείας από
τον Ασπρόπυργο στην Ελευσίνα και θα επεκτείνονται µέχρι τη
Νέα Πέραµο, παράλληλα της νέας επίγειας σιδηροδροµικής χά-
ραξης του λεγόµενου προαστιακού Δυτικής Αττικής, ο οποίος,
εάν γίνει επίγειος, θα προκαλέσει νέα κυκλοφοριακά δεινά στους
κατοίκους και στους εργαζόµενους της περιοχής. 

Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός: 
Πρώτον, σε ποιες ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση, έτσι

ώστε, πρώτον, να υπάρξει αναλυτική ενηµέρωση για τα δύο πε-
ριστατικά διαρροής πετρελαίου και να απορρυπανθούν πλήρως
τα σηµεία της µόλυνσης; 

Δεύτερον, να παρθούν όλα τα αναγκαία µέτρα πρόληψης και
προστασίας από βιοµηχανικό ατύχηµα µεγάλης έκτασης στη συ-
γκεκριµένη περιοχή και να πραγµατοποιηθεί ενηµέρωση για τους
µηχανισµούς συντήρησης των αγωγών που διέρχονται στο υπέ-
δαφος της Δυτικής Αττικής και τη µαταίωση εγκατάστασης νέων
εντός του οικιστικού ιστού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσοκάνη. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θε-
όδωρος Σκυλακάκης. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, είχαµε την ευκαιρία να συζητή-

σουµε αυτό το θέµα και κατά την επίσκεψη τοπικών φορέων που

έγινε την περασµένη Παρασκευή, αν θυµάµαι καλά, στο γραφείο
µου µε δική σας πρωτοβουλία, για να λέµε τα πράγµατα όπως
είναι. 

Ως προς τα περιστατικά διαρροής, από την ενηµέρωση που
πήρα από το Σώµα Επιθεώρησης Νοτίου Ελλάδας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, το οποίο έστειλα στις 31 Ιανουαρίου και
έκανε επιτόπιο έλεγχο, έχουµε δύο διαφορετικά περιστατικά. 

Το ένα αφορά σε εκροή πετρελαιοειδών λόγω βλάβης, πρά-
γµατι, στον αγωγό της Helleniq Energy, που βγήκε στο υπόγειο
του Βεϊνόγλου και µετά εµφανίστηκε. Το δεύτερο αφορά σε έλαια
που εντοπίστηκαν επιπλέοντα στο ρέµα του Σαρανταπόταµου
στον Ασπρόπυργο και αµφίπλευρα της Αττικής Οδού. 

Για το δεύτερο δεν έχουµε εικόνα αυτήν τη στιγµή από την
έρευνα που έγινε για το ποια είναι η προέλευση. Θέλει έρευνα
πιο επισταµένη, γιατί µπορεί να είναι και παράνοµη απόρριψη.
Δεν το ξέρω. 

Για το πρώτο, πρέπει να ξέρουµε ότι έχουµε αγωγούς οι
οποίοι, πράγµατι, περνάνε από τη Δυτική Αττική, που συνδέουν
τα διυλιστήρια και η κατασκευή τους είναι έναν χρόνο µεγαλύ-
τερή µου. Δηλαδή, ξεκίνησαν οι δύο το 1958 -είναι εξήντα έξι
ετών- και οι άλλοι το 1972. 

Συνεπώς, αυτοί οι αγωγοί, πέραν της συντήρησης που πρέπει
να είναι συνεχής και επισταµένη και πέραν της δικής µας ελεγκτι-
κής αρµοδιότητας -έχω δώσει εντολή να υπάρξουν επισταµένοι
έλεγχοι επ’ αυτών των αγωγών- απαιτούν και κάτι άλλο, στο
οποίο µόλις τώρα εκφράσατε την πλήρη σας αντίθεση, την αντι-
κατάστασή τους. 

Αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα σχέδιο αντικατάστασης αυτών των
αγωγών, διότι αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αγωγοί εξήντα έξι ετών
δεν είναι αγωγοί που θα έπρεπε να παραµείνουν εις το διηνεκές. 

Αυτή η αντικατάσταση έχει προγραµµατιστεί από τα ΕΛ.ΠΕ.,
όπως καλά γνωρίζετε, γιατί κάνουµε ολόκληρη τη συζήτηση.
Εσείς έχετε αντίρρηση. Εµένα η δική µου τοποθέτηση είναι ότι
επείγει και να ελέγξουµε κατ’ αρχάς τους αγωγούς που υφίστα-
νται, γιατί είναι πολύ παλιοί και θέλουν µία συνεχή συντήρηση και
παρακολούθηση, αλλά και να περάσουν καινούργιοι αγωγοί, έτσι
ώστε το πρόβληµα να λυθεί οριστικά µε τρόπο που να είναι ασφα-
λής, όσο ασφαλέστερος γίνεται για τους κατοίκους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η περιοχή της Δυτικής Αττικής –ειδικά του

Ασπροπύργου, της Ελευσίνας, της Μάνδρας, της Μαγούλας, των
Λιοσίων- µυρίζει µπαρούτι. Κανείς δεν είναι αντίθετος στο να αντι-
κατασταθούν οι αγωγοί. Σε καµία, όµως, περίπτωση δεν πρέπει
να περάσουν µέσα από τον οικιστικό ιστό. Σε καµία περίπτωση
δεν πρέπει να περάσουν µέσα από τα σπίτια µας. Προειδοποι-
ούµε γιατί δεν πρέπει να θρηνήσουµε νεκρούς. Δεν πρέπει η πε-
ριοχή του Θριασίου να γίνει τα Τέµπη της Δυτικής Αττικής. Όπως
προειδοποιούσαν οι φορείς και οι σύλλογοι και οι ενώσεις και το
κόµµα µας για τα ελλιπή µέτρα προστασίας, ασφάλειας και υπο-
δοµών στους σιδηροδρόµους, έτσι προειδοποιούµε για τη Δυτική
Αττική, όπου συνυπάρχουν η χωµατερή µε παράνοµες χωµατε-
ρές που δεν ελέγχονται και ανέχονται από όλους τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς. Υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί στα ΚΕΠΕΚ
και στα ΣΕΠΕ -πλήρως υποστελεχωµένα- και σας παρακαλώ
πολύ να το ερευνήσετε για να σας το επιβεβαιώσουν, γιατί έτσι
είναι. Υπάρχουν µονάδες επεξεργασίας τοξικών αποβλήτων,
υπάρχουν µονάδες ενέργειας πετρελαιοειδών, πετρογκάζ, χηµι-
κών. Όλη η βαριά βιοµηχανία είναι ατάκτως ειρηµένη και τοπο-
θετηµένη σε µια περιοχή δίπλα στα σπίτια. Ανοίγεις το παράθυρο
του σπιτιού σου, βλέπεις κοντέινερ. Ανοίγεις το παράθυρο του
σχολείου σου, βλέπεις µια βιοµηχανία. Ανοίγεις το παράθυρο
στον χώρο εργασίας σου, βλέπεις έναν ενεργειακό κολοσσό. Η
ατµόσφαιρα είναι ανυπόφορη, µια που είστε και Υπουργός Ενέρ-
γειας. Δεν µπορούν να αναπνεύσουν οι κάτοικοι. Τα νοσήµατα,
οι παθήσεις, οι καρδιοπάθειες, οι πνευµονοπάθειες, τα αυτοά-
νοσα, οι καρκίνοι δίνουν και παίρνουν και έχουµε και υποστελε-
χωµένα τα κέντρα υγείας και το νοσοκοµείο.
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Ο κίνδυνος είναι πολύ µεγάλος και άµεσος. Μέσα σε αυτό το
σκηνικό διατρέχουν αγωγοί που πάνω τους παρανόµως έχουν
κτιστεί αποθήκες, αλλά και άλλες βιοµηχανικές µονάδες. Μέσα
σε αυτό το σκηνικό και το κυκλοφοριακό κοµφούζιο που θες να
µετακινηθείς από τη µία άκρη της πόλης στην άλλη, ειδικά στην
περιοχή του Ασπροπύργου, θέλουν να µας επιβάλουν επίγεια χά-
ραξη τρένων, όπου θα εντείνει το πρόβληµα, δεν θα κινείται δη-
λαδή τίποτα, µε υπόγειους αγωγούς. Σε αυτό το περιβάλλον
υπάρχουν είκοσι πέντε έως τριάντα µονάδες που υπόκεινται στην
κατηγορία Seveso, δηλαδή στην κατηγορία πρόληψης ενός µε-
γάλου βιοµηχανικού ατυχήµατος. Δεν υπάρχει καµία µελέτη και
καµία έρευνα, αν γίνει µια στραβή, προς τα πού θα φύγει ο κό-
σµος, όταν θέλει πάνω από τρία τέταρτα µε µία ώρα για να µετα-
κινηθεί από τη µια πλευρά της πόλης στην άλλη. Δεν υπάρχει
κανένα σχέδιο αντιµετώπισης. Δεν υπάρχει σχέδιο πρόληψης.
Δεν υπάρχει σχέδιο ενηµέρωσης των µαθητών, των εργαζοµέ-
νων, των κατοίκων. Όλοι ζουν κάτω από τον φόβο ενός µεγάλου
ατυχήµατος που το έχουµε ζήσει µε τη Fasoplast, µε την Polyeco,
µε την Petrola παλαιότερα και µε τα διυλιστήρια.

Αν περάσετε από την περιοχή του Ασπροπύργου, της Ελευσί-
νας, των Λιοσίων, θα δείτε ότι ένα ντουµάνι έχει σκεπάσει όλη την
πόλη και όλα αυτά, ως ΚΚΕ το δηλώνουµε, είναι το αποτέλεσµα
της άναρχης καπιταλιστικής ανάπτυξης που βάζει στο κέντρο το
κέρδος του κεφαλαίου των πολυεθνικών και των µονοπωλίων,
εκεί που πετάξανε βιοµηχανίες δίπλα στα σπίτια, κέντρα ανακύ-
κλωσης δίπλα στα σχολειά, εκεί που πετάξανε ό,τι υπήρχε και δεν
υπήρχε µέσα στις πόλεις της δυτικής Αττικής και του Θριασίου.

Προσέξτε τι κάνουν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Στα δακτυλίδια
των πόλεων πηγαίνουν και γράφουν τους εργαζοµένους και τους
κατοίκους, γιατί λέτε εσείς; Τους γράφουν για τον θόρυβο που
προκαλεί η εξάτµιση του αυτοκινήτου τους, την ίδια ώρα που
αυτό απέραντο βουητό δονεί στα κεφάλια των κατοίκων και των
εργαζοµένων από τον τρόπο που λειτουργούν όλες αυτές οι µο-
νάδες µαζί. Τους γράφουν για κάρτα καυσαερίων. Τρέχουν οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί και γράφουν τα καταστήµατα για βιβλίο
καπνού. Πού; Στον Ασπρόπυργο, στην Ελευσίνα, στα Λιόσια, στη
Δυτική Αττική που δεν µπορείς να αναπνεύσεις. Είναι προσανα-
τολισµένοι στο να βάλουν πρόστιµα, να επιβάλουν όσο γίνεται
περισσότερους φόρους, σε ποιους; Στους µικρούς, σε αυτούς
που δουλεύουν και πασχίζουν καθηµερινά για να επιβιώσουν.

Εδώ και τώρα η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει µέτρα για να δη-
µιουργηθούν οι υποδοµές για την αποφυγή ενός µεγάλου βιοµη-
χανικού ατυχήµατος, για την αποτροπή της δηµιουργίας αγωγών
οι οποίοι θα γίνουν µέσα στις πόλεις, δίπλα στο τρένο, όπου πα-
γκοσµίως έχει αποδειχθεί ότι οι δονήσεις των βαγονιών προκα-
λούν ζηµιά στους αγωγούς, όπου θα διαπερνάνε στις κάθετες
διαβάσεις πάνω από δέκα χιλιάδες φορτηγά βαρέως τύπου κάθε
µέρα και για να σας το αποδείξουµε µπορείτε να έλθετε να δείτε
πως έχουν σχηµατιστεί οι δρόµοι µε αυλάκια από το φορτίο και
το βάρος όλων αυτών των φορτηγών που κυκλοφορούν άναρχα
µέσα σε αυτήν την περιοχή. Εάν προκληθεί ένα ατύχηµα, θα
έχετε πολύ µεγάλη ευθύνη. Πρέπει εδώ και τώρα να αυξηθούν οι
έλεγχοι σε όλες αυτές τις µεγάλες µονάδες, σε όλους αυτούς
τους ενεργειακούς οµίλους που δρουν άναρχα, σε όλες τις πα-
ράνοµες χωµατερές, σε όλα τα κέντρα ανακύκλωσης που κάνουν
κόλαση τη ζωή των κατοίκων.

Εµείς ως ΚΚΕ θα ξεσηκώσουµε τον κόσµο για να προστατέ-
ψουν τις ζωές τις δικές τους και των παιδιών τους. Θα οργανώ-
σουµε την πάλη και τον αγώνα µας, έτσι ώστε να ζούµε µε
ασφάλεια, ικανοποιώντας τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες σε ένα
περιβάλλον που αξίζει στους κατοίκους του Ασπροπύργου, της
Ελευσίνας, των Λιοσίων και όλης της Δυτικής Αττικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, τα προβλήµατα της περιοχής είναι γνωστά, αφορούν

στην ανάπτυξη, την άναρχη καπιταλιστική, όπως τη λέτε, των πε-
ρασµένων δεκαετιών. Η δική µας εµπειρία, όλων όσων έχουµε
κάποια ηλικία –νοµίζω ότι είµαι κάπως µεγαλύτερος από εσάς-,

λέει ότι οποιαδήποτε άναρχη ανάπτυξη ή και σχεδιασµένη ανά-
πτυξη –σας θυµίζω ότι το µεγαλύτερο βιοµηχανικό ατύχηµα της
σύγχρονης ιστορίας έγινε στο Τσέρνοµπιλ, τουλάχιστον, στην Ευ-
ρώπη- ήταν η σοβιετική ανάπτυξη, απολύτως σχεδιασµένη. Αυτό,
λοιπόν, µας έχει κληροδοτήσει πάρα πολλά προβλήµατα. Ένα
από τα προβλήµατα που µας κληροδότησε είναι και αυτοί οι αγω-
γοί που συνδέουν τα διυλιστήρια, µε την έννοια που, όπως είπατε
ορθώς στη συνέχεια, στην πορεία οι αγωγοί καλύφθηκαν και από
κτίσµατα. Δεν ξέρω αν είναι νόµιµα ή παράνοµα, αυτό δεν το έχω
ελέγξει, αλλά θα πάρω τα λόγια σας τοις µετρητοίς. 

Στη δευτερολογία σας αναφερθήκατε σε όλα τα άλλα προβλή-
µατα του Ασπροπύργου και της ευρύτερης περιοχής, αλλά δεν
απαντήσατε στο θεµελιώδες. Έχουµε δύο αγωγούς που είναι
εξήντα έξι ετών και έναν που είναι πενήντα ετών. Είναι λογικό –
πέραν του να τους ελέγχουµε- να τους αφήσουµε αυτούς να λει-
τουργούν εις το διηνεκές; Εξήντα έξι ετών αγωγοί θέλουν
αντικατάσταση και εσείς στο σχέδιο αντικατάστασης που υπάρ-
χει τώρα λέτε όχι. Ξέρετε πολύ καλά ότι το όποιο εναλλακτικό
σχέδιο αντικατάστασης, αν θεωρήσουµε ότι θα µπορούσε να
υπάρξει, θα µας προσθέσει µια τριετία, τουλάχιστον, στον σχε-
διασµό. Το ένα είναι έτοιµο να γίνει, αν και έχει τις δυσκολίες του,
γιατί θα είναι κάτω από τον προαστιακό. Προφανώς, θα ληφθούν
όλα τα µέτρα, διότι έχουµε µια σύγχρονη νοµοθεσία ώστε να
φτιάξουµε αγωγούς που θα αντέχουν όλους τους κραδασµούς
και τις δονήσεις. Αυτό είναι τεχνικό θέµα, λύνεται.

Θα λάβουµε κάθε µέτρο για να µη δηµιουργηθεί κανένα πρό-
βληµα από τους αγωγούς που θα είναι κάτω από τον προαστιακό.
Να λέµε, όµως, ότι εν όψει του καλύτερου, θα αναβάλουµε για
µια τετραετία και θα κρατήσουµε τους αγωγούς των εξήντα έξι
ετών, αναζητώντας το καλύτερο –και θα βάλουµε, κατά συνέπεια,
τους ίδιους κατοίκους στον αυξηµένο κίνδυνο που έχουν κάποιοι
πολύ παλιοί αγωγοί, ακόµα και αν έχουν την καλύτερη δυνατή
συντήρηση- δεν είναι ορθολογική απάντηση. Η ορθολογική απά-
ντηση είναι να φτιάξουµε τους καινούργιους µε τέτοιες προδια-
γραφές που να είναι απρόσβλητοι και σίγουρα πολύ καλύτεροι
από αγωγούς εξήντα έξι ετών. 

Οι αγωγοί που θα φτιαχτούν µε προδιαγραφές του 2025 θα
είναι πολύ καλύτεροι από αυτούς που φτιάχτηκαν µε το γερµα-
νικό του 1958 -πριν ακόµη εγώ γεννηθώ- ή µε το αµερικάνικο του
1972. Ακόµα και οι προδιαγραφές έχουν αλλάξει δραµατικά. Να
έχεις έναν αγωγό εξήντα έξι ετών και να µην ξέρεις και τι έχουν
κάνει οι διάφοροι –όπως ορθώς είπατε- παράνοµοι επί αυτών των
αγωγών; Παίρνεις ένα µέρος καθαρό, όπου είναι ο προαστιακός
που δεν θα υπάρχει καµία παρανοµία και θα µπορέσει το πράγµα
να λυθεί µε τρόπο λογικό και ορθολογικό προς όφελος της
υγείας των κατοίκων, διότι αυτοί οι κάτοικοι έχουν δικαίωµα, µετά
από όλα αυτά που περιγράφετε –και πολλά από αυτά ορθώς τα
περιγράφετε- να έχουν την καλύτερη δυνατή, αλλά ρεαλιστικά,
προστασία στα διάφορα θέµατα που τους απασχολούν.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 458/30-1-2025 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαρά-
λαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε θέµα: «Ο άνευ επαρκούς αιτιολόγησης αποκλει-
σµός των συνεταιριστικών τραπεζών από τον θεσµό των µικρο-
χρηµατοδοτήσεων».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Παπα-
θανάσης. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Μαµουλάκη. Χρόνια σας πολλά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε µε µία ερώτηση, η οποία νο-

µίζω ότι είναι εξόχως σηµαντική και επίκαιρη όσο ποτέ για την ελ-
ληνική οικονοµία και την ελληνική µικροµεσαία επιχειρηµα-
τικότητα, στην εύλογη δυσκολία που αντιµετωπίζει στο να µπο-
ρέσει να αντλήσει πόρους στο επιχειρείν. Και αναφέροµαι στη
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συντριπτική πλειονότητα των ελληνικών επιχειρήσεων. Το 98%
των ελληνικών επιχειρήσεων, που είναι µικροµεσαίες και, δυστυ-
χώς, δεν µπορούν να ικανοποιήσουν τα bankable κριτήρια, τα αυ-
στηρά κριτήρια τα οποία θέτει ο συστηµικός τοµέας των
χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων των τεσσάρων, πέντε τραπεζών.
Θεωρήσαµε, λοιπόν, σηµαντικό να επανέλθουµε µε αυτήν την
ερώτηση, η οποία ουσιαστικά εδράζεται στο εξής: Πράγµατι υιο-
θετήθηκε από την Κυβέρνηση ένα θεσµικό πλαίσιο µε τον
ν.4701/2020 του microfinance, των µικροπιστώσεων, των µικρο-
χρηµατοδοτήσεων. Χορήγηση δηλαδή, δανείων µέχρι ύψους
25.000 ευρώ χωρίς ισχυρά εµπράγµατα, για να µπορέσει να κι-
νηθεί η πραγµατική οικονοµία, πράγµα το οποίο υπάρχει και στην
υπόλοιπη Ευρώπη. Μάλιστα, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ από το
2018 ωρίµασε τη συγκεκριµένη νοµοθέτηση. Ήλθε το 2020 η κυ-
βέρνησή σας, ουσιαστικά, να την ενσωµατώσει στην ελληνική έν-
νοµη τάξη, αλλά, δυστυχώς, πέρασαν αρκετά χρόνια µέχρι να
πάρει κανονικό βηµατισµό. Και αυτό είναι ήδη ένα πρόβληµα,
καθώς χάθηκε πολύτιµος χρόνος.

Παρά ταύτα, δεν είναι µόνο η απώλεια χρόνου. Και εδώ τώρα
ξεκινάω να πω το εξής. Δηµιουργήθηκαν τρία ιδρύµατα. Συγκε-
κριµένα, το ίδρυµα του Microfinance Solutions, το Microfinance
Institutions και µια τρίτη εταιρεία από το ΤΜΕΔΕ, δηλαδή οχή-
µατα ειδικού σκοπού για να µπορέσουν να δράσουν και να χρη-
µατοδοτήσουν στην πράξη την αγορά. Όµως, παρ’ όλες τις
κοινοβουλευτικές µας αναφορές από το 2021, όπου πιέζαµε, ου-
σιαστικά, στην κατεύθυνση ενεργοποίησης του θεσµού των χρη-
µατοπιστώσεων και χρηµατοδοτήσεων βλέπουµε µία κωλυσιερ-
γία. Και όχι µόνο αυτό. Τι έχουµε τώρα; Έχουµε την ίδια την εύ-
λογη διαµαρτυρία του συνόλου των συνεταιριστικών τραπεζών
της χώρας, οι οποίες διαµαρτύρονται εντόνως και εύλογα. Γιατί;
Πρώτον, είναι έξω από οποιαδήποτε ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και αναφέροµαι στους πόρους που αφορούν στο Ταµείο
Ανάκαµψης, που είναι διόλου ευκαταφρόνητοι, ύψους 12 αρχικά,
µε την αναθεώρηση 15,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ούτε 1 σεντ δεν
πηγαίνει σε αυτές τις συνεταιριστικές τράπεζες, που έχουν απο-
δείξει, κύριε Παπαθανάση, ειδικά της Καρδίτσας για παράδειγµα,
πόσο εµπροσθοβαρή πολιτική δηµιουργεί και βοηθάει την τοπική
κοινωνία και ειδικά µετά από µια φυσική καταστροφή. Και για σας
είναι αόρατες οι συγκεκριµένες τράπεζες.

Πρόσφατα µε τον Αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτη Φάµελλο συ-
ζητήσαµε µε τους ανθρώπους των συνεταιριστικών τραπεζών. Τι
λέει, λοιπόν, ο χώρος των συνεταιριστικών τραπεζών; Ότι και
βγήκαν εκτός από το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης αλλά
και τώρα, σε αυτήν την ευκαιρία που, αν µη τι άλλο, τα όρια είναι
πάρα πολύ χαµηλά. Μάλιστα, µπορώ να αναφέρω µόλις 250 χι-
λιάδων ευρώ όσον αφορά στις εγγυήσεις αυτών, είναι εκτός. 

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ, καθώς η ερώτησή µου εδράζεται
σε δύο πυλώνες: Πόσα δάνεια χρηµατοδοτήσεων χορήγησαν τα
τρία υφιστάµενα αδειοδοτηµένα από την Τράπεζα της Ελλάδος
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων µέχρι τη δηµιουργία του
ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ που η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα -καλώς θα πω
εγώ- προχώρησε έστω και αργά; Πόσα, λοιπόν, έχουν ήδη και τι
ύψους δάνεια, µικροχρηµατοδοτήσεις δηλαδή, έχουν λάβει χώρα
από τα τρία ιδρύµατα που εσείς εγκρίνατε; Και αν προτίθεστε επι-
τέλους να τροποποιήσετε τον ν.4701/2020 προκειµένου να εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του και οι συνεταιριστικές τράπεζες,
οι οποίες ήδη έχουν επιδείξει υψηλή τεχνογνωσία και αποτελε-
σµατικότητα στο εγγυοδοτικό πρόγραµµα µικροπιστώσεων. Ανα-
φέροµαι στο EaSI, που είχε ως στόχο την ενίσχυση των πολύ
µικρών επιχειρήσεων και ευάλωτων οµάδων, παρέχοντας δάνεια
µε προνοµιακούς όρους και µειωµένης εξασφάλισης έως 25.000
ευρώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαµουλάκη.
Ενδιαφέρουσα ερώτηση. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Να ευχηθώ και εγώ χρόνια πολλά στον κ. Μαµουλάκη, αλλά και

σε όλες και όλους τους συµπολίτες µας που γιορτάζουν σήµερα. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι είναι θετικό που ο κ. Μαµουλάκης

και ο ΣΥΡΙΖΑ αναγνωρίζει ότι είναι προς τη θετική κατεύθυνση το
νοµοθέτηµα του 2020. Βεβαίως, µπορεί να το ωριµάσατε, κύριε
συνάδελφε, αλλά δεν νοµοθετήσατε εσείς. Και το λέω αυτό γιατί
αναφερθήκατε σε αόρατες τράπεζες. Και θα σας εξηγήσω πόσο
αόρατες είναι οι συνεταιριστικές τράπεζες. Αλλά είναι πολύ ση-
µαντικό να κατανοήσουµε ότι όσο πιο πολύ διευρύνουµε τα ιδρύ-
µατα τόσο πιο ουσιαστικός ανταγωνισµός γίνεται µεταξύ των
ιδρυµάτων, προκειµένου να πετύχουµε και καλύτερα επιτόκια.
Γενικά, δηλαδή η διεύρυνση των επιλογών βοηθά και την αγορά.
Και ο στόχος µας είναι να διευρύνουµε, επίσης, την περίµετρο
των επιχειρήσεων που έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανει-
σµό. Και το κάνουµε αυτό µέσω προγραµµάτων εγγυοδοτικών,
αλλά και επιδότηση επιτοκίου, προκειµένου περισσότερες επιχει-
ρήσεις και, µάλιστα, µικρές, πολύ µικρές επιχειρήσεις -ξέρετε η
Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα χρηµατοδοτεί µόνο µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα- να µπορέσουν να ανοίξουν τις πόρτες στα
τραπεζικά ιδρύµατα για να µπορέσουν να επιχειρήσουν. 

Όµως, στην αρχική σας εισήγηση αναφέρετε ότι εξαιρούνται
οι συνεταιριστικές τράπεζες από το Ταµείο Ανάκαµψης. Θέλω να
σας πω ότι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, τρέχει το «Σπίτι Μου ΙΙ».
Το γνωρίζετε, είναι ένα πρόγραµµα µε το οποίο ανακατευθύ-
νουµε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και, µάλιστα, έχουµε
αρκετά σοβαρό ενδιαφέρον από τους συµπολίτες µας. Οι συνε-
ταιριστικές τράπεζες συµµετέχουν σε αυτό. Και επειδή την Τε-
τάρτη θα ανοίξει το «Αναβαθµίζω», που είναι πάλι πρόγραµµα του
Ταµείου Ανάκαµψης, επίσης, οι συνεταιριστικές τράπεζες συµµε-
τέχουν σε αυτό. 

Και επειδή αναφερθήκατε σχετικά µε τις αόρατες συνεταιρι-
στικές τράπεζες, θέλω να σας πω ότι και οι τέσσερις τράπεζες
συµµετείχαν και στο ΤΕΠΙΧ ΙΙ, συµµετέχουν στο Business Growth
Fund, συµµετέχουν στο Ταµείο Μικρών Δανείων Αγροτικής Επι-
χειρηµατικότητας, ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο πάλι για την
αγροτική επιχειρηµατικότητα, στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ που έχει δύο σκέλη,
το σκέλος το δανειακό, επιδότησης επιτοκίου, και το εγγυοδο-
τικό, που έρχεται το κράτος και εγγυάται κατά 80% το δάνειο για
να µπορέσει να ανοίξει πιο εύκολα τις πόρτες στα ιδρύµατα. Και
εδώ συµµετέχουν οι συνεταιριστικές τράπεζες. Και ξέρετε,
επειδή άνοιξε σήµερα το συγκεκριµένο πρόγραµµα -όχι στο εγ-
γυοδοτικό κοµµάτι, καθώς είναι ανοιχτό, στο κοµµάτι της επιδό-
τησης του επιτοκίου-, θέλω να σας πω ότι εκεί οι συνεταιριστικές
τράπεζες πράγµατι προσφέρουν υπηρεσίες, δίδοντας στο κεφά-
λαιο το 40% άτοκο και το 60% επιδοτείται και επιδοτούν µε τρεις
ποσοστιαίες µονάδες. 

Τώρα στην ερώτησή σας εποµένως για το πόσα δάνεια µικρο-
χρηµατοδοτήσεων έχουν χορηγήσει αυτά τα ιδρύµατα, θέλω να
σας πω ότι µέχρι την έναρξή του ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, δηλαδή του συγκεκρι-
µένου προγράµµατος µικροπιστώσεων έχουν χορηγήσει τετρα-
κόσια είκοσι τρία δάνεια συνολικού προϋπολογισµού 7
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι αναπτύσσεται αυτή η αγορά. Μπορεί να
είναι σήµερα τρία ιδρύµατα, αλλά µεθαύριο θα είναι ακόµα πε-
ρισσότερα. Και είναι πολύ συγκεκριµένο το έργο, το οποίο προ-
σφέρουν οι συνεταιριστικές τράπεζες. Οι συνεταιριστικές τράπε-
ζες δεν έχουν αποκλειστεί από πουθενά. Απλά εδώ γίνεται µία
προσπάθεια και γίνεται από αυτήν την Κυβέρνηση, προκειµένου
να διευρύνουµε τον αριθµό των πιστωτικών ιδρυµάτων, που προ-
σφέρουν υπηρεσίες, προκειµένου να προκαλέσουµε αν θέλετε
τον ανταγωνισµό. 

Θα σας απαντήσω για το δεύτερο στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είπε ο κ. Παπαθα-

νάσης: Οι συνεταιριστικές τράπεζες δεν έχουν αποκλειστεί από
πουθενά. Και εξηγούµαι. Εσείς τις αποκλείσατε στη µεγαλύτερη
ευκαιρία των τελευταίων είκοσι ετών για τη χώρα. Και αναφέρο-
µαι στο εγγυοδοτικό σκέλος, στο δανειοδοτικό σκέλος του Τα-
µείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης. Με δική σας ξεκάθαρη
διάταξη αποκλείσατε το σύνολο των συνεταιριστικών τραπεζών. 
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Τι κάνατε; Προφανώς µετά από κοινωνική πίεση και των ίδιων
των συνεταιριστικών τραπεζών, ήρθατε οψίµως να τις εντάξετε
στο «Σπίτι µου ΙΙ» και απ’ ό,τι έχετε ανακοινώσει προ ηµερών,
αλλά και τώρα, στο πρόγραµµα «Αναβαθµίζω». Πόσο είναι αυτό
το ποσοστό επί του συνόλου των πόρων του Ταµείου Ανθεκτικό-
τητας και Ανάκαµψης το δανειακό σκέλος; Είναι µόλις –προ-
σέξτε- 400 εκατοµµύρια, δεκαέξι δισεκατοµµύρια είναι το σύνολο
πριν την αναθεώρηση. Άρα, µιλάµε για ένα µονοψήφιο, ισχνό πο-
σοστό, 7%-8%. Τόση είναι η πρόσβαση των συνεταιριστικών τρα-
πεζών στη µεγαλύτερη πρόκληση για τη χώρα, που θα έπρεπε να
ήταν ευκαιρία, που είναι το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµ-
ψης. Άρα, πραγµατικά, στην πράξη είναι εκτός οι συνεταιριστι-
κές. 

Δεν έφτανε αυτό, ήταν εκτός και από το Microfinance. Η Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα, που νοµίζω ήταν µια πολύ θετική πα-
ρέµβαση του ΣΥΡΙΖΑ µε την ίδρυσή της –αργήσατε κι εδώ- εν
πάση περιπτώσει, αρχίζει και επωµίζεται τώρα και ουσιαστικά µο-
χλεύει πόρους κι αυτό είναι σηµαντικό.

Όµως, το µείζον και σε τεχνοκρατική βάση ποιο είναι; Ότι οι
τράπεζες αυτές µπορούν να παίξουν πραγµατικά ανταγωνιστικό
ρόλο. Ποιο είναι το πρόβληµα µε την Κυβέρνησή σας σε όλα τα
επίπεδα και τις εκφάνσεις, κύριε Παπαθανάση; Είναι το δοµικό
έλλειµµα ανταγωνισµού. Εξ’ ου και η καρτελοποίηση και η συγκε-
ντροποίηση της αγοράς. Και ποιος είναι ο κοινός παρονοµαστής
που θίγεται τα µάλα; Ο Έλληνας πολίτης. 

Εδώ όµως τι µας λέτε; Ενώ οι συνεταιριστικές τράπεζες µπο-
ρούν να παίξουν έναν ενεργό ρόλο και να ανεβάσουν τον αντα-
γωνισµό, εσείς λέτε: «Όχι, να µείνουµε στις τέσσερις, οψίµως
πέντε, συστηµικές που έχουµε. Αυτές θα τρέξουν τους πόρους.
Τα grants, τα εγγυηµένα από το Ελληνικό Δηµόσιο, 16 εκατοµµύ-
ρια ευρώ δεν έχουν ούτε ένα σεντ πρόσβαση οι συνεταιριστικές.

Μου απαντήσατε, παρ’ όλα αυτά, οφείλω να πω, στο πρώτο
σκέλος για το ύψος των δανείων που έχουν χορηγηθεί στα τρία
αυτά ιδρύµατα, αλλά δεν µου απαντήσατε στο δεύτερο και θα
επανέλθω. 

Προτίθεστε, προκριµατικά, κύριε Παπαθανάση, να τροποποι-
ήσετε τον ν.4701/2020; Να ανοίξετε δηλαδή ουσιαστικά την πε-
ρίµετρο για να µπορεί να ενταχθεί το σύνολο αυτών των
συνεταιριστικών τραπεζών; Γιατί αυτό είναι µια ευκαιρία, νοµίζω,
και για τις ίδιες, αλλά κυρίως για τους πολίτες και τη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα. 

Θέλω να πιστεύω ότι τήρησα ευλαβικά τον χρόνο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαµουλάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ.
Τήρησε τον χρόνο ο κ. Μαµουλάκης, θα τον τηρήσω κι εγώ.

Θέλω, λοιπόν, να σας αναφέρω ότι ο συγκεκριµένος ν.4701/
2020 κατ’ ουσίαν εναρµονίζει τον Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής Πρα-
κτικής για τη χορήγηση µικροπιστώσεων. Οι µικροπιστώσεις δεν
είναι αποκλειστικό δικαίωµα, αν θέλετε, αυτών των οργανισµών,
αλλά µικροπιστώσεις µε την έννοια µπορεί να δώσουν και οι συ-
στηµικές τράπεζες και οι συνεταιριστικές τράπεζες. 

Και αναφέροµαι: Το ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ ή εάν θέλετε το ΕΣΠΑ, επειδή
αναφέρεστε για το Ταµείο Ανάκαµψης, όπου σας εξήγησα ότι το
«Σπίτι µου ΙΙ» και το «Αναβαθµίζω» είναι πόροι του Ταµείου Ανά-
καµψης, το ΕΣΠΑ και η προηγούµενη προγραµµατική περίοδος
και η τρέχουσα προγραµµατική περίοδος, αναφέρεται µόνο και
δίνει, αν θέλετε, στήριξη στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα,
δηλαδή σε µικρές, πολύ µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Μάλι-
στα, η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα µε µια εφαρµογή που έχει,
το «Know your customer», διευκολύνει τη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα, προκειµένου να λάβουν δάνεια.

Συνεπώς, οι συνεταιριστικές τράπεζες µπορούν να δώσουν
µικρά δάνεια και µπορούν να δώσουν δάνεια 10.000, 20.000,
30.000 ευρώ. Εποµένως, δεν αποκλείονται από αυτό.

Επειδή, όµως, αναφερθήκατε και πάλι στις συνεταιριστικές,
θέλω να σας πω ότι οι συνεταιριστικές τράπεζες σε όλους τους

κύκλους, και στους κύκλους που έτρεξαν κατά τη διάρκεια του
COVD, συµµετέχουν στα προγράµµατα του ΤΜΕΔΕ, συµµετέ-
χουν στα προγράµµατα καινοτοµίας και συµµετέχουν στο
«DeLFI» που είναι το πρόγραµµα για τον αναπτυξιακό νόµο, που
δηµιουργεί και θέτει µια στήριξη για τις εταιρείες που θέλουν να
συµµετέχουν και λαµβάνουν έγκριση από τον αναπτυξιακό νόµο,
στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ από την αρχή µέχρι και σήµερα για το οποίο σας
ανακοίνωσα ότι τρέχει το πρόγραµµα, πάλι βρίσκοντας πόρους
από το ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να διευκολύνουµε τη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα. Μάλιστα, έως 50.000 ευρώ δεν απαιτούνται και
εγγυήσεις, κύριε συνάδελφε.

Εποµένως, και στο ΔΑΜ, τη Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση,
έχουµε τη συµµετοχή συνεταιριστικής τράπεζας. Βλέπετε λοιπόν
ότι οι συνεταιριστικές τράπεζες τρέχουν παντού σε όλα τα προ-
γράµµατα. Η προσπάθειά µας µε τον συγκεκριµένο νόµο των µι-
κροπιστώσεων είναι να δηµιουργήσουµε ένα διαφορετικό πλαίσιο
όπου κατ’ ουσίαν θα προκαλέσουµε τη δηµιουργία και άλλων
ιδρυµάτων, γιατί εσείς βεβαίως στον ΣΥΡΙΖΑ µιλάτε για κρατικο-
ποιήσεις τραπεζών, ενώ εµείς µιλάµε για διεύρυνση της δυνατό-
τητας τραπεζικών ιδρυµάτων να προσφέρουν ανταγωνιστικά
επιτόκια. Και θέλουµε να το κάνουµε αυτό µε τον τρόπο των µι-
κροπιστώσεων και µε τον νόµο που εµείς φέραµε ως Κυβέρνηση.

Ναι, ξεκίνησε να λειτουργεί τώρα, διότι οι πόροι του Ταµείου
Ανάκαµψης, και µάλιστα οι πόροι του ΕΣΠΑ 2021 - 2027, θέλω να
σας πω, όχι από δική µας ευθύνη, ότι εγκρίθηκε το 2022. Εποµέ-
νως, ενώ τρέχει το ΤΕΠΙΧ III που είναι πόροι του ΕΣΠΑ, τώρα
ενεργοποιούµε και το ταµείο αυτών των µικροπιστώσεων και πρό-
κειται να ανακοινωθούν κι άλλα προγράµµατα.

Μάλιστα, βλέπουµε ότι για τη γυναικεία επιχειρηµατικότητα
έχουµε µια ιδιαίτερη µέριµνα διότι θέλουµε να µπουν µέσα στην
επιχειρηµατικότητα περισσότερες γυναίκες. Θεωρούµε ότι αυτήν
τη στιγµή θα συνεχίσει η λειτουργία του ν.4701/2020, προκειµέ-
νου να διευρυνθεί η περίµετρος των ιδρυµάτων και στο µέλλον
θα δούµε και θα εξετάσουµε αν µπορούµε να βάλουµε και τις συ-
νεταιριστικές τράπεζες, σύµφωνα βέβαια µε τη δηµιουργία αυτού
του ανταγωνισµού που θέλουµε, έτσι ώστε να πετύχουµε καλύ-
τερα αποτελέσµατα για τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Πριν συνεχίσουµε, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Δεν
θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης οι εξής επίκαιρες ερωτή-
σεις:

Πρώτον, η έκτη, µε αριθµό 459/30-1-2025, επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθανασίας Αναγνωστοπούλου,
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Διγλωσσία από µέ-
ρους της Κυβέρνησης σχετικά µε τη συνάντηση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας µε την Πρέσβειρα της Γαλλίας στις 29-1-2025».

Δεύτερον, η πέµπτη, µε αριθµό 468/3-2-2025, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Οι ευθύνες του ΥΠΕΘΑ για τη σχε-
δίαση και την εκτέλεση της αποστολής στη ΛΙΒΥΗ».

Τρίτον, η πρώτη, µε αριθµό 2197/16-12-2024, ερώτηση εκ των
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου Κυριαζίδη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Αντιµετώπιση του ζητήµατος της επιµόλυνσης του λεκανοπε-
δίου του Κάτω Νευροκοπίου από τον µύκητα Synchytrium Endo-
bioticum».

Τέταρτον, η τρίτη, µε αριθµό 454/30-1-2025, επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξαν-
θόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ανάγκη λήψης
άµεσων και επειγόντων µέτρων για τη στελέχωση της Παθολογι-
κής Κλινικής του Νοσοκοµείου Δράµας, µετά και από την τελευ-
ταία άκαρπη προκήρυξη θέσεων ιατρών».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν, λόγω κωλύµατος των Βουλευτών
οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:

Πρώτον, η ενδέκατη, µε αριθµό 462/31-1-2025, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευ-
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τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Πα-
ναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Απουσία ολοκληρωµένου στρατηγικού σχεδιασ-
µού για το Παλαιό Λιµάνι της Πάτρας».

Δεύτερον, η τέταρτη, µε αριθµό 469/3-2-2025, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξαν-
δρου Χαρίτση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Απαιτούνται επιτέλους καθαρές απαντήσεις από την κυ-
βέρνηση για την υλοποίηση του οδικού άξονα Πύργος - Καλό
Νερό - Τσακώνα».

Τρίτον, η τρίτη, µε αριθµό 472/3-2-2025, επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Άµεσα
µέτρα στήριξης των ασθενών µε µεσογειακή αναιµία στη δυτική
Ελλάδα».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τη δεύτερη, µε αριθµό 2194/16-12-
2024, ερώτηση εκ των αναφορών - ερωτήσεων της Βουλευτού
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Να συνεχιστεί η λειτουρ-
γία των Κέντρων Κοινότητας, Παραρτηµάτων Ροµά, ΚΕΜ, Δοµών
παροχής βασικών αγαθών, ΚΔΗΦ, ΚΗΦΗ, ΣΥΔ και δοµών Αστέ-
γων µε στελέχωση από το ήδη υπάρχον έµπειρο και καταρτι-
σµένο προσωπικό».

Θα απαντήσει η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε, για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στην αναπάντητη ερώτησή µας στις 16-12-

2024 µας απαντήσατε στις 29-1-2025, αφού καταθέσαµε πρώτα
µια επίκαιρη, µε ένα κείµενο µε πολλά στοιχεία και σας ευχαρι-
στώ γι’ αυτό. Όµως, δεν απαντήσατε στο βασικό ερώτηµα που
βασανίζει δεκάδες χιλιάδες ωφελούµενους και χιλιάδες εργαζό-
µενους, αν θα συνεχιστεί στο νέο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 η λειτουργία
χιλιάδων δοµών. Ποιες; Τις απαριθµώ ακριβώς: Κέντρα κοινότη-
τας µε τα ενσωµατωµένα κέντρα στήριξης οικογένειας και παι-
διού και ολοκληρωµένης φροντίδας ηλικιωµένων, των παραρτη-
µάτων Ροµά και ΚΕΜ, των κοινωνικών παντοπωλείων, των συσσι-
τίων, των κοινωνικών φαρµακείων, των δοµών αστέγων, των
ΚΗΦΗ, των ΣΥΔ, των ΣΑΔ και των ΚΔΗΦ - ΑΜΕΑ. 

Όλες αυτές οι χιλιάδες δοµές ήταν πιλοτικές πράξεις που χρη-
µατοδοτήθηκαν από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο στο ΕΣΠΑ
2014 - 2020 που ολοκληρώθηκε επισήµως στο τέλος του 2023.
Όµως, καθυστερήσατε πάρα πολύ να κάνετε ήδη από το 2021,
όπως οφείλατε, τις αναγκαίες ενέργειες ώστε να ενταχθούν όλες
αυτές οι δοµές στο νέο ΕΣΠΑ, πάλι µε πόρους του Ευρωπαϊκού
Κοινωνικού Ταµείου. Ούτε και αναθέσατε εγκαίρως από τότε τη
µελέτη βιωσιµότητας των δοµών. Αλλά το κάνατε µόλις τον Δε-
κέµβριο του 2024, µε παραδοτέα τον Μάρτιο του 2025. 

Αντί γι’ αυτά, περάσατε απλώς µια τροπολογία πολλών άρθρων
σε νόµο του 2023. Και το λέω πολλών άρθρων και µη µου πείτε τι
έγινε ακριβώς, γιατί ήταν από τος τροπολογίες - σκούπα που εκεί
µέσα µπαίνουν και για το Εθνικής Άµυνας και για τα δικά σας
κ.λπ.. 

Αυτή, λοιπόν, προέβλεπε ότι όχι όλες οι δοµές αυτές που είπα,
αλλά όσες από αυτές τις δοµές συµπεριληφθούν στο ΕΣΠΑ 2021
- 2027, θα αποτελέσουν συνεχιζόµενες πράξεις και τότε θα συ-
νεχίσουν µε το ίδιο προσωπικό και ενδεχοµένως µε νέο. Επίσης
προέβλεπε µέχρι την ένταξη των συνεχιζόµενων πράξεων ή την
τυχόν µετεξέλιξη αυτών στο ΕΣΠΑ 2021 - 2027, παρατείνονται οι
συµβάσεις του υφιστάµενου προσωπικού. 

Τι θα γίνει, δηλαδή, αν κάποιες δοµές δεν επανενταχθούν ή µε-
τεξελιχθούν σε κάτι διαφορετικό; Αυτό ακριβώς σας ρωτάω. Και
γιατί σας το ρωτάω αυτό; Γιατί το είδα στα ΚΗΦΗ. Τι συµβαίνει
εκεί; Λέτε η Παγκόσµια Τράπεζα έχει κάνει µελέτη για τη µεταρ-
ρύθµιση της φροντίδας για ηλικιωµένους. Ζητήσετε στη συνέχεια
από τον ΟΟΣΑ συγκεκριµένη πρόταση για µακροχρόνια φροντίδα
ηλικιωµένων στην κοινότητα που θα σας παραδοθεί µετά από δύο

χρόνια από σήµερα µε δύο σκέλη: υποστήριξη των άτυπων φρο-
ντιστών στην οικογένεια και νέο µοντέλο γενικευµένης µακρο-
χρόνιας φροντίδας στην κοινότητα. ΚΗΦΗ δεν βλέπω. Ή είναι το
νέο µοντέλο; 

Άρα, τι συµβαίνει εδώ; Συµβαίνει ότι πολλές δοµές µπορεί να
µην ενταχθούν ή να ενταχθούν µε άλλο όνοµα ή µε άλλη µε άλλο
πρότυπο ή µοντέλο. Γι’ αυτό σας ρωτώ ξανά αυτό που σας ρώ-
τησε ο κύριος Πρόεδρος: Θα συνεχίσετε τη λειτουργία των κέ-
ντρων κοινότητας και των δοµών καταπολέµησης της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισµού µε πόρους του Ευρωπαϊκού Κοι-
νωνικού Ταµείου στο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 ως συνεχιζόµενης δρά-
σης και µε το ίδιο προσωπικό ή θα τις εντάξετε στους δήµους ως
οργανικές µονάδες; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την κ.

Φωτίου. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Φωτίου, ευχαριστώ για την ερώτηση. Δίνεται πράγµατι

η ευκαιρία να τοποθετηθούµε σε πολύ κρίσιµο ζήτηµα: Συνέχιση
της λειτουργίας των κοινωνικών δοµών που υποστηρίζουν ευπα-
θείς οµάδες του πληθυσµού. Ένα πράγµα το οποίο γίνεται µε συ-
νήθεια εδώ στην Ελληνική Βουλή διαχρονικά είναι ότι πολλές
φορές υπάρχουν θέσεις οι οποίες θέτουν σε µία φάση κινδυνο-
λογίας -κι εγώ θα επιµείνω σε αυτό- ως προς τη συνέχιση των
δοµών. Το έβλεπα και παλιότερα, όταν ήµουν Υφυπουργός Παι-
δείας, που συζητούσαµε για το κοµµάτι των αναπληρωτών που
στήριζαν για πάρα πολλά χρόνια την ελληνική δηµόσια εκπαί-
δευση. Και εκεί απαντήθηκε -γιατί πάντα απαντώνται µε πράξεις
αυτά και όχι µόνο µε δηλώσεις και διακηρύξεις- η πρόθεση και
της Κυβέρνησης αυτοί οι άνθρωποι να γίνουν µόνιµοι υπάλληλοι
και το είδατε, καθώς διορίστηκαν χιλιάδες εκπαιδευτικοί. 

Παρακολουθούσα, λοιπόν, χρόνια συζητήσεις οι οποίες έθεταν
πραγµατικά σε µεγάλο προβληµατισµό τη συνέχιση των δοµών.
Ας δούµε, λοιπόν, ποια είναι η απάντηση η οποία είναι πολύ κα-
θαρή και ξάστερη ως προς τη συνέχιση αυτών των δοµών. 

Εµείς πιστεύουµε και είµαστε αποφασισµένοι στο να υπάρχει
διασφάλιση της βιωσιµότητας των δοµών στο σύνολό τους. Και
αυτό το δηλώνουν οι πράξεις, δεν το δηλώνουν κάποιες δηλώ-
σεις της πρόθεσης. Να µιλήσουµε λίγο για τις πράξεις, αφού µι-
λήσουµε πρώτα απ’ όλα για τους αριθµούς. 

Αυτήν τη στιγµή στη χώρα µας, γιατί παρακολουθεί και αρκε-
τός κόσµος που ενδιαφέρεται, υπάρχουν οκτακόσιες τριάντα
τέσσερις δοµές και µάλιστα πάνω από δύο χιλιάδες οκτακόσιοι
εργαζόµενοι, µε προϋπολογισµό 71,6 εκατοµµύρια ευρώ κατ’
έτος. Τι σηµαίνει αυτό; Διακόσια εξήντα οκτώ κέντρα κοινότητας,
εξήντα έξι παραρτήµατα ΚΕΜ, έντεκα κέντρα για την ένταξη µε-
ταναστών, εννέα κινητές µονάδες που εξυπηρετούν δεκάδες χι-
λιάδες συµπολίτες µας, εκατόν είκοσι τέσσερα κοινωνικά παντο-
πωλεία και ογδόντα πέντε κοινωνικά φαρµακεία, εξήντα ΣΥΔ, στέ-
γες υποστηριζόµενης διαβίωσης δηλαδή, εξήντα έξι κέντρα διη-
µέρευσης και ηµερήσιας φροντίδας, ογδόντα επτά ΚΗΦΗ,
κέντρα ηµερήσιας φροντίδας ηλικιωµένων, όπως ανέφερε και η
κ. Φωτίου, 58 δοµές παροχής συσσιτίου. 

Αναγνωρίζοντας, λοιπόν, αυτόν τον καθοριστικό ρόλο αυτών
των δοµών, που ως συνεχιζόµενες πράξεις έχουν ενταχθεί στο
ΕΣΠΑ 2021 - 2027, το Υπουργείο ανταποκρίνεται και θα συνεχίσει
να ανταποκρίνεται στην απαίτηση για την αναγκαία εκπλήρωση
των αναγκαίων προσφορών όρων. 

Γι’ αυτούς που δεν ξέρουν αυτούς τους όρους, γιατί είναι πρά-
γµατι λίγο πιο δύστοκοι και πιο δύσκολοι, είναι ευρωπαϊκές ορο-
λογίες, να αναφέρω ότι είναι αναγκαίος όρος 4,4 του ΕΣΠΑ για
την εφαρµογή του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Πολιτικής για
την κοινωνική ένταξη και τη µείωση της φτώχειας. Ήδη υλοποι-
είται αυτό και εδώ να σας διορθώσω για τους χρόνους. Για να
φτάσει µια µελέτη να ξεκινήσει τον Δεκέµβριο, έχει ξεκινήσει ένας
ανοιχτός διαγωνισµός -όπως εµείς έτσι προτιµούµε και κάνουµε
στο Υπουργείο- µε προκήρυξη η οποία έγινε πριν από το τέλος
του Ιουνίου, για να µπορέσει µετά να βρεθεί αυτός ο οποίος θα
έκανε τη µελέτη η οποία ξεκίνησε και µάλιστα δόθηκε και το
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πρώτο παραδοτέο τον Ιανουάριο του 25. 
Αυτά δεν γίνονται αυτόµατα και το ξέρετε. Αµέσως µόλις εί-

χαµε δικό µας διοικητικό οικονοµικό τρέξαµε στο να ξεκινήσουµε
τη διαδικασία ανοικτού διαγωνισµού. Η αξιολόγηση είναι κάτι που
κι εσείς η ίδια έχετε πει ότι είναι απαραίτητο και το ξέρετε, για
να µπορέσουν να συνεχίσουν οι δοµές. 

Τι θα κάνει, λοιπόν, αυτή η µελέτη. Αυτή θα ολοκληρωθεί τον
Μάρτιο και θα αποτιµήσει το έργο των κοινωνικών δοµών για την
περίοδο 2014 - 2020 έως σήµερα, την τοπική κατανοµή δοµών, προ-
σωπικού και παρεχόµενων υπηρεσιών, τις πραγµατικές ανάγκες
ανά περιοχή, λαµβάνοντας και τα πληθυσµιακά δεδοµένα, που ξέ-
ρετε ότι συνεχώς αλλάζουν, και κοινωνικούς δείκτες, αλλά και το
συνολικό κόστος λειτουργίας και τα σενάρια χρηµατοδότησης. 

Δεν είναι ένα προσχηµατικό εργαλείο, αλλά είναι ένα αναγκαίο
βήµα, γιατί φαντάζοµαι ότι όλοι συµφωνούµε ότι πρώτα απ’ όλα
πρέπει να µετράµε, να αξιολογούµε, να αποτιµήσουµε και αµέ-
σως µετά να βρούµε τον καλύτερο τρόπο συνέχισης και ενίσχυ-
σης δοµών. 

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να υποτιµήσουµε αυτήν τη µελέτη,
αλλά ούτε και να µην επισηµάνουµε -κι εδώ το δηλώνω υπεύθυνα
στην Ελληνική Βουλή- ότι δεν δεσµευόµαστε από οποιαδήποτε
µελέτη µπορεί να έρθει να πει αυτήν τη στιγµή ότι κόβει και µει-
ώνει δραστικά την παρουσία αυτών των δοµών. Είµαστε σε από-
λυτη διάδραση και ανατροφοδότηση µε την τοπική κοινωνία, µε
τους δήµους, µε τις ανάγκες που υπάρχουν -διότι εδώ είναι πρα-
γµατικές ανάγκες, σε πραγµατικούς ανθρώπους-, αλλά και µε τις
υπηρεσίες µας που ξέρετε ότι δεν θα µπορούσαν ποτέ να ειση-
γηθούν δραστική µείωση, γιατί είναι άνθρωποι της πρόνοιας στο
πεδίο εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Άρα, αυτό που λέω είναι ότι λαµβάνουµε υπ’ όψιν τη µελέτη
που θα µας δοθεί τον Μάρτιο, αλλά βασικός και κρίσιµος παρά-
γοντας εδώ πέρα είναι προφανώς η αξιολόγηση των παραµέ-
τρων, έτσι ώστε να εγγυόµαστε πρώτα απ’ όλα µε πράξεις, όπως
είπα, την κοινωνική συνοχή και την ενίσχυση των δοµών. 

Όσο για το προσωπικό, αναφέρατε ότι πέρασε σε µία τροπο-
λογία µε πάρα πολλές ακόµα διατάξεις. Είναι, όµως, δήλωση
πρόθεσης ότι υπάρχει παράταση των συµβάσεων αυτών των αν-
θρώπων, για να µην έχουν αυτόν τον αυτονόητο προβληµατισµό
και την ανασφάλεια για το τι γίνεται. Διασφαλίσαµε την παρουσία
τους, όπως διασφαλίσαµε και στις άλλες περιπτώσεις των κέ-
ντρων πρόνοιας, της παράτασης των συµβάσεων COVID. 

Άρα, προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε σχέσεις ασφάλειας
και σταθερότητας. Και βέβαια επαναλαµβάνω ότι πρόθεσή µας
είναι πραγµατικά να εξασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα αυτών των
δοµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό. 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς, είµαι πολύ ευ-

χαριστηµένη από τη διαβεβαίωση σας ότι ανεξάρτητα από το τι
θα γίνει στα µέσα Μαρτίου µε την αξιολόγηση όλων αυτών των
δοµών, ανεξάρτητα από το τι θα σας πει η έκθεση βιωσιµότητας,
εσείς έχετε την πρόθεση -γιατί ξέρετε πολύ καλά τι ακριβώς κά-
νουν αυτές οι δοµές- να συνεχίσετε όλες τις πράξεις. Το κατά-
λαβα καλά; Θα αρχίσετε δηλαδή µετά τον Μάρτιο να υπογράφετε
τις αποφάσεις ένταξης όλων των πράξεων;

Θέλω να είµαι πολύ καθαρή. Δεν σας έφερα εδώ για να σας
ταλαιπωρήσω. Σας έφερα γιατί όλοι αυτοί οι άνθρωποι και όλοι
αυτοί οι ωφελούµενοι και εργαζόµενοι αγωνιούν ότι κάποια θα
βγουν από τη µέση. Γι’ αυτό θέλω τη διαβεβαίωσή σας.

Πάω παρακάτω τώρα. Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το
εξής: Ξέρετε πολύ καλά ότι µου στείλατε κάποιους πίνακες για
τη φτώχεια. Ποιο είναι, λοιπόν, το πρόβληµα µε τους πίνακες που
µου στείλατε για τη φτώχεια; Το πρόβληµα είναι, όπως ξέρετε
πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, ότι η Ευρώπη έφτιαξε µε την ΕΛΣΤΑΤ
έναν καινούργιο ορισµό για να µετράει τη φτώχεια και τον κοινω-
νικό αποκλεισµό, τον οποίο ονόµασε « Ευρώπη 2030», ενώ
υπήρχε προηγουµένως ένας άλλος ορισµός της φτώχειας και
του κοινωνικού αποκλεισµού που ήταν «Ευρώπη 2020». Γιατί; Για
να φαίνεται ο «Ευρώπη 2030» ολίγον εξωραϊσµένος ως προς τη
φτώχεια. 

Θα σας καταθέσω, λοιπόν, εδώ στα Πρακτικά –και να πείτε στις
Υπηρεσίες σας να µην κάνουν λάθη, γιατί έγινε ένα µεγάλο λάθος
και θα το πω, κύριε Πρόεδρε- τι συµβαίνει µε τις δύο καµπύλες,
όταν είναι «Ευρώπη 2020» ή όταν είναι «Ευρώπη 2030», µε τους
δύο ορισµούς.

Και παρακάτω θέλω να σας επισηµάνω ότι, δυστυχώς για τις
Υπηρεσίες σας, στον δεύτερο πίνακα που σας έδωσα η απάντηση
είναι ένα µνηµείο τσαπατσουλιάς, διότι για τα έτη 2017 έως 2021
χρησιµοποιεί τα ποσοστά του «Ευρώπη 2020», ενώ για τα έτη
2022 - 2023 χρησιµοποιεί τα ποσοστά του «Ευρώπη 2030».

Κυρία Υπουργέ, διορθώστε το! 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Αφήστε µε λίγο, κύριε Πρόεδρε, αφού απάντησε παραπάνω

και η Υπουργός.
Εκεί, όµως, που δεν άλλαξε κανένας ορισµός είναι για τον κίν-

δυνο φτώχειας, για τη φτώχεια δηλαδή, σκέτο και ξερό. Εκεί δεν
άλλαξε κανένας ορισµός. Η εξέλιξη αυτού του δείκτη είναι ότι
από το 17,7 του 2019 πήγε στο 18,9 του 2022. Αυξήσατε, δηλαδή,
τη φτώχεια κατά 1,2 του πληθυσµού, δηλαδή κατά εκατόν είκοσι
επτά χιλιάδες πολίτες. Και το χειρότερο είναι ότι το 84% αυτής
της αύξησης φτώχειας στην Ελλάδα του Μητσοτάκη, δηλαδή οι
εκατόν επτά χιλιάδες πολίτες, είναι γυναίκες. 

Τώρα δεν θα συνεχίσω µε τη φτώχεια. Θα τα πούµε και στο
υπό επεξεργασία νοµοσχέδιο, γιατί νοµίζω ότι εκεί έχω πολλά
πράγµατα να πω. 

Θέλω, όµως, να τελειώσω µε το εξής: Κυρία Υπουργέ, φτιά-
ξαµε τις Στέγες Υποστηριζόµενης Διαβίωσης και τις ΣΑΔ από το
2019 µε πλήρεις όρους και προϋποθέσεις στην ίδρυσή τους και
εκατόν πενήντα εξ αυτών εγκεκριµένες από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και µου απαντήσατε αυτό που µου απαντήσατε; Γιατί τις
φτιάξαµε; Διότι είναι ένας εξαιρετικός θεσµός που βοηθάει τους
γονείς των παιδιών µε αναπηρία, γιατί έρχονταν και έλεγαν «Τι
θα γίνουν τα παιδιά µου όταν πεθάνω; Διότι τα έχω εγώ τώρα
σπίτι µου». Είναι και τα παιδιά που πάνε στα ΚΔΗΦ ΑΜΕΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Και µου απαντάτε σήµερα, πέντε χρόνια
µετά, ότι «θα» υπογράψετε ΚΥΑ για να λειτουργήσουν οι ελάχι-
στες που δηµιουργήθηκαν έκτοτε;

Άρα, µέχρι στιγµής εγώ δεν έχω πάρει µια διαβεβαίωση ότι οι
υλοποιούµενες σήµερα πράξεις, άρα και οι δοµές τους, θα εντα-
χθούν σίγουρα στο «ΕΣΠΑ 2021 - 2027» και οι ωφελούµενοι µπο-
ρούν να µείνουν ήσυχοι, ότι θα εξυπηρετούνται κανονικά µέχρι
το 2030 και οι δε εργαζόµενοι δεν απειλούνται µε απόλυση. 

Ούτε µας είπατε ότι στην περίπτωση που αυτές λειτουργούν
µε δικαιούχους τους δήµους και κριθούν πετυχηµένες, θα τις µε-
ταβιβάσετε στους δήµους, όπως ήταν εξ αρχής το σχέδιο.

Επαναλαµβάνω ότι αυτά που συµβαίνουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Φωτίου, σας ευ-

χαριστούµε πολύ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επαναλαµβάνω ότι αυτά που συµβαίνουν για

τα ΚΗΦΗ µας έχουν βάλει σε µεγάλη ανησυχία. Δεν µου απαντή-
σατε τι είναι αυτά τα δύο µοντέλα που θα εφαρµοστούν για τη
γήρανση, όπως λέει σήµερα ο ΟΟΣΑ µε το µοντέλο που του
έδωσε η Wellbank…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εγώ σας ξαναρωτώ ακριβώς τα ίδια που ρώ-
τησα και προηγουµένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Μόνο, παρακαλώ, να
είστε πιο σύντοµη, αφού µου το υποσχεθήκατε στην πρωτολογία
σας.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ούτως ή άλλως δεν έχω και πολλά να προσθέσω, να
σας πω την αλήθεια, γιατί νοµίζω ότι οι διαβεβαιώσεις από πλευ-
ράς κιόλας Υπουργείου και, µάλιστα, σε διαδικασία επίκαιρης
ερώτησης, νοµίζω ότι είναι πιο ισχυρές. 

Επαναλαµβάνω ότι οι πράξεις αποδεικνύουν την πρόθεση. Κάτι
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µπορεί να ιδρύεται -και το έχουµε δει σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις- αλλά να µην εξασφαλίζεται ούτως ή άλλως η βιωσιµότητά
του. Με αυτές τις πράξεις που γίνονται αυτή τη στιγµή, µε τη µε-
λέτη, µε την ένταξη, µε τις παρατάσεις των συµβάσεων, αλλά και
τη δεδηλωµένη πρόθεση να υπάρχει συνέχεια σε αυτές τις
δοµές, καθώς υπάρχει αναγκαία συνθήκη κάλυψης των αναγκών
των οικογενειών σε όλες τις ηλικίες από τα µικρά παιδιά µέχρι
τους µεγαλύτερους, νοµίζω ότι υπάρχει η διαβεβαίωση ότι δεν
υπάρχει πρόθεση σε αυτό να κλείσουν.

Όµως, θα συµφωνήσετε µαζί µου γιατί έχετε υπάρξει Υπουρ-
γός σε αυτό το Υπουργείο, ότι πρώτα απ’ όλα αποτιµάς και αξιο-
λογείς τι λέει κάθε φορά το πεδίο, πού λειτούργησε καλύτερα,
πού δεν λειτούργησε τόσο καλά, πού µπορεί να ενταχθεί κάποιο
καινούργιο, γιατί φαντάζοµαι ότι και νέες ανάγκες µπορεί να προ-
κύψουν εκεί που µπορεί να υπάρχει µια πληθυσµιακή ένταση και
συγχρόνως να παρέλκουν εκεί που δεν υπάρχει ούτως ή άλλως
ανάγκη. Όµως, σίγουρα, αυτό που λέω είναι ότι δεν πάµε να κά-
νουµε δηµοσιονοµικά τερτίπια. Κάνουµε απόλυτη εξάντληση του
προϋπολογισµού.

Κι επειδή µιλάµε, ούτως η άλλως, για τις ΣΥΔ και για τα ΚΔΗΦ
και για αναγκαίες δοµές, να σας πω -και το έχετε επισηµάνει κιό-
λας στον προϋπολογισµό, το είδατε ή µπορείτε να το ελέγξετε-
ότι υπήρξε αύξηση από πλευράς Υπουργείου για τον προϋπολο-
γισµό των τροφείων που καλύπτονται µέσω ΕΟΠΥΥ, αλλά και η
αναµονή αυτή τη στιγµή από το Υπουργείο Οικονοµικών για µία
συνυπογραφή έτσι ώστε να πάρει το Υπουργείο πάνω του αυτά
τα τροφεία, γιατί πάντα όταν µιλάµε για αυτές τις δοµές, θα πρέ-
πει να µιλάµε για βιωσιµότητα. 

Το επαναλαµβάνω. Έχετε δίκιο. Οι οικογένειες σε όλη την Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή σχεδόν εκλιπαρούν για τη συνέχεια. Έχουν
το παιδί τώρα σε ένα ΚΔΑΠ ΑµεΑ. Μπορεί µετά να είναι σε ένα
ΚΔΗΦ. Τι θα κάνει µετά, όταν δεν θα µπορεί η οικογένεια να το
συνδράµει; Πολύ σωστά έγινε µε την ίδρυση των ΣΥΔ. Πρέπει,
όµως, να κοιτάµε µπροστά. Γι’ αυτό πρέπει να πάρουµε πάνω στο
Υπουργείο -και αυτό, ούτως ή άλλως, θέλουµε να κάνουµε- την
πληρωµή των τροφείων. Δεν θα το είχαµε πετύχει, αν δεν είχαµε
αυξήσει τον προϋπολογισµό. Υπάρχει, λοιπόν, ενταγµένος προ-
ϋπολογισµός για τα τροφεία που είναι το πολύ σηµαντικό και
υπάρχει και η πρόθεση για συνέχιση όλων των δοµών. 

Επειδή βλέπω ότι προβληµατίζεστε ειδικά για το κοµµάτι των
ΚΗΦΗ, δεν υπάρχει πρόθεση να αντικατασταθεί. Αντιθέτως, µε
τις µελέτες που γίνονται από τον ΟΟΣΑ µπορείς να κάνεις σε ένα
νέο συγκείµενο πλέον για την υγιή και ενεργό γήρανση, µια κα-
λύτερη αποτίµηση των αναγκών σου. Τι θα πρέπει να λειτουργεί
σε επίπεδο δήµου; Θα πρέπει να λειτουργεί και το κοµµάτι της
οικογενειακής φροντίδας και µέριµνας; Ξέρετε ότι είναι πολύ ση-
µαντικό ότι ένας φροντιστής πρέπει να υπάρχει µέσα στην οικο-
γένεια. Πρέπει να υπάρξει οπωσδήποτε µια δοµή για να
αποτρέψεις την ιδρυµατοποίηση αυτών των ανθρώπων στη λο-
γική της ηµερήσιας φροντίδας και σίγουρα να βλέπουµε τι γίνεται
και µε την αυστηρότερη λειτουργία -δεν το συζητήσαµε, καλό
είναι να το συζητήσουµε και θα το πούµε και στην επιτροπή- των
δοµών τα οποία είναι κλειστού τύπου και µένουν πολλοί άνθρω-
ποι οι οποίοι πλέον λόγω δηµογραφικού έχουν την ανάγκη µας.

Άρα, δεν υπάρχει καµία πρόθεση να βάλουµε κόφτες αχρεί-
αστους, αλλά αντιθέτως να κάνουµε καλύτερη αξιοποίηση των
δεδοµένων, έτσι ώστε και τα ευρωπαϊκά χρήµατα, κυρία Φωτίου,
που κάποια στιγµή θα σταµατήσουν να είναι ευρωπαϊκά -και το
ξέρετε- και πρέπει να έρθουν στους εθνικούς προϋπολογισµούς,
να έρθουν και να κάνουν την καλύτερη δυνατή απορρόφηση.
Είναι δηλωµένο και, άρα, δεν υπάρχουν εδώ πέρα τερτίπια ή
κόλπα. Ούτως ή άλλως, το µέλλον θα αποδείξει τις προθέσεις
όλων µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 456/30-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Συµεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Στα χαρτιά παραµένει το έργο για τον Κεντρικό

Οδικό Άξονα Βόρειας Εύβοιας, παρά τις επανειληµµένες εξαγ-
γελίες της κυβέρνησης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-
κόλαος Ταχιάος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πραγµατικά τι άλλο µπορούµε να

πούµε γι’ αυτό το έργο που έχει καταντήσει το σύγχρονο γεφύρι
της Άρτας. Τουλάχιστον εκεί το έχτιζαν όλη µέρα και γκρεµιζόταν
το βράδυ. Εδώ εµείς δεν έχουµε αρχίσει ακόµα να χτίζουµε. Νο-
µίζω ότι είναι ένα όνειρο γενιών, και πολιτών και πολιτικών. Έχουν
ειπωθεί τα πάντα. Αν και εσείς πάτε και καταφέρετε, βέβαια, να
ξεπεράσετε το σηµείο που πιάνει πάγο τώρα τον χειµώνα ή πε-
ράστε τα σηµεία µε τις κατολισθήσεις ή αν έχετε πάρει δραµαµί-
νες µαζί σας για να µπορέσετε να φτάσετε από τις στροφές και
να µην είστε ζαλισµένος, τότε σίγουρα θα πείτε «Μα, πώς είναι
δυνατόν να υπάρχει τέτοιος δρόµος τον 21ο αιώνα;».

Νοµίζω ότι αν τελικά καταφέρουµε και κάνουµε τον καινούργιο
δρόµο κάποια στιγµή, θα πρέπει να κρατηθεί ο παλιός σαν του-
ριστική ατραξιόν, γιατί ξέρετε ότι είναι προπολεµικός ο δρόµος
και η χάραξη αυτή έχει γίνει µε τα µουλάρια.

Κύριε Πρόεδρε, όπως λένε και οι µαρτυρίες, αυτός ο δρόµος
έγινε τότε βάζοντας τα µουλάρια και όποια διαδροµή ακολου-
θούσε το ζώο, θεωρούνταν ότι ήταν η πιο πρόσφορη για πάνε
από πίσω οι άνθρωποι και να κάνουν τον δρόµο.

Δεν µπορούµε σήµερα να µιλάµε γι’ αυτά. Συγγνώµη που είµαι
δηκτικός, αλλά υπάρχει αυτό το αίσθηµα οργής και αγανάκτησης
στην τοπική κοινωνία και µετά τις τελευταίες εξελίξεις, αλλά και
γιατί υπάρχει ένα αίσθηµα αδικίας, όταν βλέπουµε εκατοµµύρια
αριστερά-δεξιά να µοιράζονται και το κοµµάτι αυτό, που είναι
δίπλα από την Αθήνα, να παραµένει στο µέρος των υποδοµών
τόσο πίσω. Δεν ξέρουµε τι άλλο να πούµε.

Για να είµαι ειλικρινής, όταν είχαµε την τεράστια καταστροφή
µε τις πυρκαγιές του ’21 µε το «ουδέν κακόν αµιγές καλού», εί-
παµε ότι πάθαµε µια καταστροφή, αλλά τουλάχιστον θα µπορέσει
επιτέλους να γίνει ο δρόµος και ήταν και µια διαβεβαίωση του
ίδιου του Πρωθυπουργού, από τα πλέον επίσηµα χείλη, ότι θα
προχωρούσαµε στην κατασκευή. Μπήκε στο master plan του
προγράµµατος του κ. Μπένου. Το όλο πλάνο ήταν 380 εκατοµ-
µύρια και 60% ήταν για τον δρόµο. Τριάµισι χρόνια µετά, τίποτα. 

Σας θυµίζω -το διαβάζω ακριβώς- ότι τον Δεκέµβριο του ’21
στη σύσκεψη που έγινε στην Ιστιαία, ο Πρωθυπουργός µίλησε
για ένα εµβληµατικό έργο. Είπε ότι είναι το κλειδί για τη µετά-
βαση της βόρειας Εύβοιας στη νέα εποχή. Προφανώς δεν µπο-
ρούµε να έχουµε παραγωγική ανάπτυξη και ελάττωση του
δηµογραφικού προβλήµατος µ’ αυτόν τον δρόµο. Υπάρχουν
ακόµα και θέµατα υγείας. Κλείνει ο δρόµος και δεν µπορούν να
πάνε οι άνθρωποι στο νοσοκοµείο.

Είχε πει τότε -το διαβάζω mot a mot- τα εξής: «Μιλάµε για µια
νέα χάραξη η οποία θα µειώσει σηµαντικά τη διαδροµή από τη
βόρεια Εύβοια προς τη Χαλκίδα και σε συνδυασµό µε την παρά-
καµψη Χαλκίδας» -που ούτε αυτή έχει ξεκινήσει, εν πάση περι-
πτώσει- «θα αλλάξει τελείως τον χαρακτήρα των οδικών υπο-
δοµών και είναι ένα έργο µε εξασφαλισµένους πόρους που θα
σπάσει την οδική αποµόνωση της βόρειας Εύβοιας» κ.λπ., κ.λπ.,
κ.λπ.. Διάφορες υποσχέσεις στη συνέχεια. Κούφιες αποδείχτη-
καν. Δεν έχουν πραγµατοποιηθεί ακόµα οι αναγκαίες µελέτες και
ουσιαστικά το έργο έχει εκτροχιαστεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Πάρτε τον χρόνο από τη δευτε-
ρολογία µου, για να ολοκληρώσω νοηµατικά το πού βρισκόµαστε
σήµερα.

Το Υπουργείο πράγµατι κατέβαλε κάποιες προσπάθειες
έκτοτε. Εγώ θέλω να είµαι δίκαιος. Πρώτον, εγκρίθηκε ο χαρα-
κτηρισµός του έργου ως εθνικού επιπέδου µε το ΦΕΚ της 31-12-
21, δεύτερον, έγινε η ένταξή του στον προγραµµατικό σχεδιασµό
της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών και -τρίτον- η δηµοπράτηση
µε το σύστηµα «Μελέτη-Κατασκευή» σύµφωνα µε τον νόµο. Έναν
χρόνο αργότερα, στις 2-12-22, εγκρίθηκαν και κάποιες νέες ενέρ-
γειες. Η βασική είναι ότι εγκρίθηκε µια δέσµευση προϋπολογι-
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σµού µε προεκτιµώµενη αξία 7.900.000 ευρώ µαζί µε τον ΦΠΑ και
τα απρόβλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε µε την
ερώτηση, κύριε συνάδελφε. 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Τότε, λοιπόν, -το σηµειώνω, γιατί θα
βρούµε παρακάτω αυτό το σηµείο που έρχεται και σήµερα στη
µελέτη- τελικώς η µελέτη δηµοπρατείται στις 22-12-22 µε τη δια-
δικασία του επείγοντος και µε προσωρινό ανάδοχο την εταιρεία
µελετών «Δρόµος». Κατόπιν τούτου, η ειδική υπηρεσία απέστειλε
στο Ελεγκτικό Συνέδριο τα δικαιολογητικά για προσυµβατικό
έλεγχο. Το Ελεγκτικό Συνέδριο διέταξε τη συµπλήρωση του σχε-
τικού φακέλου και ξαναστέλνει τα στοιχεία η ειδική υπηρεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
στην ερώτηση. Ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ωστόσο, στις 24-5-23 το Ελεγκτικό
Συνέδριο έκρινε µη νόµιµη την ανάθεση της µελέτης από το
Υπουργείο µε κλειστό κύκλο προσφορών, καθώς δεν συνέτρεχε
τέτοιος λόγος εφαρµογής της διαδικασίας χωρίς προηγούµενη
διαπραγµάτευση και δηµοσίευση. Οι σχετικές προσπάθειες για
την ανάκληση της απόφασης απορρίφθηκαν και είµαστε σήµερα
στο σηµείο µηδέν. 

Θέλω ο Υπουργός να µας πει πού βρισκόµαστε σήµερα και
γιατί, όπως θα πω παρακάτω, αναθέτει ουσιαστικά το πρώτο κοµ-
µάτι, τις µελέτες και ό,τι χρειάζεται από εδώ και πέρα στην Περι-
φέρεια Στερεάς Ελλάδας. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεδίκογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, θα συµφωνήσω µαζί σας στην περιγραφή
της κατάστασης της οδού. Την έχω διατρέξει περισσότερες από
µία φορές, έχοντας επισκεφθεί τη βόρεια Εύβοια και µεταξύ των
άλλων για την αντιµετώπιση των συνεπειών του «Daniel» και του
«Elias» που ξέρετε πολύ καλά ότι έπληξαν την περιοχή. Έχω, λοι-
πόν, προσωπική άποψη και θα συµφωνήσω µαζί σας ότι πρόκειται
για έναν δρόµο ο όποιος έχει γεωµετρικά χαρακτηριστικά που
ανάγονται στις αρχές του προηγούµενου αιώνα. Είναι ένας δρό-
µος που πραγµατικά πρέπει να τύχει µιας διαφορετικής αντιµε-
τώπισης, µιας άλλης διαχείρισης. Αυτός είναι και ο στόχος του
Υπουργείου. 

Περιγράψατε πολύ καλά την αλληλουχία των γεγονότων µέσα
στην ερώτησή σας. Υπάρχει µια πίστωση της τάξεως των 7,9 εκα-
τοµµυρίων ευρώ από τα οποία, όπως οφείλουµε σε µια µελέτη,
έχει δεσµευτεί αρχικά το ποσό του 40% της συνολικής προεκτι-
µώµενης αµοιβής. 

Πώς προέκυψε το πρόβληµα; Το πρόβληµα προέκυψε διότι
όταν πήγε το θέµα στο Ελεγκτικό Συνέδριο, το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο απεφάνθη ότι δεν συνέτρεχαν οι λόγοι του επείγοντος για
να γίνει η διαδικασία της ανάθεσης µε το άρθρο 32 του ν.4412
και πραγµατικά είχε παρέλθει πολύς χρόνος από τα γεγονότα
εκείνα της βόρειας Εύβοιας τα οποία επέβαλαν τη χρησιµοποί-
ηση του συγκεκριµένου άρθρου για να γίνει η σχετική διαδικασία,
κάτι το οποίο διεφάνη και στις αλλεπάλληλες συστάσεις που έγι-
ναν ενώπιον του Ελεγκτικού Συνεδρίου για να ανακληθεί η από-
φαση που τελικά κατέληξε στην απόρριψη της ανάθεσης.

Στον χρόνο που µεσολάβησε έκτοτε έγιναν πολλές συζητήσεις.
Πρέπει να σας πω ότι η άποψη ότι η οδός αυτή αποτελεί πραγµα-
τικά τη θρυαλλίδα της ανάπτυξης για τη βόρεια Εύβοια είναι µια
άποψη η οποία πραγµατικά έχει βάση και πολύ ορθώς στον σχε-
διασµό του ο κ. Μπένος ενέταξε το συγκεκριµένο έργο ως προ-
έχον έργο αυτού του master plan που εκπόνησε. 

Η µεγάλη συζήτηση η οποία έγινε αφορούσε στη διαδικασία
µε την οποία θα γίνει η σχετική ανάθεση. Η πλευρά του Υπουρ-
γείου µας επιµένει και επέµεινε ότι η διαδικασία αυτή έπρεπε να
γίνει µε ανοικτό διαγωνισµό, σύµφωνα µε το άρθρο 27 του
ν.4412. Υπήρξαν διαφορετικές απόψεις. Υπήρξε η άποψη ότι θα
µπορούσε να γίνει µε τη διαδικασία της προεπιλογής, δηλαδή µε
κλειστή διαδικασία, όπως προβλέπεται στο άρθρο 28 του ν.4412. 

Κατόπιν τούτου, συνεφωνήθη µε την Περιφέρεια Στερεάς Ελ-
λάδος και µε τους αρµόδιους υπηρεσιακούς φορείς ότι τη σχε-

τική διαδικασία θα κινήσει η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος, οπότε
έχει εκδοθεί και η σχετική απόφαση Υπουργού, η οποία µεταφέ-
ρει την ωρίµανση της µελέτης στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλά-
δος. Έχει πάρει αριθµό δηµοσιεύµατος για το ΦΕΚ και αναµέ-
νεται η έκδοση του ΦΕΚ εντός των προσεχών ηµερών, πιθανόν
ίσως και σήµερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υπουργό.
Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά λυπάµαι

που απευθύνοµαι σε εσάς, γιατί πραγµατικά είστε και σοβαρός
και µετριοπαθής, αλλά νοµίζω ότι µε όλα αυτά που γίνονται,
κάπου κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Αφού έχει γίνει αυτή η δια-
δικασία, το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν είναι τυχαίο που είπε «όχι».
Όντως σου λέει: «Μου φέρνεις µια διαδικασία, αυτό το πράγµα
ως κατεπείγον τρία χρόνια µετά, έναν κλειστό διαγωνισµό;». Το
απέρριψε, άρα και αυτό βαρύνει τις ευθύνες του Υπουργείου. 

Ερχόµαστε στο σήµερα. Ουσιαστικά το Υπουργείο «πετάει το
µπαλάκι» στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας µε αρµοδιότητα την
ωρίµανση-σύνταξη-έγκριση µελετών και την προπαρασκευαστική
διαδικασία, αναγκαίες αδειοδοτήσεις για δηµοπράτηση, όταν ξέ-
ρουµε την κατάσταση στην οποία είναι οι περιφέρειες. 

Στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, αν δεν έχετε εικόνα, από
τις καταστροφές ένα γεφυράκι στο χωριό Φύλλα είχε γκρεµιστεί
και αναγκάστηκε και ήλθε το Υπουργείο γιατί δεν µπορούσαν οι
τεχνικές υπηρεσίες της περιφέρειας. Όταν δεν έχει την αντί-
στοιχη εµπειρία, δεν έχει το προσωπικό που έχει το ίδιο το
Υπουργείο, ουσιαστικά είναι σα να λέτε ότι αυτός ο δρόµος δεν
αποτελεί πια προτεραιότητα για εσάς και αυτή η κριτική δεν είναι
καν µόνο από εµάς, αλλά είναι και από συµπολιτευόµενους Βου-
λευτές. 

Εγώ πραγµατικά αναρωτιέµαι τι ήταν αυτό που µεσολάβησε
και αποφασίσατε ξαφνικά, παρά τις καθυστερήσεις, εδώ που
φτάσαµε, να πείτε ότι από εδώ και πέρα θα τα κάνει η περιφέρεια.
«Δεν µπορώ; Δεν θέλω;». Πραγµατικά είναι κάτι ανεξήγητο.

Σήµερα ουσιαστικά λέτε -και αυτό παραπλάνηση είναι- «χρη-
µατοδοτούµε», βγάλατε ανακοίνωση, απ’ ό,τι είδα, για αναγκαία
χρηµατοδότηση για τη δηµοπράτηση του συνόλου των µελετών
που αφορά 7,9 εκατοµµύρια. 

Τώρα σας θυµίζω αυτά που είπα στην πρωτολογία. Είναι τα ίδια
χρήµατα που ουσιαστικά τα παρουσιάζετε ότι τα δίνετε σαν «προ-
ίκα» για το έργο. Ουσιαστικά µιλάµε για έναν εµπαιγµό. 

Πραγµατικά αναρωτιέµαι πώς τα καταφέρνουν οι υπηρεσίες
της περιφέρειας, όταν έχουν δείξει στα πιο µικρά έργα την ανι-
κανότητά τους -εγώ θα µιλήσω ξεκάθαρα- ή ότι εν πάση περιπτώ-
σει δεν έχουν καταφέρει µέχρι τώρα να φέρουν εις πέρας τα
έργα τα οποία έχουν αναλάβει.

Να µη µιλήσω για το έργο που επισκέφτηκα χθες στα Ήλια της
Αιδηψού που ξέρετε ότι έκλεισε για κατολισθήσεις, είναι δύο χρό-
νια κλειστό και τώρα -λέει- θα ξεκινήσουν. Οι κάτοικοι είναι ου-
σιαστικά αποµονωµένοι. Αυτό το έχει αναλάβει η περιφέρεια.
Έκανα µια παρένθεση εδώ.

Το αν θα µπορέσει, λοιπόν, να δηµοπρατήσει το έργο και αν
θα βρεθούν τα χρήµατα και αν αυτά τα δεκάδες εκατοµµύρια θε-
ωρείτε ότι είναι εξασφαλισµένα, πρέπει να το δούµε.

Υπάρχει µια γραπτή δήλωση του περιφερειάρχη στις 24-1-25,
πριν από λίγες µέρες δηλαδή, ότι περιµένει γραπτή εντολή από
το Υπουργείο για να αναλάβει επίσηµα την εκπόνηση µελέτης για
την κατασκευή του έργου, ότι σχεδιάζει να κάνει τη δηµοπράτηση
όπως και µε τη µελέτη Στροφιλιά - Ιστιαία που είναι το επόµενο
κοµµάτι, βασιζόµενη στην αναγνωριστική χάραξη του κ. Ζέκου
και ότι εν πάση περιπτώσει «µόλις µου ανατεθεί η εκπόνηση,
εµείς θέλουµε ένα µήνα για τη δηµοπράτηση, αλλά πιο δύσκολο
είναι το κοµµάτι της επίβλεψης του µελετητικού σχεδιασµού».

Μετά, όπως ξέρετε, η διαδροµή είναι δύσκολη. Από τη δηµο-
πράτηση θα χρειαστούν αρκετοί µήνες για τη συµβασιοποίηση
και ενάµιση µε δύο χρόνια για την εκπόνηση της µελέτης. Ακόµα
πιο δύσκολη είναι η ιστορία µετά για να δούµε αν υπάρχουν τα
δεκάδες εκατοµµύρια που απαιτούνται. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή θέλετε ερωτήµατα, ζητάµε σαφείς απα-
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ντήσεις στο εξής: 
Πρώτον, γιατί δεν υπήρχε καµία ουσιαστική εξέλιξη εδώ και

τριάµισι χρόνια;
Δεύτερον, γιατί αποφασίστηκε η µεταφορά της αρµοδιότητας

για τη µελέτη και τη δηµοπράτηση στην Περιφέρεια Στερεάς Ελ-
λάδας, που είναι επιπλέον καθυστέρηση;

Τρίτον, έλαβε τη σχετική γραπτή εντολή η περιφέρεια, η οποία
περιµένει από εσάς να δώσετε εντολή και είναι το µόνο πρόβληµα
που έχουµε αυτή τη στιγµή;

Και τέταρτον -γελάω, γιατί πραγµατικά είναι για γέλια, αλλιώς
πρέπει να κλαίµε- θα υπάρξει δέσµευση σε συγκεκριµένο επιτέ-
λους χρονοδιάγραµµα για την έναρξη των εργασιών; Θα µπει ένα
τέλος σε αυτή την -συγχωρήστε µου τη λέξη- κοροϊδία;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεδίκογλου. Να επισηµάνω ότι επιτρέπονται δύο ερωτή-
µατα. Το ξέρετε βέβαια.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Επιτρέψτε µου να πω ότι το Υπουργείο δεν δίνει εντολές.
Το Υπουργείο εξέδωσε µια απόφαση η οποία προεκλήθη µετά
από συνεννόηση µε την περιφέρεια. Έγινε σύσκεψη µε την περι-
φέρεια και ο ίδιος ο Περιφερειάρχης, ο κ. Σπανός, µε τους συ-
νεργάτες του δήλωσαν ότι επιθυµούν και δέχονται να αναλάβουν
το συγκεκριµένο έργο και ότι έχουν επάρκεια να το φέρουν σε
πέρας. Αυτό ήταν µία δήλωση του κ. Σπανού. Δεν θα κρίνω εγώ
την επάρκεια της περιφέρειας ούτε κανένας του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών. 

Ξέρετε, η διαδικασία της ανάθεσης µιας µελέτης είναι µία δια-
δικασία η οποία θέλει τον χρόνο της είτε αναθέτουσα αρχή είναι
το Υπουργείο είτε αναθέτουσα αρχή είναι η περιφέρεια. Ο κ. Σπα-
νός λέει ότι θα προχωρήσει µε βάση µια υφιστάµενη αναγνωρι-
στική µελέτη, την οποία προφανώς έχει στα χέρια του και
φαντάζοµαι ότι έχει παραχθεί µε κάποιο τρόπο, µε κάποια σύµ-
βαση. Με βάση αυτήν την αναγνωστική µελέτη θα προχωρήσει
στην εκπόνηση της οριστικής µελέτης, µε την οποία θα δηµοπρα-
τηθεί µε το σύστηµα «Μελέτη - Κατασκευή» το έργο. 

Εµείς δεν έχουµε καµία αντίρρηση σε αυτό. Εκείνο για το
οποίο θέλω να διαβεβαιώσω είναι το εξής: Όντως τα 7,9 εκατοµ-
µύρια είναι αυτά τα ίδια χρήµατα τα οποία προβλέπονταν και για
τη σύµβαση, εάν ήταν αναθέτουσα αρχή το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών. Δεν είναι άλλα λεφτά, δεν βάζουµε επιπλέον
λεφτά, δεν έχουν δαπανηθεί καθόλου λεφτά για το συγκεκριµένο
έργο. Εκείνο για το οποίο δεσµεύοµαι είναι ότι στον προγραµµα-
τισµό του Υπουργείου υπάρχει διαθέσιµος δηµοσιονοµικός
χώρος, τον οποίο τον διατηρούµε σταθερά, της τάξεως των 200
εκατοµµυρίων ευρώ για το συγκεκριµένο έργο. Αυτά είναι λεφτά
τα οποία προβλέπουµε ότι θα πάνε στο έργο της Εύβοιας.

Στη σύσκεψη µε τον κ. Σπανό η µεγάλη αγωνία όλων των
εµπλεκοµένων ήταν αν τελικά υπαναχωρεί η πολιτεία από τη χρη-
µατοδότηση αυτού του έργου. Σας λέω ότι δεν υπαναχωρεί, διότι
πραγµατικά είναι πάρα πολύ σηµαντικό για τη βόρεια Εύβοια. Η
δική µου θεωρία είναι ότι η Εύβοια πολλές φορές πληρώνει τα
σπασµένα της Αθήνας, δηλαδή είναι το οχυρό της Αττικής έναντι
των καιρικών φαινοµένων. Το γνωρίζετε πολύ καλά, καλύτερα
από εµένα αυτό. Κατά συνέπεια οφείλουµε στην Εύβοια, οφεί-
λουµε οι πάντες και πρέπει αυτά τα έργα να γίνουν.

Όπως ξέρετε προχωράµε και την παράκαµψη των Ψαχνών. Και
αυτό το έργο καθυστέρησε διότι υπήρχε το θέµα των απαλλο-
τριώσεων οι οποίες δεν είχαν προχωρήσει. Ξέρετε ότι λύνουµε
το θέµα της προαίρεσης για τη σύνδεση µε την Υψηλή Γέφυρα
της Χαλκίδας. Συζητάµε ακόµα και για τη γέφυρα της Χαλκίδας.
Η Εύβοια είναι αυτή τη στιγµή µέσα στις προτεραιότητες της Κυ-
βέρνησης σε κάθε περίπτωση.

Καταλαβαίνω ότι υπάρχει αυτή αµφιβολία, αν θα καταφέρει η
περιφέρεια να φέρει σε πέρας αυτή τη µελέτη. Επιτρέψτε µου να
πω -και θα κλείσω- ότι την ίδια κουβέντα έκανα σήµερα στη
Λέσβο -πήγα το πρωί και γύρισα το µεσηµέρι- για ένα αντίστοιχο
έργο στη Λέσβο, την παράκαµψη της Μυτιλήνης. Θεωρώ ότι για
κάποια έργα είναι πολύ πιο αποτελεσµατικές στη διαχείριση οι
περιφερειακές διοικήσεις και ίσως και η τοπική αυτοδιοίκηση,

γιατί γνωρίζουν τις ιδιαιτερότητες του τόπου. 
Το συγκεκριµένο έργο για το οποίο µιλάµε, έχει ένα άλλο πρό-

βληµα, ότι δεν µελετά τους κάθετους άξονες που πρέπει να γί-
νουν για να µπορούν να υποστηρίξουν τις περιοχές οι οποίες
είναι προς ανάπτυξη, κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ χρήσιµο.

Θεωρήσαµε, λοιπόν, ότι η περιφέρεια µπορεί πολύ καλύτερα
να δώσει λύσεις σε αυτές τις εκκρεµότητες από το Υπουργείο,
το οποίο θα ερχόταν και θα εκπονούσε ψυχρά µια µελέτη η οποία
αφορά µόνο αυτήν την κεντρική αρτηρία. 

Σε κάθε περίπτωση σας διαβεβαιώνω ότι η πίστωση των 200
εκατοµµυρίων φυλάσσεται στο Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών µε θρησκευτική προσήλωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, µια ανακοίνωση στο Σώµα: Η Διαρκής Επι-

τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της επί του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: «Κύρωση Κώδικα έµµεσων φόρων επί των συναλλαγών
του πεδίου εφαρµογής του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας,
καθώς και λοιπών φόρων».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την όγδοη µε αριθµό 478/3-2-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξαν-
δρου Καζαµία προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Οι νέες καταγγελίες των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας
για τα κενά και τον παρωχηµένο εξοπλισµό στην ασφάλεια των
αεροπορικών µεταφορών». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδο-
µών και Μεταφορών, ο κ. Οικονόµου.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Οικονόµου, εµείς απευθύνουµε τις ερωτήσεις στον κ.

Σταϊκούρα, αλλά βλέπουµε ότι δεν έρχεται ο ίδιος στη Βουλή και
στέλνει τους Υφυπουργούς του. Εύχοµαι να µην το κάνει επειδή
θεωρεί τον εαυτό του αναρµόδιο να απαντήσει, όπως µας είπε
πρόσφατα ότι είναι αναρµόδιος για το λαθρεµπόριο καυσίµων.

Προχωρώ στην ερώτησή µου. Αφορά την ανησυχητική κατά-
σταση στην εναέρια κυκλοφορία στη χώρα µας. Οι ελεγκτές ενα-
έριας κυκλοφορίας στις 31 Ιανουαρίου, µε αφορµή το πολύνεκρο
δυστύχηµα στις Ηνωµένες Πολιτείες εξέδωσαν ανακοίνωση µε
την οποία κρούουν ξανά τον κώδωνα του κινδύνου για την κατά-
σταση της εναέριας κυκλοφορίας στην Ελλάδα. 

Μιλούν συγκεκριµένα για υποστελέχωση και για καθυστερή-
σεις στην πρόσληψη ενενήντα επτά νέων υπαλλήλων στην υπη-
ρεσία τους, ενώ κάνουν λόγο επίσης για πολλοστή φορά για τον
πεπαλαιωµένο εξοπλισµό µε τον οποίο οι ίδιοι καλούνται να προ-
ασπίσουν, να εξασφαλίσουν την ασφάλεια των επιβατών που
χρησιµοποιούν την εναέρια κυκλοφορία στη χώρα µας. 

Στην ανακοίνωσή τους αναφέρουν επίσης κάποια ανησυχητικά
στοιχεία, όπως το γεγονός ότι η τερµατική περιοχή Αθήνας δεν
διαθέτει λειτουργικό σύστηµα προειδοποίησης εµπλοκών, µε
αποτέλεσµα ο ελεγκτής, όπως λένε, να µην λαµβάνει καµία προ-
ειδοποίηση από το σύστηµα ότι αεροσκάφη βρίσκονται σε πορεία
σύγκρουσης. 

Εν όψει των καταγγελιών αυτών η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας εξέδωσε απάντηση µε την οποία παρείχε έναν κατάλογο
ενεργειών που λέει ότι έχουν δροµολογηθεί για την αντιµετώπιση
των ελλείψεων που καταγγέλλουν οι ελεγκτές εναέριας κυκλο-
φορίας. Καµία όµως από τις δράσεις αυτές δεν φαίνεται να έχει
ακόµη ολοκληρωθεί και πρέπει να πω ότι στο µυαλό όλων µας
ηχούν ακόµα οι δηλώσεις που είχε κάνει ο διοικητής της Αρχής
Πολιτικής Αεροπορίας, ο κ. Τσίτουρας, όταν ήρθε να καταθέσει
εδώ στην Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη, ότι «αν δεν προχω-
ρήσουµε γρήγορα σε κάποιους τοµείς, θα έχουµε αεροπορικά
Τέµπη». 

Πρέπει να επισηµάνω επίσης ότι έχουν κατατεθεί δεκαοκτώ αλ-
λεπάλληλες επίκαιρες ερωτήσεις προς τον Πρωθυπουργό από
την κ. Κωνσταντοπούλου και σε αυτές υπήρξαν δεκαοκτώ αρνή-
σεις από την πλευρά του Πρωθυπουργού να έρθει να απαντήσει
γι’ αυτό το θέµα. Επίσης και µία ακόµα ερώτηση στον Υπουργό
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τον περασµένο Απρίλιο έχει θέσει το θέµα µε ιδιαίτερη έµφαση. 
Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ:
Πρώτον, δεν σας ανησυχούν οι πρόσφατες καταγγελίες των

ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας για τη συνεχιζόµενη υποστελέ-
χωση προσωπικού και τον παρωχηµένο εξοπλισµό µε τα οποία
καλούνται να εγγυηθούν την ασφάλεια των εναέριων µεταφορών
στη χώρα;

Και, δεύτερον, ποια έκτακτα µέτρα προτίθεται να λάβει το
Υπουργείο για την κάλυψη των άµεσων κενών και αναγκών ελέγ-
χου εναέριας κυκλοφορίας µέχρι να ολοκληρωθούν οι δράσεις
και τα προγράµµατα που αναφέρει η ΥΠΑ και οι οποίες ήδη κα-
θυστερούν πολύ καιρό και πιθανότατα να συνεχίσουν να καθυ-
στερούν για αρκετούς ακόµη µήνες ή και χρόνια;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Κύριε Yπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Καζαµία, η ασφάλεια των αεροµεταφορών αποτελεί

αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα για την Κυβέρνηση. Να το λή-
ξουµε αυτό και να είναι ξεκάθαρο προς όλους εντός και εκτός
Αιθούσης.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό επιτρέψτε µου να απαντήσω διεξο-
δικά στις ανησυχίες που διατυπώθηκαν και να παρουσιάσω το
στρατηγικό σχέδιο -εν συντοµία βέβαια- του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών για τη συνέχιση αναβάθµισης των υπηρε-
σιών εναέριας κυκλοφορίας. 

Πρώτον, ο εκσυγχρονισµός και η αναβάθµιση των υποδοµών
εναέριας κυκλοφορίας περνάει µέσα από ένα φιλόδοξο πρό-
γραµµα 313 εκατοµµυρίων ευρώ, για τον εκσυγχρονισµό των συ-
στηµάτων αεροναυτιλίας την περίοδο 2025 - 2029. Δεκατρία
κρίσιµα έργα εκσυγχρονισµού που βελτιώνουν την ασφάλεια και
την αποδοτικότητα της εναέριας κυκλοφορίας εµπεριέχονται και
από αυτά τα οκτώ ήταν µπλοκαρισµένα για χρόνια λόγω δικαστι-
κών εµπλοκών και τώρα υλοποιούνται µε ταχείς ρυθµούς. 

Έχουµε τον εκσυγχρονισµό του βασικού συστήµατος διαχεί-
ρισης εναέριας κυκλοφορίας DPS και των ραντάρ. Οι αποφάσεις
για αυτό θα είναι µέσα στον Φεβρουάριο του 2025. 

Ενίσχυση του συστήµατος προειδοποίησης εµπλοκών για την
αποτροπή αεροπορικών συγκρούσεων. 

Νέα διαγωνιστική διαδικασία για επιπλέον ραντάρ Mode S που
θα αυξήσουν την επιτήρηση και την ακρίβεια διαχείρισης των
πτήσεων. 

Τώρα, για το θέµα της στελέχωσης και την καταγγελία για υπο-
στελέχωση των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας έχω να ενηµε-
ρώσω το Κοινοβούλιο ότι έχουµε την εφαρµογή του νέου
θεσµικού πλαισίου, του άρθρου 62 του ν.5149/2024, που διασφα-
λίζει γρήγορες, ποιοτικές προσλήψεις µέσω του προγράµµατος
FEAST του EUROCONTROL, συνεχή ροή νέων ελεγκτών µε δε-
ξαµενή επιτυχόντων για κάλυψη κενών θέσεων. Στη διαγωνιστική
διαδικασία του 2025 είχαµε 1.732 υποψηφιότητες. Είναι αυτή η
δεξαµενή που σας είπα, των 97 επιτυχόντων ελεγκτών βάσει της
προκηρύξεως, που ανά πάσα στιγµή µπορούν να καλύψουν κενή
θέση. Πρέπει να θυµίσω όµως στον κ. Καζαµία ότι έχουµε και το
2023 τριάντα πέντε προσλήψεις και το 2024 είκοσι εννέα προσ-
λήψεις. Σύνολο δηλαδή 64 ελεγκτές. Μαζί µε τους 97 έχουµε
µόλις 19 κενά όσον αφορά το επίπεδο πλήρωσης των θέσεων του
οργανογράµµατος, που είναι 716. Δηλαδή ουσιαστικά και µε τους
97 σχεδόν καλύπτουµε το οργανόγραµµα των θέσεων των ελε-
γκτών. 

Στη δευτερολογία µου θα πω τα υπόλοιπα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, αυτό που κάνατε τώρα ήταν να µας παρου-

σιάσετε µια περίληψη της απάντησης που έδωσε η ΥΠΑ στην κα-
ταγγελία που έκαναν οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας και να
µας µιλήσετε για έργα που εκτελούνται. Η ανακοίνωση, όπως και
αυτά που είπατε τώρα, αλλά και η απάντηση της Υφυπουργού

προκατόχου σας, όταν έκανε πριν δέκα µήνες ερώτηση για το
ίδιο θέµα η κ. Κωνσταντοπούλου, χρησιµοποιεί διαρκώς έναν ενε-
στώτα διαρκείας: «επανεκκινούν», «συµβασιοποιούνται», «εκτε-
λούνται». Η απάντηση της κ. Αλεξοπούλου πριν δέκα µήνες: «πα-
ρακολουθούνται», «υποστηρίζονται», «εξελίσσονται» και ούτω κα-
θεξής. Υπάρχουν κι άλλα σηµεία της απάντησης που χρησιµοποι-
ούν αυτόν τον ενεστώτα διαρκείας. 

Τα έργα τα οποία αναφέρατε όλα ως διά µαγείας στην απά-
ντηση της ΥΠΑ θα πραγµατοποιηθούν ή το πρώτο δίµηνο του
2025 ή το πρώτο τρίµηνο του 2025. Τώρα ξαφνικά όλα θα γίνουν! 

Και θα σας πω και κάτι άλλο το οποίο δείχνει όχι µόνο την ανε-
πάρκεια της απάντησης που δίνετε εσείς τώρα, που έδωσε η ΥΠΑ
και την οποία υποστήριξε ο κ. Σταϊκούρας, αλλά αυτό που φοβό-
µαστε ότι ενδεχοµένως να συνιστά εµπαιγµό. Μιλήσατε εσείς για
στρατηγικό σχέδιο και για έργα που υλοποιούνται και µας είπατε
ότι είναι ύψους πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ. Το στρατηγικό
σχέδιο, στο οποίο αναφερθήκατε και στο οποίο αναφέρθηκε η δι-
οίκηση της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, είναι το σχέδιο
2025 -2029. 

Πριν από δέκα µήνες η κ. Αλεξοπούλου απαντώντας στην κ.
Κωνσταντοπούλου είπε: «Η Διεύθυνση Δ6 της ΥΠΑ σε εφαρµογή
του ισχύοντος στρατηγικού πλάνου 2022 - 2026». Υπάρχουν τρία
χρόνια διαφοράς ανάµεσα στο στρατηγικό σχέδιο αυτό και σε
αυτό στο οποίο αναφέρεται µέσα σε δέκα µήνες. Πού είναι το
στρατηγικό σχέδιο αυτό; Ποια χρόνια καλύπτει; Μας εµπαίζετε;
Υπάρχει στρατηγικό σχέδιο; Είναι δυνατόν να υπάρχει τόσο χτυ-
πητή αντίφαση ανάµεσα στο στρατηγικό σχέδιο που αναφέρετε
εσείς και σε εκείνο που ανέφερε πριν από δέκα µήνες η προκά-
τοχός σας;

Έρχοµαι τώρα σε κάποια θέµατα τα οποία δεν αναφέρετε.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχει πάρει απόφαση το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει στις 17 Δεκεµβρίου
απευθύνει επίσηµη προειδοποίηση στην Ελλάδα για τη µη εκτέ-
λεση οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προβλέπουν την
άµεση εγκατάσταση συστηµάτων. Και η προειδοποίηση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής λέει: «είναι ζωτικής σηµασίας για την προ-
άσπιση της ασφάλειας, της διαλειτουργικότητας και της αποτε-
λεσµατικότητας στον εναέριο χώρο της Ελλάδας να µπουν αυτά
τα συστήµατα άµεσα». Απέναντι σε αυτό τι έχετε να απαντήσετε;
Σας έχει δώσει και δίµηνη προθεσµία µέχρι το τέλος Φεβρουα-
ρίου. Θα την πετύχετε αυτή τη δίµηνη προθεσµία; Γιατί µιλάτε
για ένα στρατηγικό σχέδιο τετραετίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Οικονόµου, σας υπενθυµίζω άλλη µια φορά ότι ο διοικη-

τής της ανεξάρτητης αρχής, της Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας,
µιλάει για «Τέµπη του αέρα». Υπάρχει µεγάλος κίνδυνος και οι
ελεγκτές προειδοποιούν συστηµατικά. Οι καθυστερήσεις στην
εκτέλεση των έργων και την προµήθεια του εξοπλισµού είναι τε-
ράστιες. Η ίδια η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας µιλά για εξαε-
τείς καθυστερήσεις. Αν διαβάσει κανείς την ανακοίνωση, φαίνεται
ότι κάποια συστήµατα έχουν καθυστερήσει από το 2016. Σας θυ-
µίζει µήπως αυτό τη σύµβαση 717 για τα Τέµπη, κύριε Οικονό-
µου;

Κάντε κάτι άµεσα, για να µη θρηνήσουµε νέα θύµατα. Οι απα-
ντήσεις που δίνετε είναι ανεπαρκείς και πρέπει να κινηθείτε αµέ-
σως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών):
Κατ’ αρχάς την επάρκεια ή µη των απαντήσεων θα την κρίνουν

αυτοί που µας ακούνε. Δεν βάζουµε οι ίδιοι βαθµολογία στον
εαυτό µας ή στον ερωτώντα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η ανεξάρτητη δικαιοσύνη. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Όχι. Εδώ τώρα επειδή είναι σε ζωντανή µετάδοση,
όπως γνωρίζετε, κυρία Κωνσταντοπούλου και κύριε Καζαµία,
υπάρχει και το κοινό που ακούει τις απαντήσεις. Αυτή είναι δη-
µόσια συζήτηση, δεν είναι ιδιωτική. Άρα, λοιπόν, θα µας κρίνουν.
Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, εγώ ήµουν πολύ συγκεκριµένος, γιατί µιλήσατε για
υποστελέχωση. Σας έδωσα συγκεκριµένα νούµερα, αλλά βλέπω
ότι βιαστήκατε να κρίνετε την απάντησή µου, την ανεπαρκή κατά
τα άλλα όπως σπεύσατε να την χαρακτηρίσετε, όταν σας έδωσα
συγκεκριµένα νούµερα για το θέµα της στελέχωσης. Για τη στε-
λέχωση άλαλα τα χείλη! 

Εγώ λοιπόν σας είπα για 64 προσλήψεις. Τα θυµίζω και σε αυ-
τούς που βγάζουν τις ανακοινώσεις σε κάθε εκλογική διαδικασία.
Αυτή η ανακοίνωση -εγώ τους το είπα και στο ραδιόφωνο- βγήκε
εν όψει των εκλογών. Πριν από λίγους µήνες ξέρετε τι υπογρά-
φανε οι ίδιοι κύριοι, όταν ήταν η υπογραφή για τα µπόνους στην
υπηρεσία και στους ελεγκτές; Ότι όλα είναι καλά, πληρούνται
όλες οι προϋποθέσεις ασφαλείας. Πριν λίγους µήνες, κύριε Κα-
ζαµία! Να ελέγχετε και εσείς αυτά τα οποία λέγονται, να µην τα
κοιτάµε µονόπαντα! 

Άρα, λοιπόν, αυτός ο οποίος πριν από λίγους µήνες έβαζε φαρ-
διά πλατιά την υπογραφή του και έλεγε «όλα καλά» έρχεται τώρα
εν όψει της συνδικαλιστικής εκλογικής διαδικασίας και λέει ότι
όλα δεν είναι καλά. Πολύ ωραία, τον ακούµε, εγώ δεν λέω ότι δεν
τον ακούµε, αλλά να βλέπουµε και τα κίνητρά του για κάθε τοπο-
θέτηση που κάνει. 

Εγώ σας λέω κάτι πολύ απλό: πληρούµε τις προϋποθέσεις να
συµπληρώσουµε το οργανόγραµµα και µε τις νέες προσλήψεις
για τους ελεγκτές, συν αυτές του 2023 και 2024. 

Νοµίζω δεν έχετε αντίρρηση να πληρούνται και οι προϋποθέ-
σεις της διαφάνειας, όταν παραγγέλνουµε τέτοια ακριβά συστή-
µατα. Κι εσείς θα συµφωνείτε ότι δεν γίνεται µε ελαφρά την
καρδία να κάνουµε αναθέσεις ή διαγωνισµούς όπου αρχίζει και
γίνεται µια αρνητική συζήτηση ή η περιρρέουσα ατµόσφαιρα να
λέει «Τι γίνεται εδώ;». Νοµίζω ξέρετε ποιες εταιρείες διεκδικούν
αυτά τα συστήµατα, αν το τίµηµα που ζητούν είναι υπερβολικό
και αν αυτά που προσφέρουν είναι αυτά που πρέπει να προσφέ-
ρουν. 

Πραγµατικά είναι από το 2016 αυτή η υπόθεση και µπορώ να
πω ότι σερνόταν. Τώρα, λοιπόν, που εµείς πάµε να τη βάλουµε
σε µια φάση υλοποίησης -και είναι το στρατηγικό 2025-2029, για
να σας φύγει η απορία-, τώρα που πάµε να τη βάλουµε σε µια
προϋπόθεση διαφάνειας, αυτό το µέσο και το σύστηµα που θα
πάρουµε πρέπει να είναι το καλύτερο δυνατό, έτσι ώστε τα χρή-
µατα του ελληνικού λαού να µην πηγαίνουν από δω και από κει
ή, τέλος πάντων, να µην υπάρχει αµφιβολία αν πιάσανε τόπο.
Εµείς θέλουµε και να πιάσουν τόπο και οι όροι ασφαλείας πρα-
γµατικά να πληρωθούν, αλλά και µε διαφανή διαδικασία και οι
συµβάσεις αυτές που θα γίνουν.

Να θέσω και ένα άλλο στοιχείο, για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το ωράριο των ελεγκτών στην Ελλάδα είναι εξάωρο, µε πρα-

γµατική εργασία τεσσερισήµισι ώρες. Αυτό το οποίο ισχύει στις
άλλες χώρες και σας λέω ενδεικτικά το Ηνωµένο Βασίλειο, τη
Γερµανία, τον Καναδά, την Ιταλία, τις ΗΠΑ, όπου ισχύει οκτάωρη
βάρδια, είναι ένα θέµα που δίνει το δικαίωµα το εργασιακό περι-
βάλλον να βοηθάει για την καλύτερη απόδοση του εργαζόµενου,
για να υπάρχει και η ασφάλεια των πτήσεων που θέλουµε. 

Εµείς δεν µπορούµε να βγάλουµε ένα µήνυµα από αυτήν εδώ
την Αίθουσα, πέραν του ότι επιδιώκουµε και θέλουµε την πλήρη
ασφάλεια και αυτό εξασφαλίζουµε. Κάθε εταιρεία, κάθε άνθρω-
πος ο όποιος θέλει να επισκεφθεί τη χώρα µας αυτό ξέρει, ότι
υπάρχει ασφάλεια. Όλες οι διαδικασίες τηρούνται µέχρι κεραίας.
Πώς µπορούµε να βγάλουµε ένα άλλο µήνυµα όταν δεν υπάρχει
κάτι άλλο;

Τώρα θα µου πείτε «Και αυτά που λένε οι συνδικαλιστές;». Σας
το ξαναείπα. Ας δούµε το χρονικό διάστηµα που κάνουν τις κα-
ταγγελίες, πότε µετά σταµατάνε τις καταγγελίες και πότε τις ξα-
ναρχίζουν. Αυτή η συζήτηση πάντως γι’ αυτά τα συστήµατα είναι

εικοσιπενταετής, είναι από το 1999 και πηγαίνουν µία έτσι, µία
αλλιώς οι κουβέντες. Το θέµα είναι ποιο; Ότι υπάρχει ασφάλεια
και αυτό το λέµε µε κάθε πίστη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε την ένατη µε αριθµό 476/3-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Οµαλή µεταφορά πληθυσµού από τα
νησιά των Κυκλάδων λόγω της αυξηµένης σεισµικής δραστηριό-
τητας».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, και εγώ λυπάµαι εξίσου που δεν έχει έρθει

ο Υπουργός να απαντήσει σε αυτήν την ερώτηση, όχι γιατί προ-
καταβάλω ότι δεν θα είναι επαρκής η δική σας απάντηση, αλλά
γιατί είναι ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό το οποίο υπό φυσιολογι-
κές συνθήκες θα έπρεπε να αφορά περισσότερα του ενός Υπουρ-
γεία. Δυστυχώς, όµως, όπως ξέρετε, στις επίκαιρες ερωτήσεις
µπορούµε µόνο να απευθυνόµαστε σε ένα Υπουργείο. Πέραν από
το δικό σας, και το Οικονοµικών και το Εργασίας και το Παιδείας,
για λόγους που θα αναφέρω παρακάτω, σχετίζονται µε την ερώ-
τησή µου. 

Η οµαλή µεταφορά πληθυσµού από τα νησιά των Κυκλάδων,
λόγω της αυξηµένης σεισµικής δραστηριότητας που παρατηρεί-
ται τις τελευταίες ηµέρες και όχι µόνο στη Σαντορίνη, είναι ένα
θέµα που έχει απασχολήσει πάρα πολύ την επικαιρότητα, κυρίως
όµως έχει απασχολήσει όλους όσοι διαµένουν εκεί και δεν βρί-
σκουν τρόπο να φύγουν, µε έναν τρόπο που να είναι οικονοµικά
βιώσιµος, αλλά ακόµα και όσοι θέλουν να πληρώσουν δεν βρί-
σκουν θέσεις και αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι ούτε οι αερο-
πορικές ούτε οι ακτοπλοϊκές συνδέσεις δεν επαρκούν για να
καλύψουν αυτήν τη ζήτηση. 

Είδαµε εικόνες µε πλοία ασφυκτικά γεµάτα, µε όλη την κατε-
βασιά στην καλντέρα να έχει ουρά από αυτοκίνητα και από επι-
βάτες, η αγορά τελευταίας στιγµής, δηλαδή στα last minute
εισιτήρια να είναι πάνω από 30% πιο ακριβά απ’ ό,τι πέρσι ή πρό-
περσι, δηλαδή σε αντίστοιχη περίοδο και παρόλα αυτά, αναρω-
τιούνται όλοι -και αυτός είναι και ο πυρήνας αυτής της ερώτησης-
ποιες είναι οι ενέργειες που έχει κάνει το Υπουργείο ή σκοπεύει
να κάνει, όταν µάλιστα όλα αυτά τα χρόνια και εν µέσω της κρί-
σης COVID και µετά και πριν φαίνεται ότι υπάρχουν και επιχορη-
γήσεις και επιδοτήσεις προς πάρα πολλές από αυτές τις
εταιρείες που έχουν στήσει πια ολιγοπώλιο στις µεταφορές, αλλά
όταν πρέπει να βάλουν πλάτη για κάτι που αφορά το κοινωνικό
καλό, αυτό δεν γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αντίθεση µε όλους τους προηγούµενους, κύριε Προεδρεύο-
ντα, σε αυτές τις επίκαιρες ερωτήσεις, εγώ δεν θα καταχραστώ
καθόλου τον χρόνο.

Περιµένω τις απαντήσεις σας για το πώς βλέπετε την επεί-
γουσα ενίσχυση των συνδέσεων ακτοπλοϊκών και αεροπορικών,
πώς βλέπετε την αύξηση των θέσεων µε τοποθέτηση και πλαφόν
στις τιµές, ποιο θα είναι για εσάς το µοντέλο της δίκαιης επιδό-
τησης και αν σκοπεύετε να έρθετε σε επικοινωνία και µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού για όλα αυτά που φαίνονται και είναι
στρεβλώς καµωµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χουρδάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σε απάντηση της επίκαιρης ερώτησης του κ. Χουρ-
δάκη σχετικά µε την οµαλή µεταφορά του πληθυσµού από τα
νησιά των Κυκλάδων λόγω της αυξηµένης σεισµικής δραστηριό-
τητας, θα ήθελα πραγµατικά να σας παρουσιάσω αναλυτικά τις
ενέργειες που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση για την προστασία και
την ασφάλεια των πολιτών. 

Πρώτον, όπως είναι γνωστό, από τις 26 Ιανουαρίου έχουµε
στην περιοχή της Σαντορίνης και των γύρω νησιών έντονη σει-
σµική δραστηριότητα. Σύµφωνα µε το Εργαστήριο Σεισµολογίας
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του Πανεπιστηµίου, έως τις 8 Φεβρουαρίου 2025 έχουν καταγρα-
φεί πάνω από 11.700 σεισµοί, µε τον µεγαλύτερο να έχει φτάσει
τα 5,2 Ρίχτερ. 

Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση, αντιλαµβανόµενη τη σο-
βαρότητα της κατάστασης, κήρυξε άµεσα κατάσταση εκτάκτου
ανάγκης στη Σαντορίνη, επιτρέποντας µε αυτόν τον τρόπο την
ταχύτερη πρόσβαση σε κρατικούς πόρους και τη λήψη απαραί-
τητων µέτρων για την ασφάλεια των κατοίκων. 

Δεν έχω την αρµοδιότητα βέβαια για τα ακτοπλοϊκά, αλλά θα
πω για µια εικόνα που έχω για την ακτοπλοϊκή µεταφορά.

Λοιπόν, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ναυτιλίας, από 2 ως
4 Φεβρουαρίου 2025 πραγµατοποιήθηκαν εννέα επιπλέον ακτο-
πλοϊκά δροµολόγια από τη Σαντορίνη προς τον Πειραιά, διευκο-
λύνοντας την αποµάκρυνση των κατοίκων και επισκεπτών που
επιθυµούσαν να εγκαταλείψουν το νησί. 

Σε σχέση µε τα αεροπορικά δροµολόγια που έχουµε εµείς την
αρµοδιότητα, έχω να ενηµερώσω ότι οι αεροπορικές εταιρείες
ανταποκρίθηκαν άµεσα και διπλασίασαν τις πτήσεις τους από
Αθήνα προς Σαντορίνη, οι θέσεις αυτές εξαντλήθηκαν γρήγορα
λόγω της αυξηµένης ζήτησης, όµως αυτή η αύξηση των δροµολο-
γίων πραγµατικά ικανοποίησε την ανάγκη των κατοίκων και των
επισκεπτών να αποχωρήσουν. Μέχρι 3 Φεβρουαρίου περισσότεροι
από 11.000 άνθρωποι είχαν αποµακρυνθεί από τη Σαντορίνη, αξιο-
ποιώντας τα ενισχυµένα ακτοπλοϊκά και αεροπορικά δροµολόγια. 

Αυτό το οποίο είναι φανερό λοιπόν είναι ότι είχαµε µια ικανο-
ποιητική, θα έλεγα, ανταπόκριση των ακτοπλοϊκών και των αερο-
πορικών εταιρειών, οι οποίες µε τα αυξηµένα δροµολόγια που
έβαλαν µπόρεσε και µετακινήθηκε ο κόσµος ο οποίος ένιωσε την
ανάγκη αυτή να φύγει. 

Και πραγµατικά σε αυτό το σηµείο δεν έχουµε να κάνουµε πε-
ραιτέρω σχόλιο, πέρα από το δικό µου σχόλιο που έκανα στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου όπου συζητάγαµε την κύ-
ρωση συµφωνίας για τη Μολδαβία, όπου ετέθη το θέµα των υψη-
λών τιµών των αεροπορικών ειδικά εισιτηρίων, όπου εγώ τοποθε-
τήθηκα άµεσα και είπα ότι δεν γίνεται να υπάρχουν τέτοιες τιµές.
Πραγµατικά η αισχροκέρδεια δεν είναι αποδεκτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Υπήρξαν, λοιπόν, άµεσα κινήσεις από τη µεριά του Υπουρ-
γείου. Οι αεροπορικές εταιρείες, βάζοντας τα επιπλέον δροµο-
λόγια, επανέφεραν τις τιµές στις κανονικές για την εποχή, στα 50
- 60 ευρώ, από εκεί που είχαν φύγει πραγµατικά σε κάποιες κα-
ταγγελίες που είχαµε και είχαν 250 και 300 ευρώ για το αεροπο-
ρικό εισιτήριο. Μετά από την πύκνωση των δροµολογίων, πήγαµε
ξανά στα λογικά και κανονικά εισιτήρια της εποχής.

Αυτά προς ώρας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τα µείωσαν, δηλαδή,

τα εισιτήρια παρά το ότι πήγαιναν άδεια πλοία, λεωφορεία και
αεροπλάνα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Για τα αεροπορικά λέω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Α, για τα αεροπορικά.
Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υπουργό και συγγνώµη για την

παρέµβαση. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω ότι δεν έχετε

σωστή ενηµέρωση. Αναφερθήκατε σε εισιτήρια των 50 και των
60 ευρώ. Επειδή εγώ και οι συνεργάτες µου ψάξαµε όλες αυτές
τις µέρες πού κυµαίνονται τα εισιτήρια, θέλω να σας πω ότι ο πιο
χαµηλός ναύλος που βρέθηκε την τελευταία εβδοµάδα ήταν δύο
θέσεις στα 65 ευρώ -για ολόκληρη την εβδοµάδα σας µιλάω, όχι
δύο θέσεις ανά πτήση- και από εκεί και πέρα ήταν από 85 µέχρι
και 103 και 158 και βάλε. Άρα το 50 µε 60 µην το βάζουµε, είναι
σαν τις τιµές γνωστών εταιρειών που έχουν µία σαν κράχτη και
µετά δεν έχουµε αποτέλεσµα. 

Επίσης µου κάνει τροµερή εντύπωση το γεγονός ότι είπατε
πως υπήρξε ικανοποιητική ενίσχυση και διπλασιασµός. Οι πτή-
σεις προς τη Σαντορίνη δεν είναι είκοσι την ηµέρα όπως είναι
προς Θεσσαλονίκη ή από Θεσσαλονίκη, είναι πάρα πολύ λίγες.
Άρα διπλασιασµός σηµαίνει ότι εκεί που είχε δυο, έχει τρεις ή
τέσσερις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Τέσσερις ήταν και πήγαν εννιά.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Δεν γίνανε όλες τις ηµέρες εννιά. Θα
έχετε τον χρόνο να απαντήσετε. 

Επίσης περισσότερες πτήσεις σε αυτές τις τιµές το µόνο που
πρακτικά σηµαίνει είναι περισσότερα έσοδα για τον µεταφορέα
και αυτόν που πραγµατοποιεί την πτήση. 

Δηλαδή, µε το χέρι στην καρδιά, εσείς, κύριε Οικονόµου, είστε
ευχαριστηµένος από τη δυνατότητα και τις τιµές και την ευκολία
που µπορεί ή µπόρεσε ο κόσµος να φύγει;

Επίσης αναφερθήκατε σε εννιά επιπλέον δροµολόγια. Στις
µέρες που διαµοιράζονται αυτά τα εννιά, νοµίζω -αν και είναι
πέραν των αρµοδιοτήτων σας, το δέχοµαι αυτό- δεν ήταν κάτι
φοβερό το να έχουµε ενάµισι έξτρα πλοίο την ηµέρα. Δεν είµαι
σίγουρος αν αυτό που αναφερθήκατε, ότι υπήρχε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, ισχύει και τυπικά, γιατί βλέπουµε και έχω ενη-
µέρωση και από συλλόγους και οµοσπονδίες εργαζοµένων και
εποχικώς εργαζοµένων στην περιοχή ότι δεν έχει συµβεί κάτι τέ-
τοιο και ότι έχουν πολύ µεγάλο πρόβληµα µε την εργασιακή τους
ασφάλεια, τα ένσηµά τους και ούτω καθεξής. 

Επειδή η Κυβέρνησή σας επαίρεται για τον επιτελικό της χα-
ρακτήρα και για το πόσο καλώς οργανωµένα είναι όλα -σαφώς
εγώ και οι υπόλοιποι συνάδελφοι στο Κίνηµα Δηµοκρατίας δι-
καιούµαστε να χαµογελάµε και να µη θεωρούµε ότι έχετε δίκιο
σε αυτό- θέλω να σας παρακαλέσω όταν θα έχετε το επόµενο
Υπουργικό Συµβούλιο να αναρωτηθείτε µαζί µε τους συναδέλ-
φους σας και στο Υπουργείο Εργασίας, στο κοµµάτι που σας
ανέφερα µε τα ένσηµα, και στο Υπουργείο Παιδείας τι θα γίνουν
τα παιδιά µε τα κλειστά σχολεία για τις Πανελλήνιες, και στο
Υπουργείο Ναυτιλίας για τις πληροφορίες που σας δώσανε -εν-
δεχοµένως όχι πλήρεις- και στο Υπουργείο Οικονοµικών για την
έλλειψη των µηχανισµών που πραγµατικά επιτρέπουν τον υγιή
ανταγωνισµό, για να βρούµε έναν τρόπο, ώστε πέρα από το τι
κοµµατική φανέλα έχει ο καθένας, να µπορεί όταν υπάρχει ειδι-
κός λόγος και πραγµατικά έκτακτη ανάγκη και πλαφόν στις τιµές
να µπαίνει και να σφίγγει το ζωνάρι και το λουρί προς όλους αυ-
τούς οι οποίοι στις καλές εποχές από το κράτος µόνο ζητάνε και
µόνο παίρνουν χρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χουρδάκη.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Λοιπόν, τα θέµατα που θέλω να συµπληρώσω σε
σχέση µε το ποια µέτρα πήρε η Κυβέρνηση, αφού είχαµε την κα-
τάσταση εκτάκτου ανάγκης -την οποία όλοι παρακολουθούµε µε
πολλή προσοχή και πάνω απ’ όλα η ηγεσία της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας- είναι οι περιορισµοί στην
κυκλοφορία. Επιβλήθηκαν περιορισµοί κυκλοφορίας σε περιοχές
µε κίνδυνο κατολισθήσεων, ιδιαίτερα σε περιοχές µε έντονες
µορφολογικές κλίσεις για την αποφυγή ατυχηµάτων. 

Είχαµε ενίσχυση υποδοµών. Ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε τη
χρηµατοδότηση µε 3 εκατοµµύρια για κατασκευή διαδροµής
έκτακτης εκκένωσης του νοτίου τµήµατος της Σαντορίνης, ενι-
σχύοντας την ικανότητα του νησιού να ανταποκριθεί σε καταστά-
σεις έκτακτης ανάγκης. 

Επίσης είχαµε την υποστήριξη κρίσιµων υποδοµών. Ο στρατός
διέθεσε γεννήτριες ηλεκτρικού ρεύµατος για την υποστήριξη κρί-
σιµων υποδοµών, διασφαλίζοντας την απρόσκοπτη λειτουργία
τους κατά τη διάρκεια της κρίσης. 

Τώρα, η ρύθµιση των τιµών, όπως γνωρίζετε, δεν είναι ζήτηµα
που µπορεί να γίνει µε πλαφόν ή µε κεντρικές αποφάσεις της Κυ-
βέρνησης. Είναι ο ελεύθερος ανταγωνισµός. Ελεύθερη οικονοµία
έχουµε. 

Πάντως για εµάς -και θέλω να το ξαναπώ- δεν είναι αποδεκτή
µια συµπεριφορά κερδοσκοπίας, όταν µάλιστα τα πράγµατα είναι
σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. Εκεί αναµένουµε από όλες
εταιρείες, είτε είναι αεροπορικές είτε είναι ακτοπλοϊκές, να επι-
δείξουν την αλληλεγγύη τους και τη σοβαρότητά τους σε σχέση
µε την κρισιµότητα της κατάστασης και να αυτοσυγκρατηθούν
και να µην έχουµε φαινόµενα τέτοια. 

Τα πρώτα µηνύµατα που πήραµε ήταν πραγµατικά για τιµές οι
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οποίες ξέφευγαν από τον µέσο όρο της εποχής. Γι’ αυτό και τα
κόµµατα έθεσαν το ζήτηµα και εµείς πήραµε αµέσως θέση στο
θέµα αυτό. Όµως εκ των πραγµάτων η εικόνα που έχουµε για τις
τιµές των εισιτηρίων είναι ότι είναι πάνω στην εποχή. Εντάξει, δεν
ξέρω αν ξεκινάνε από το 50-60 και φτάνουν στο 100, αλλά γενι-
κώς είναι πάνω στην εποχή κι αυτό επετεύχθη γιατί µπήκαν πε-
ρισσότερα δροµολόγια. Άρα, λοιπόν, υπήρχε µεγαλύτερη προσ-
φορά για τη ζήτηση που υπήρχε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Θα λάβετε κάποια δράση αν δεν συνε-
τιστούν στο θέµα των τιµών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
δικαιούστε να κάνετε κι άλλες ερωτήσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Τι θα πει «αν συνετιστούν»; Εµείς έχουµε την εικόνα
ότι ανταποκρίθηκαν οι εταιρείες, ειδικά οι αεροπορικές. Τώρα για
τις ακτοπλοϊκές να σας πω την αλήθεια δεν τις έχω παρακολου-
θήσει ακριβώς, αλλά τις αεροπορικές που παρακολούθησα η ει-
κόνα που έχω είναι ότι ανταποκρίθηκαν. Γι’ αυτό άλλωστε είχαµε
κι αυτήν τη συγκράτηση. Το πρώτο διάστηµα -θέλω να το πω κι
εγώ, επειδή κι εµείς είδαµε αυτά τα φαινόµενα- δεν ήταν έτσι
όπως έπρεπε. Όµως σήµερα µπορούµε να πούµε ότι υπάρχει µια
κανονικότητα όσον αφορά τις τιµές και τα δροµολόγια γίνονται
µε τρόπο που εξυπηρετείται ο κόσµος. Δεν έχουµε µηνύµατα ότι
δεν έχουν εξυπηρετηθεί οι άνθρωποι και περιµένει κόσµος να
φύγει και δεν µπορεί να φύγει. 

Αυτή είναι η εικόνα, λοιπόν, που έχουµε σε σχέση µε την οµαλή
µεταφορά του πληθυσµού, όπως είναι η ερώτηση, από τα νησιά
των Κυκλάδων λόγω της ιδιαίτερης καταστάσεως που δηµιουρ-
γήθηκε λόγω των σεισµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 470/3-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Θεοπίστης Πέρκα
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Γιατί
παραµένουν στη θέση τους άτοµα των Διοικήσεων εποπτευόµε-
νων φορέων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που
είναι κατηγορούµενοι για το έγκληµα των Τεµπών;». 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την Κυριακή 26 Ιανουαρίου εκατοντάδες χιλιά-

δες πολίτες συγκεντρώθηκαν σε πόλεις της Ελλάδας και του εξω-
τερικού µε ένα αίτηµα, να αποδοθεί δικαιοσύνη για τα θύµατα
του εγκλήµατος των Τεµπών και να µην υπάρξει συγκάλυψη.
Αυτό γιατί εξαιτίας µιας σειράς γεγονότων, αποκαλύψεων ενερ-
γειών ή παραλείψεων, το γενικευµένο αίσθηµα είναι ότι επιχειρεί-
ται συγκάλυψη και συσκότιση των ερευνών σε ό,τι αφορά σε
αυτό το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα-έγκληµα, κάτι βέβαια
που αρνήθηκε κατηγορηµατικά ο Πρωθυπουργός στη συνέ-
ντευξη που παραχώρησε, αµέσως µετά από τις συγκεντρώσεις,
και υπογράµµισε µάλιστα επί λέξει «το κρίσιµο είναι τι κάνει η πο-
λιτεία και πώς µπορεί να διευκολύνει το έργο της δικαιοσύνης»
για το τι έχει συµβεί.

Σε σχέση µε αυτήν τη δήλωση προκύπτει εύλογη απορία: Αν
πράγµατι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιθυµεί να συν-
δράµει στο έργο της δικαιοσύνης για να µαθευτεί η αλήθεια, τότε
πώς είναι δυνατόν σχεδόν δύο χρόνια µετά το δυστύχηµα να πα-
ραµένουν ακόµη στις θέσεις τους, και µάλιστα οι περισσότεροι
σε θέσεις κλειδιά, άτοµα των διοικήσεων εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Μεταφορών τα οποία εµπλέκονται στο δυστύ-
χηµα, ορισµένα µάλιστα έχουν και την ιδιότητα του κατηγορου-
µένου; 

Είναι πολλά τα γεγονότα που έχουν συµβεί για τα συγκεκρι-
µένα πρόσωπα, τα οποία οφείλουν να δώσουν εξηγήσεις ως
ελεγχόµενοι στη διερεύνηση της υπόθεσης των Τεµπών. Ενδει-
κτικά: χαµένο βιντεοληπτικό υλικό της εµπορικής αµαξοστοιχίας,
αλλοίωση των συνοµιλιών του σταθµάρχη ή αλλοίωση στον τόπο
του εγκλήµατος -το µπάζωµα- σβήσιµο οπτικοακουστικού υλικού
από τον ΟΣΕ κ.λπ.. 

Μάλιστα, ορισµένα από αυτά τα άτοµα κατέθεσαν ως µάρτυ-

ρες στην εξεταστική επιτροπή για να διαφωτίσουν την υπόθεση,
κάτι που συµβαίνει ακόµη και σήµερα, αφού συνεχίζουν να δίνουν
απαντήσεις επίκαιρων ουσιαστικών ζητηµάτων που θέτουν οι
ανακριτικές αρχές. 

Και πάλι, όµως, δηµιουργείται η εύλογη απορία πώς είναι δυ-
νατόν να δίνει απαντήσεις για τις συνθήκες του δυστυχήµατος
και την κατάσταση του σιδηροδρόµου την ίδια περίοδο το ίδιο
άτοµο, το οποίο ταυτόχρονα ελέγχεται από τη δικαιοσύνη για τις
ενέργειες που έκανε ή παρέλειψε να κάνει όλο αυτό το διάστηµα.
Δεν υπάρχει ασυµβίβαστο λόγω της εµπλοκής των ατόµων αυτών
από τη θέση που κατέχουν σε ελεγχόµενους φορείς; Είναι αυτό
θεµιτό; Είναι νόµιµο; Είναι λογικό;

Λαµβάνοντας όλα αυτά υπ’ όψιν λοιπόν, σας ρωτάµε: Πώς
ακριβώς διευκολύνει η πολιτεία το έργο της δικαιοσύνης -όπως
δήλωσε ο Πρωθυπουργός- µε το να παραµένουν στις θέσεις τους
πρόσωπα των διοικήσεων των εποπτευόµενων φορέων του
Υπουργείου που ερευνώνται για το σιδηροδροµικό δυστύχηµα; 

Αυτές τις µέρες κυκλοφορούν κάποια βίντεο. Δεν θα πω τίποτα
άλλο παρά µόνο ότι δύο χρόνια ήταν χαµένα και η εταιρεία και ο
ΟΣΕ έλεγαν ότι δεν τα βρίσκουν. Ξαφνικά βρέθηκαν. Η γνώµη
µας είναι ότι µάλλον πάτε να κερδίσετε χρόνο. Μάλιστα η τελευ-
ταία είδηση είναι ότι αναθέσατε σε δύο πραγµατογνώµονες την
εγκυρότητα των βίντεο, οι οποίοι προφανώς έχουν κώλυµα, στον
κ. Βασιλάκο και στον κ. Μπατζόπουλο. Είναι αυτοί που έχουν απο-
φανθεί ότι η έκρηξη οφείλεται σε έλαια σιλικόνης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Βα-

σίλειος Οικονόµου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κοιτάξτε, το θέµα που θέτετε, θα σας το απαντήσω
ως εξής: Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή ανέλαβε την πολι-
τική ευθύνη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποια; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Δεν ακούσατε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Την πολιτική ευθύνη; Ποια είναι η πολιτική ευθύνη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ούτε
δική σας ερώτηση είναι ούτε επιτρέπεται να επεµβαίνετε. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Λέµε για αυτό το συγκεκριµένο, την πολιτική ευθύνη
για το δυστύχηµα, το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη. Αναγνωρί-
ζουµε τη σοβαρότητα του συµβάντος και την ανάγκη για πλήρη
διαλεύκανση των αιτιών του. Η πολιτική ευθύνη, λοιπόν, είναι µια
πράξη, η οποία ανελήφθη από την Κυβέρνηση. Γνωρίζετε την πα-
ραίτηση του αρµόδιου Υπουργού και τα θέµατα είναι έτσι, σε
σχέση µε το θέµα το πολιτικό. 

Όλη η υπόθεση αυτή είναι στη δικαστική διερεύνησή της. Εί-
µαστε στην προδικασία, είµαστε στην ανάκριση. Έχουµε µια δια-
δικασία, η οποία είναι πολύ συγκεκριµένη, έτσι όπως ορίζεται από
την ποινική δικονοµία. Με την ψήφιση των νόµων από την Κυβέρ-
νηση αυτή, οι οποίοι δίνουν τη δυνατότητα να µην ακολουθηθεί
η διαδικασία των δικαστικών συµβουλίων, µπορεί µετά το πέρας
αυτής της διαδικασίας, όπως θα το ορίσει ο Εφέτης Ανακριτής
και ο Εισαγγελέας, να πάει απευθείας η υπόθεση στο ακροατή-
ριο. Όπως καταλαβαίνετε, έτσι γίνεται σύντµηση του χρόνου. 

Οι δικαστικές υποθέσεις τραβάνε πολλά χρόνια. Θα το ξέρουν
όσοι είναι κοινωνοί αυτών των υποθέσεων και των διαδικασιών.
Δεν είµαι µόνο εγώ νοµίζω δικηγόρος. Μπορεί να πάρουν και χρό-
νια. Έχουν πολλές φορές αυτήν την αργόσυρτη διαδικασία που
δεν ικανοποιεί το κοινό αίσθηµα για το δίκαιο. Πολύς καιρός στις
ανακρίσεις, πολύς καιρός µετά στα δικαστικά συµβούλια. Μέχρι
να φτάσεις στο ακροατήριο προηγούνται διαδικασίες, οι οποίες
µπορεί να πάρουν χρόνια. Θυµίζω η δίκη για τη Χρυσή Αυγή πήρε
χρόνια, ενώ υπήρχε το αίτηµα του λαού, των πολιτών, να λυθεί
άµεσα το ζήτηµα, γιατί ήταν πολύ βαριά τα ποινικά αδικήµατα
που υπήρχαν. 
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Εδώ όµως, νοµίζω θα πάµε πολύ πιο γρήγορα και θα πάµε σε
πιο γρήγορους ρυθµούς, γιατί, όπως σας είπα, δεν έχουµε τα δι-
καστικά συµβούλια στη µέση. 

Τώρα από εκεί και µετά, τις ενέργειες που κάνει η Κυβέρνηση,
θα τις πω στην δευτεροµιλία µου. Έχουν συγκεκριµένο χαρα-
κτήρα. Προσπαθούµε να επιτύχουµε την πλήρη ασφάλεια των σι-
δηροδροµικών µεταφορών. 

Όπως το έχω ξαναπεί, είναι ιερά υποχρέωση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου και όλων όσοι στελεχώνουν τους οργα-
νισµούς του Υπουργείου και τον χώρο των µεταφορών, να µην
επαναληφθεί µια τέτοια τραγωδία. Αυτή είναι η µόνη µας έννοια.
Δουλειά µας από το πρωί µέχρι το βράδυ είναι να εξασφαλίσουµε
αυτήν την ασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υπουργό. 

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχετε καταλάβει και ο ίδιος ότι στην

ερώτησή µου δεν απαντήσατε. Θα απαντήσω εγώ όµως σε αυτά
που είπατε. 

Ανέλαβε η Κυβέρνηση την πολιτική ευθύνη που έφυγε ο κ. Κα-
ραµανλής και σε δύο µήνες ξαναµπήκε στα ψηφοδέλτια και έγινε
Βουλευτής, καταχειροκροτήθηκε σε αυτή την Αίθουσα από τους
συναδέλφους της Πλειοψηφίας και βεβαίως που έγινε το οτιδή-
ποτε µπορούσε να γίνει σε µία εξεταστική παρωδία, για να µην
αποκαλυφθούν ευθύνες για τον κ. Καραµανλή; Αυτό δεν το λες
ανάληψη πολιτικής ευθύνης. 

Από την άλλη µεριά λέµε για τη δικαιοσύνη. Ωραία! Με ποια
στοιχεία η δικαιοσύνη µπορεί να διερευνήσει την υπόθεση όταν
έχει µπαζωθεί ο χώρος του εγκλήµατος; Δεν µίλησα για τον
χρόνο. Εδώ µιλάµε δεν υπάρχουν στοιχεία και έρχονται κάτι fake
στοιχεία -θα τα χαρακτηρίσω εγώ- αλλά ας αποφανθούν οι ειδικοί
και όχι πάντως οι πραγµατογνώµονες που έχουν αποφανθεί από
την πρώτη στιγµή ότι οφείλονται στα έλαια σιλικόνης. Και βε-
βαίως, σε ό,τι αφορά την κατάσταση του σιδηροδρόµου -σας
κάνω και συνεχώς ερωτήσεις- σήµερα είναι σε χειρότερη κατά-
σταση από ό,τι ήταν στις 28 Φεβρουαρίου του 2023. 

Πάµε όµως παρακάτω, γιατί η ερώτησή µου ουσιαστικά ήταν
για τα άτοµα που µένουν σε θέσεις κλειδιά στις διοικήσεις των
φορέων και συγχρόνως υποτίθεται διευκολύνουν τη δικαιοσύνη
να διερευνήσει το έγκληµα. Αυτό δεν γίνεται! 

Μιλάτε για τον κ. Τερεζάκη. Ο κ. Τερεζάκης έγινε Διευθύνων
Σύµβουλος αµέσως µετά τα Τέµπη. Ήταν όµως, τουλάχιστον έξι
µήνες πριν, µέλος ιδιωτικής εταιρείας που είχε αναλάβει ως σύµ-
βουλος διοίκησης θέµατα κυκλοφορίας και συστηµάτων τηλεδι-
οίκησης. Συνήθιζε ο ΟΣΕ στη δική σας διακυβέρνηση, όπως και
η ΕΡΓΟΣΕ να αναθέτουν τα πάντα σε εξωτερικούς συµβούλους.
Γίνονταν συνεχώς συµβάσεις µε συµβούλους. Άπειροι σύµβου-
λοι! 

Γιατί τα λέω αυτά; Για να γίνει σαφές ότι ενώ από το 2019 γί-
νονται συνέχεια αλλαγές στη διοίκηση του ΟΣΕ -και αν προλάβω
θα αναφερθώ για την αποτυχία στην επιλογή όλων των διοική-
σεων που κάνατε- ο κ. Τερεζάκης παραµένει αµετακίνητος. Αµέ-
σως µετά το έγκληµα των Τεµπών, βγήκε και ανέλαβε αυτός να
καθαρίσει όλη την ιστορία και ωστόσο εµπλέκεται. 

Τον Μάρτη του 2024 ήρθαν στο φως νέες αποκαλύψεις σύµ-
φωνα µε τις οποίες έγινε αλλοίωση των συνοµιλιών του σταθ-
µάρχη, αυτά που δόθηκαν στα µέσα. Αυτές αφαιρέθηκαν παρά-
νοµα από το σύστηµα καταγραφών του ΟΣΕ, έγινε µοντάζ για να
στηριχθεί η θεωρία του ανθρώπινου λάθους. Θα βοηθήσει ο κ.Τε-
ρεζάκης στη διαλεύκανση αυτού του σηµείου; Όχι, είναι ελεγχό-
µενος. Άλλη µια απόδειξη προσπάθειας συγκάλυψης, χωρίς
µέχρι σήµερα να έχει γίνει γνωστό ποιος αλλοίωσε τα στοιχεία,
πότε έγινε και φυσικά ποιος ήταν εκείνος που έδωσε την εντολή. 

Έχουµε και το σβήσιµο του οπτικοακουστικού υλικού από τον
ΟΣΕ και αποστολή ελλιπούς υλικού. Ο ΟΣΕ δεν ενηµέρωσε τον
ανακριτή -όταν λέµε ΟΣΕ, εννοούµε τον κ. Τερεζάκη- ότι τα βί-
ντεο από τις κάµερες διατηρούνται µόνο δεκαπέντε µέρες, όπως
δεν ενηµέρωσε και την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµέ-
νων ως όφειλε, σύµφωνα µε το άρθρο 8 παράγραφος 4 της Οδη-
γίας 1 του 2011. 

Μάλιστα στην Εξεταστική Επιτροπή της Βουλής για τα Τέµπη,
ο Πρόεδρος της εταιρείας κ. Τερεζάκης δήλωσε ότι ήταν υπο-
χρεωµένος να τα σβήσει, ενώ στην πραγµατικότητα υποχρέωσή
του ήταν να ενηµερώσει τον ανακριτή για τον µέγιστο χρόνο απο-
θήκευσης, αλλά και για την πρόβλεψη διατήρησης των αρχείων
µέχρι και τρεις µήνες µετά το δυστύχηµα, επειδή πρόκειται για
συµβάν που χρήζει ιδιαίτερης διερεύνησης, σύµφωνα πάλι µε την
ίδια Οδηγία.

Αυτός είναι ο κ. Τερεζάκης και είναι στη θέση του. Το σχετικό
αλλοιωµένο υλικό που εστάλη µήνες µετά την παραγγελία -
µήπως και µπορέσει να ανακτηθεί από κάποιον ειδικό- ήταν κι
αυτό ελλιπές, αφού δεν περιλάµβανε τη φόρτωση της επίµαχης
εµπορικής αµαξοστοιχίας, διότι, όπως υποστηρίζει η εταιρεία -
έτσι είπε ο κ. Τερεζάκης- µας ζητήθηκαν καταγραφές από τον σι-
δηροδροµικό σταθµό και όχι από τον εµπορικό, χωρίς φυσικά να
διευκρινίσει ποτέ κάποιος στις αρχές, ότι πρόκειται για δύο δια-
φορετικούς σταθµούς και ότι η φόρτωση δεν είναι στον σταθµό
από τον οποίο ζητούν το υλικό. 

Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, που έχει παραπλανήσει τη δικαιο-
σύνη και έχει αποκρύψει και αλλοιώσει στοιχεία, παραµένει αµε-
τακίνητος στη θέση του. Ρωτάω και πάλι: Πώς θεωρείτε ότι
βοηθάει στη διερεύνηση αυτού του εγκλήµατος; 

Τελειώνοντας, θέλω να πω κάτι. Η κατάσταση µε τις διοικήσεις
του ΟΣΕ είναι ενδεικτική της κατάστασης που επικρατεί στους
οργανισµούς αυτούς επί Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ο
κ. Σπηλιόπουλος έστειλε επιστολή στον Πρωθυπουργό και κα-
τήγγειλε ορισµένα πράγµατα. Δήλωσε ότι κατά την οκτάµηνη πε-
ρίπου θητεία του δεν είχε καµία επικοινωνία µε τον αρµόδιο
Υπουργό κ. Καραµανλή, ότι δεν συναντήθηκαν ποτέ. 

Πέρασαν τρεις µήνες για να αναλάβει τελικά Πρόεδρος και Δι-
ευθύνων Σύµβουλος ο κ. Πατέρας, αλλά µετά άλλοι τρεισήµισι
µήνες µέχρι να ολοκληρωθεί το Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΣΕ.
Δηλαδή δεκαπέντε µήνες ο ΟΣΕ ήταν ακέφαλος. 

Βεβαίως, ο κ. Πατέρας ήταν Γενικός Διευθυντής και µέτοχος
µελετητικής και συµβουλευτικής εταιρείας, η οποία αναλαµβάνει
σιδηροδροµικά έργα. Νοµίζω και εδώ υπήρχε πρόβληµα. Παραι-
τήθηκε µετά το δυστύχηµα. Ωστόσο -και αυτό το είπαµε στην εξε-
ταστική επιτροπή, είχαµε πληροφορίες- ήταν κάθε µέρα στον
ΟΣΕ. Ο κ. Τερεζάκης το δέχθηκε λέγοντας «έρχεται και µε βοη-
θάει µε τα έργα».  

Μα, είναι αυτό σοβαρή λειτουργία, πέρα από το µπάζωµα και
όλα τα άλλα, για να µπορέσει η δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, παρα-
καλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και βέβαια, ο Γενικός Γραµµατέας, ο οποίος ολοκλήρωσε τη

θητεία του τάχα, δεν ήξερε για την πτώση του δέντρου και ποιες
ήταν οι αρµοδιότητες του ΟΣΕ, παραιτήθηκε. Όµως, πριν παραι-
τηθεί, οι αµοιβές των µελών για κάθε διοικητικό συµβούλιο από
25 ευρώ πήγαν στα 300 ευρώ. Σειρά επιτροπών και ενώ ήταν πα-
ραιτηµένος αποφάσιζε, φυσικά αµειβόµενος κ.λπ.. 

Αυτή είναι η κατάσταση, κύριε Υπουργέ. Παρακαλώ απαντήστε
µου, αν είναι λογικό, νόµιµο και θεµιτό να παραµένει ο κ. Τερεζά-
κης και οι άλλοι στις θέσεις που έχουν σε αυτούς τους φορείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Η κ. Πέρκα ως πολιτικός µηχανικός δεν µπορεί να κα-
τανοήσει ακριβώς τις διαδικασίες και τους όρους µιας δικαστικής
διαδικασίας. Δεν είναι κακό αυτό. Όµως, δεν καταλαβαίνει ότι
αυτή τη στιγµή κάνει αξιολογήσεις και µπαίνει στην ουσία της
υποθέσεως ως -καταλαβαίνω- βοηθός εφέτη ανακριτή, που δεν
έχει τέτοιο ρόλο βέβαια. Έχει, όµως, έναν ρόλο να κάνει µια
κρίση, όπως το καταλαβαίνει η ίδια. Αυτό δεν σηµαίνει ότι η αντί-
ληψη η δική της είναι και η αλήθεια των πραγµάτων.

Θα µπορούσα να έρθω εδώ και να σας πω διάφορα. Ήµουν
αυτός ο οποίος πρώτος είπα µετά από πολύ καιρό -και δεν το
είπα από το κεφάλι µου, ρώτησα τη διοίκηση του ΟΣΕ- αν δόθη-
καν τα βίντεο, τα οποία είναι όχι για την κίνηση των τρένων, αλλά
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για την ασφάλεια των σταθµών και των αποβάθρων, αν αυτά τα
έδωσαν, χωρίς να κάνω πάλι αξιολόγηση πώς λειτουργεί το βί-
ντεο και πώς λειτουργεί αυτή η διαδικασία. Αυτά είναι γνωστά.
Όποιος δεν τα ξέρει ότι αποθηκεύονται για δεκαπέντε ώρες και
όχι για δεκαπέντε µέρες…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, σας πα-

ρακαλώ. Δεν σας διέκοψε όταν µιλούσατε.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Αν σας ενοχλούν αυτά που λέω, να σταµατήσω. 
Ανά δεκαπέντε ώρες αυτά αποθηκεύονται και έχουµε νέα κα-

ταγραφή. Είναι γνωστά σε όσους ασχολούνται µε την τεχνολογία.
Εγώ δεν είµαι πολύ λάτρης της τεχνολογίας, αλλά τα βασικά µου
τα εξήγησαν και τα ξέρω λίγο. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι γνωστό.
Αλλιώς, θα ερχόµουν σήµερα να σας πω «να τα τώρα και να τι
λένε τα βίντεο». Μπορώ να το πω αυτό; Εγώ ξέρετε τι σας λέω;
Αν αυτά είναι σωστά βίντεο, αν αυτά αποτυπώνουν την αλήθεια
ή όχι, οτιδήποτε έχει να κάνει µε αυτό, σας λέω ότι θα τα αξιολο-
γήσουν αυτοί που είναι οι αρµόδιοι να τα αξιολογήσουν, δηλαδή
ο ανακριτής και αύριο ο εισαγγελέας. Όµως, εσείς τρέχετε και
βγάζετε τσιτάτα και βγάζετε αποφάσεις για τα βίντεο, αποφάσεις
για τους αλλοιωµένους διαλόγους, οι οποίοι του ΠΑΣΟΚ πέρυσι…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πέρκα, το κά-

νετε κάθε φορά. Σας παρακαλώ.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Καταλάβαµε τι είπατε, κυρία Πέρκα. Εγώ σας άκουσα.
Ακούστε µε και εµένα λίγο.

…οι οποίοι του ΠΑΣΟΚ πέρυσι έκαναν πρόταση δυσπιστίας
πάνω σε αυτούς τους -υποτίθεται- αλλοιωµένους διαλόγους και
έρχεται σήµερα ένα εργαστήριο και λέει «δεν έχω αλλοιωµένους
διαλόγους». Άλαλα πάλι τα χείλη.

Όµως, τι θα γίνει τώρα; Σε κάθε στροφή της υπόθεσης, θα
βγαίνουµε µε σηµαίες και λάβαρα, οι µεν έτσι και οι άλλοι αλλιώς;
Πώς το έχετε δει το θέµα, δηλαδή; Ότι εσείς είσαστε αυτή τη στι-
γµή οι τελικοί κριτές; Εσείς είσαστε τελικοί κριτές; Εσείς θα βγά-
λετε τις δικαστικές αποφάσεις;

Άρα κρατήστε λίγο την ψυχραιµία σας. Όλοι θέλουµε να δούµε
την αλήθεια. Όλοι ψάχνουµε την αλήθεια. Εσείς θα πείτε ποιος
δεν ψάχνει και ποιος δεν τη θέλει; Πέστε για τον εαυτό σας τι θέ-
λετε και αφήστε να πει ο καθένας τι θέλει.

Εµείς, λοιπόν, σαν Κυβέρνηση λέµε ότι θέλουµε την αλήθεια.
Δεν υπάρχει περίπτωση κανένας λειτουργός και κανένας κυβερ-
νητικός παράγων να µην υπηρετήσει αυτή την αρχή, ότι θα ανα-
ζητήσουµε την αλήθεια. Την αλήθεια θα την πει το δικαστήριο, η
διαδικασία που είναι σε εξέλιξη και τελικά, το ακροατήριο. Δεν
γλιτώνει κανένας από το ακροατήριο. Είναι δηµόσια η διαδικα-
σία.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Αφήστε τώρα. Οι εξεταστικές δεν είναι η τελική κρίση,
κυρία Πέρκα.

Στο δικαστήριο, λοιπόν, ουδείς τη γλιτώνει. Η βάσανο του
ακροατηρίου…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα δεν νοµίζετε ότι

έχει δικαίωµα να λέει την άποψή του; Εσείς δεν την είπατε; Σας
διέκοψε κανείς;

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Θέλω να πω δυο κουβέντες. Μίλησε έξι, επτά λεπτά.
Η βάσανος του ακροατηρίου είναι πολύ δύσκολη και πραγµα-

τικά, εκεί δεν µπορεί να κρυφτεί τίποτα. Όσο και να το θέλετε να
το πείτε έτσι ή αλλιώς, δεν µπορεί να κρυφτεί τίποτα.

Εµείς, λοιπόν, υπηρετούµε αυτή την αρχή. Δεν θα βοηθήσει
κανένας αξιωµατούχος του ΟΣΕ ή άλλης αρχής τη διαδικασία.
Τη διαδικασία θα τη διευκολύνει, θα την υπηρετήσει και θα δώσει
λύση λυτρωτική το δικαστήριο και η διαδικασία του, τώρα στην
προδικασία και αύριο στο ακροατήριο. Αυτή είναι η µόνη. Αν πε-
ριµένουµε από εσάς, από εµένα, από οποιονδήποτε εδώ να δώσει

τη λύση, δεν δίνουµε εµείς τη λύση. Τη λύση το δικαστήριο θα
τη δώσει. Δεν το δέχεστε αυτό; Δικαίωµά σας. Πάντως, αυτά θε-
σµικά δέχεται η ελληνική πολιτεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Θα ολοκληρώσουµε µε την έκτη µε αριθµό 479/3-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Το µπάζωµα του τόπου του
Εγκλήµατος των Τεµπών και οι ενέργειες των εντεταλµένων Ια-
τροδικαστών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Μπούγας.
Παρακαλώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Κύριε Μπούγα, πάλι εσάς έστειλε ο κ. Φλωρίδης, µολονότι η

ερώτηση τού απευθύνεται προσωπικά. Του απευθύνεται προσω-
πικά µε την ιδιότητά του, του Υπουργού Δικαιοσύνης, που παρε-
νέβη προσωπικά ξανά και ξανά στην ανάκριση, ξανά και ξανά στη
δηµόσια σφαίρα, προσπαθώντας να επιταχύνει το κλείσιµο της
ανάκρισης, το κουκούλωµα της υπόθεσης, την άρον άρον περαί-
ωση της ανακριτικής διαδικασίας, για να µην αρχίσουν να απο-
καλύπτονται όλα αυτά που αποκαλύπτονται όλες τις τελευταίες
εβδοµάδες και οι αποκαλύψεις, βεβαίως, θα συνεχίσουν.

Ο κ. Φλωρίδης είναι ο Υπουργός Δικαιοσύνης που είχε το θρά-
σος να πει µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ότι όποιος µιλάει για
µπάζωµα είναι «για τα µπάζα» και έχει πλέον αποκαλυφθεί ότι ο
τόπος του εγκλήµατος, ο τόπος όπου άφησαν την τελευταία τους
πνοή νέα παιδιά, άνθρωποι αθώοι που δεν έφταιγαν σε τίποτε, ο
τόπος αυτός υπέστη εγκληµατική, κακουργηµατική αλλοίωση
υπό την απόλυτη εποπτεία, υπό τον έλεγχο και υπό τις διαταγές
της Κυβέρνησης, µε εντεταλµένο Υφυπουργό παρά τω Πρωθυ-
πουργώ τον κ. Τριαντόπουλο, που έσπευσε εξαρχής στο σηµείο,
µε επιληφθέντα αστυνοµικό τον αδερφό του Βουλευτή και πρώην
Υπουργού Χαρακόπουλου, µε πρόσωπα της απολύτου εµπιστο-
σύνης, τους κολλητούς του κ. Μητσοτάκη, µεταξύ των οποίων
τον κ. Αγοραστό, µε πρόσωπα ειδικώς επιλεγµένα, προκειµένου
να κάνουν τη βρώµικη δουλειά, την ώρα που ο Πρωθυπουργός
διαβεβαίωνε ότι έχει δήθεν δώσει εντολές για να γίνει ενδελεχής
διερεύνηση και αποκάλυψη της αλήθειας.

Μέσα σε όλα που αποκαλύφθηκαν είναι και η εντολή που δό-
θηκε 1η Μαρτίου 2023, δηλαδή µε το ξηµέρωµα µετά τη σύ-
γκρουση και τον βίαιο θάνατο τόσων ανθρώπων, που αποκαλύφ-
θηκε ότι για κάποιους ο βίαιος θάνατος δεν οφειλόταν στη σύ-
γκρουση, αλλά στην έκρηξη και την ανάφλεξη των παράνοµων
υλών που µετέφερε η µία εκ των δύο αµαξοστοιχιών, στην έκρηξη
και την ανάφλεξη που αποστέρησε το οξυγόνο από τα θύµατα,
εκείνα τα θύµατα που καταγράφηκαν, τα κορίτσια που καταγρά-
φηκαν στο 112 να λένε «Έχω ελάχιστο οξυγόνο. Θα πεθάνουµε!»,
«Κάνε κάτι, Δηµήτρη», «Μάρθη, σ’ αγαπώ».

Η καταγραφή της φωνής τους στο 112 θα σας στοιχειώνει και
θα στοιχειώνει αυτή την Κυβέρνηση που εξαρχής θέλησε να µπα-
ζώσει τα ίχνη τους, την ύπαρξή τους, τη µαρτυρία τους, που δεν
ενδιαφέρθηκε για το γεγονός ότι µία νεαρή κοπέλα, η Εριέττα
Μόλχο, δεν βρέθηκε ποτέ. Έσπευσε άρον άρον να µπαζώσει τον
χώρο και έσπευσε 1η Μαρτίου του 2023 να δώσει ειδική εντολή
σε ιατροδικαστές, µε επικεφαλής τον κ. Καρακούκη, να µεταβούν
στο σηµείο για να ασκήσουν ιατροδικαστικά καθήκοντα. 

Αποδεικνύεται, πρώτον, ότι παραβιάστηκαν -ενώ είχαν µεταβεί
οι συγκεκριµένοι ιατροδικαστές, µε αυτοκίνητο, µάλιστα, του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, που διέθεσε µε πράξη δηµοσιευθείσα
και αυτοκίνητο για τη µετάβασή τους- παραβιάστηκαν στη βάρδια
τους, µε την επίβλεψή τους, µε την εντολή τους, όλοι οι κανόνες
της ιατροδικαστικής, της ανακριτικής και της εγκληµατολογίας. 

Δεν έγινε αυτοψία στον χώρο, δεν έγινε δειγµατοληψία του
χώρου, δεν έγιναν ιστολογικές και τοξικολογικές εξετάσεις στα
θύµατα, δεν έγιναν εξετάσεις ούτε στους επιζώντες και τις επι-
ζώσες, παρά µόνον επισπεύστηκαν οι διαδικασίες προκειµένου
να συγκαλυφθεί το φορτίο το οποίο µετέφερε η εµπορική αµα-
ξοστοιχία, να συγκαλυφθεί η ουσία η οποία προκάλεσε αυτήν την
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τροµακτική πυρόσφαιρα. Και δεν είναι, βέβαια, τα λάδια που είπε
ο Πρωθυπουργός στην πρώτη του συνέντευξη στις 21 Μαρτίου
του 2023, ούτε τα έλαια σιλικόνης, όπως είπαν κατ’ εντολή κά-
ποιοι επίορκοι. 

Επιχειρήθηκε συντονισµένα και εντεταλµένα -και δεν ήσασταν
εσείς τότε στο Υπουργείο και µπορείτε να απαντήσετε µε ειλικρί-
νεια και σίγουρα µπορείτε να µην αναδεχθείτε το βάρος της ευ-
θύνης αυτής της συγκάλυψης- να κουκουλωθεί η πραγµατική
αιτία θανάτου των παιδιών. Επιχειρήθηκε να κουκουλωθεί ότι τα
µισά και ίσως περισσότερα από τα θύµατα έχασαν τη ζωή τους
από τη φωτιά από την παράνοµη ουσία που µεταφερόταν και όχι
από τη σύγκρουση. 

Και βεβαίως επιχειρήθηκε να κουκουλωθεί, κύριε Μπούγα, το
θέτω υπ’ όψιν σας, και το γεγονός αυτό καθαυτό ότι η Κυβέρνηση
είχε αναµιχθεί ειδικώς στην ιατροδικαστική διερεύνηση, στέλνο-
ντας αυτή την ειδική οµάδα. 

Την προηγούµενη Τρίτη ρώτησα τον κύριο Ανακριτή: «Τι γίνεται
µε τον κ. Καρακούκη;» και µου απάντησε: «Δεν τον έχω στη δικο-
γραφία, δεν υπάρχει πράξη Καρακούκη µέσα στη δικογραφία».
Κρυµµένη και αυτή σας η δράση, αυτή η δράση της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, όπως κρυµµένα όλα τα ανοµήµατα και οι κακουργη-
µατικές αµαρτίες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην υπόθεση των
Τεµπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου)

Αυτόν τον ιατροδικαστή, που είναι πολλαπλώς ελεγχόµενος και
αµφισβητείται και το αν έχει πτυχίο, όπως ξέρετε, τον επιλέξατε
προσφάτως -και τώρα έχετε ευθύνη, είστε Υφυπουργός- µε δύο
φωτογραφικές διατάξεις, µε δύο φωτογραφικές ρυθµίσεις, την
πρώτη του Δεκέµβρη του 2024 στο τελευταίο νοµοσχέδιο που
ψήφισε η Βουλή -νοµοσχέδιο για τον σιδηρόδροµο- µε διάταξη
µε την οποία παρατείνετε τη θητεία του, φωτογραφική, και τη
δεύτερη στο δεύτερο νοµοσχέδιο τώρα τον Γενάρη, µε διάταξη
µε την οποία συγκροτήσατε ειδική επιτροπή, σε άσχετο νοµοσχέ-
διο, υποτίθεται, για την έµφυλη βία και συγκροτήσατε µε το δια-
βόητο άρθρο 41 τριµελή επιτροπή ιατροδικαστών υπό τον κ.
Καρακούκη που θα µπορεί να αναθεωρεί και να επανεξετάζει και
τις αιτίες θανάτου σε υποθέσεις ανοιχτές, σε υποθέσεις στις
οποίες έχουν συνταχθεί ιατροδικαστικές εκθέσεις. 

Προκύπτει µεγάλη πρεµούρα της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης και του κρυπτόµενου κ. Φλωρίδη, που θα
ήθελα να τον ρωτήσω: «Ποιος είναι τώρα για τα µπάζα, κύριε
Φλωρίδη;», αλλά δεν έρχεται να τον ρωτήσω. Προκύπτει µεγάλη
πρεµούρα της Κυβέρνησης να παρέµβει στην υπόθεση των Τε-
µπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό θα έχω ολοκληρώσει.

Μεγάλη πρεµούρα και εδώ στη Βουλή του συστήµατος, που
έπαθε πανικό την Παρασκευή µην κατατεθούν τα έγγραφα της
δικογραφίας που κρύβεται µέχρι αυτή τη στιγµή και άλλων δικο-
γραφιών που κρύβονται µέχρι αυτή τη στιγµή εδώ στη Βουλή από
τον κ. Τασούλα που αφυπηρέτησε και από όσους απέµειναν να
κρατάνε τα µπόσικα της συγκάλυψης. Ντροπιαστικές στιγµές για
τη Βουλή, και το λέω ως πρώην Πρόεδρός της. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα: Ποια ενηµέρωση έχετε σήµερα για το µπάζωµα, αλλοίωση
του τόπου του εγκλήµατος και τις ιατροδικαστικές πράξεις και
παραλείψεις; Πώς δικαιολογείτε ότι το µπάζωµα έγινε υπό την
ευθύνη του εντεταλµένου από το Υπουργείο Δικαιοσύνης ιατρο-
δικαστή; Τον έχετε καλέσει µέχρι σήµερα σε εξηγήσεις; Και ποια
ενηµέρωση σας έχει δώσει; 

Και δεύτερον, πώς εξηγείτε την προαγωγή του κ. Καρακούκη
µε δύο φωτογραφικές διατάξεις, αυτές που ανέφερα προηγου-
µένως; Εντάσσεται στο γενικότερο πλαίσιο προαγωγών όσων συ-
νέβαλαν στη συσκότιση και στη συγκάλυψη του εγκλήµατος των
Τεµπών ή παραπλανηθήκατε και εσείς και ο κ. Υπουργός πρωτί-
στως, όπως δήλωσε για τον εαυτό του ο Πρωθυπουργός, και
τώρα θα επανεξετάσετε ίσως την τοποθέτηση Καρακούκη σε επι-
τροπή αρµόδια να αναθεωρεί ακόµη και τις αιτίες θανάτου που

αναγράφονται στις ιατροδικαστικές εκθέσεις;
Περιµένω, κύριε Υφυπουργέ, µε αγωνία τις απαντήσεις σας,

και θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, θέλω εξαρχής να πω ότι το τραγικό

δυστύχηµα των Τεµπών µε τους πενήντα επτά νεκρούς βύθισε
στο πένθος όχι µόνο τις οικογένειές τους αλλά ολόκληρη την πα-
τρίδα µας. Η σκέψη µας είναι και θα είναι πάντα στους οικείους
τους. Μέληµά µας είναι όσοι ενέχονται, να οδηγηθούν στη δικαιο-
σύνη και όσοι κριθούν ένοχοι να τιµωρηθούν. Αυτό ασφαλώς θα
γίνει µε τη λειτουργία των συντεταγµένων θεσµών της πολιτείας.
Και δεν θα κουραστώ να επαναλάβω ότι η δικαιοσύνη είναι η µόνη
αρµόδια και οφείλει να ερευνά κάθε πτυχή της υπόθεσης και
ασφαλώς να εξετάζει όλα τα αιτήµατα τα οποία υποβάλλονται σε
κάθε στάδιο της προδικασίας. 

Η ανάκριση, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, είναι µια διαδικασία
δυναµική, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη και διεξάγεται από
έµπειρο εφέτη ανακριτή, µαζί µε τον αναπληρωτή του, που διο-
ρίστηκαν αµφότεροι από την ολοµέλεια των προέδρων εφετών
και εφετών, σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 28 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. Μέρος της δικαστικής διαδικασίας είναι
ασφαλώς και η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή.

Επειδή υποβάλλατε συγκεκριµένα ερωτήµατα, θα απαντήσω
συγκεκριµένα σε ένα προς ένα τα ερωτήµατά σας. Πρέπει, όµως,
να πω, ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης, έρχεται στη
Βουλή σε κάθε σχέδιο νόµου και εκεί έχει τη δυνατότητα όχι µόνο
να εισηγηθεί και να αναπτύξει τις διατάξεις που εισηγείται των
σχεδίων νόµου, αλλά να απαντήσει εφ’ όλης της ύλης. 

Στο πρώτο ερώτηµά σας: «Ποια ενηµέρωση υπάρχει για το
µπάζωµα και πώς δικαιολογείται ότι έγινε υπό την ευθύνη του
εντεταλµένου από το Υπουργείο Δικαιοσύνης ιατροδικαστή», η
απάντηση είναι η εξής: Πράγµατι την 1η Μαρτίου του 2023, και
επειδή ακόµη δεν ήταν γνωστή µε ακρίβεια η έκταση της τραγω-
δίας, δόθηκε υπηρεσιακή εντολή να µεταβεί ο προϊστάµενος της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών, καθώς και τέσσερις ακόµη
ιατροδικαστές από τις υπηρεσίες Αθηνών και Θεσσαλονίκης και
τρεις νεκροτόµοι, στον τόπο του δυστυχήµατος. 

Σύµφωνα µε τον οργανισµό του Υπουργείου Δικαιοσύνης, στις
περιφερειακές υπηρεσίες του Υπουργείου υπάγονται οι ιατροδι-
καστικές υπηρεσίες του κράτους. Σε θέµατα, λοιπόν, που αφο-
ρούν το ανθρώπινο δυναµικό και τη µετακίνησή τους, αρµόδιο
για να χορηγήσει τις εντολές είναι το Υπουργείο. Το κράτος, λοι-
πόν, δια του Υπουργείου Δικαιοσύνης µερίµνησε και έδρασε από
την πρώτη στιγµή, θέτοντας στη διάθεση της δικαιοσύνης επι-
πλέον έµπειρους ιατροδικαστές από τις όµορες περιοχές, προ-
κειµένου, σε περίπτωση που κρινόταν αναγκαίο και διέτασσε ο
εισαγγελέας, ο οποίος είχε επιληφθεί της έρευνας, να συνδρά-
µουν το έργο της αναγνώρισης των θυµάτων του δυστυχήµατος
και στη διενέργεια των ιατροδικαστών πράξεων. Τέτοια εντολή,
όµως, προς τους ιατροδικαστές δεν δόθηκε, όπως ανέφερε ο
ίδιος ο κ. Καρακούκης -και εδώ απαντώ στο ερώτηµά σας αν τον
έχουµε ρωτήσει- αλλά και οι υπόλοιποι που βρέθηκαν στο σηµείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµη για να απα-
ντήσω συγκεκριµένα στα ερωτήµατα της κυρίας Προέδρου. 

Όλα αυτά προκύπτουν και από την αρµόδια Εισαγγελία Εφε-
τών Λάρισας, προς την οποία απευθυνθήκαµε µε σκοπό να απα-
ντήσουµε, κυρία Πρόεδρε, συγκεκριµένα στην ερώτησή σας.
Στην επίσηµη, λοιπόν, απάντηση της εισαγγελίας ως προς τη µε-
τάβαση του κ. Καρακούκη, τις φερόµενες ιατροδικαστικές πρά-
ξεις και παραλείψεις που αναφέρετε στην ερώτησή σας και ως
προς το ζήτηµα εάν έχει κληθεί σε εξηγήσεις, αναφέρει: «Ο ια-
τροδικαστής Καρακούσης στη δικογραφία για το σιδηροδροµικό
δυστύχηµα των Τεµπών που εκκρεµεί ενώπιον του εφέτη ανα-
κριτή του Εφετείου Λάρισας δεν φέρει την ιδιότητα διαδίκου, κα-
τηγορουµένου, ή υποστηρίζοντος την κατηγορία, ούτε εξετά-
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στηκε ως µάρτυρας, ούτε περιλαµβάνεται στη δικογραφία ιατρο-
δικαστική έκθεση που να έχει συντάξει ο ίδιος. Προκύπτει, λοι-
πόν, ότι ο ίδιος δεν έχει ενεργήσει ιατροδικαστική πράξη».

Αναφέρει ακόµη, κυρία Πρόεδρε, ότι επί των µηνυτηρίων ανα-
φορών οι οποίες κατατέθηκαν ενώπιον του Εισαγγελέα Πρωτο-
δικών Λάρισας και διαβιβάστηκαν αρµοδίως στην Εισαγγελία
Εφετών Λάρισας, στρεφόµενων µεταξύ άλλων και κατά ιατροδι-
καστών, διενεργήθηκε από τον Αντεισαγγελέα Εφετών Λάρισας
αυτοπρόσωπη προκαταρκτική εξέταση κατόπιν παραγγελίας της
διευθύνουσας της Εισαγγελίας Εφετών Λάρισας. Η υπόθεση τέ-
θηκε στο αρχείο µε πράξη του Αντεισαγγελέα Εφετών, διότι από
τη διενεργηθείσα έρευνα δεν προέκυψαν επαρκείς ενδείξεις τέ-
λεσης της αξιόποινης πράξης της παράβασης καθήκοντος κατά
τα αντικειµενικά και υποκειµενικά στοιχεία ή αντίστοιχες ενδείξεις
άλλων αξιόποινων πράξεων. Σε αυτήν, επίσης, την πράξη του
Αντεισαγγελέα Εφετών αναφέρεται ότι µέσω της αρµόδιας Γραµ-
µατείας του Υπουργείου Δικαιοσύνης δόθηκε εντολή και σε ια-
τροδικαστές άλλων ιατροδικαστικών υπηρεσιών της χώρας -κυ-
ρίως της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης- να µεταβούν στη Λά-
ρισα, για να συνδράµουν τους εντόπιους στο έργο τους, εφόσον
εκ των πραγµάτων κρινόταν αναγκαίο.

Από το υλικό δε της δικογραφίας προκύπτει ότι αµέσως µετά
το σιδηροδροµικό δυστύχηµα προσήλθε στο νεκροτοµείο µεταξύ
άλλων και ο Νικόλαος Καρακούκης προϊστάµενος της Κεντρικής
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας.

Εποµένως και από την επίσηµη απάντηση της εισαγγελίας επι-
βεβαιώνεται ότι ιατροδικαστές για τον λόγο που σας προανέ-
φερα είχαν όντως µεταβεί στη Λάρισα για να συνδράµουν σε
περίπτωση που κρινόταν απαραίτητο τις έρευνες, µε εισαγγελική
παραγγελία, πράγµατι, όµως, ουδέποτε δόθηκε εντολή, γι’ αυτό
και δεν περιέχεται οποιοδήποτε στοιχείο ή έκθεση του κ. Καρα-
κούκη στη σχετική δικογραφία.

Έρχοµαι τώρα, κυρία Πρόεδρε, στο δεύτερο ερώτηµά σας και
θέλω επίσης να απαντήσω συγκεκριµένα. Πράγµατι, µετά τη συ-
µπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου έτους µε τον πρόσφατο
νόµο, τον ν.5167/2024, δόθηκε διετής παράταση για παραµονή
στην ενεργό υπηρεσία του προϊσταµένου της ιατροδικαστικής
υπηρεσίας. Όµως, η παράταση, όπως ασφαλώς γνωρίζετε, της
θητείας των ιατρών δεν είναι κάτι πρωτοφανές που εισηγηθήκαµε
για πρώτη φορά. Ήδη προβλεπόταν στον ν.4999/2022 για τους
ιατρούς του ΕΣΥ, όπου και εκεί προβλέφθηκε διετής παράταση
µετά τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου έτους των ιατρών.
Κατ’ αναλογία, λοιπόν, των διατάξεων για τους γιατρούς του ΕΣΥ
και χωρίς να συνιστά σε καµία περίπτωση προαγωγή, όπως ανα-
φέρεται στην ερώτησή σας για µη σύννοµες πράξεις, δόθηκε
αυτή η παράταση, για να καλυφθούν πραγµατικές τρέχουσες
ανάγκες της Υπηρεσίας, όπως είναι η νέα διάρθρωση των ιατρο-
δικαστικών υπηρεσιών, η σύσταση τοξικολογικών εργαστηρίων
σε Πάτρα και Πειραιά και άλλες ανάγκες τις οποίες τις έχω κα-
ταγεγραµµένες και µπορώ να σας ενηµερώσω αναλυτικά.

Άλλωστε, δεν προκύπτει ούτε µε βάση την ερώτησή σας ούτε
από την προφορική ανάπτυξή της, ποιες τάχα µπορεί να είναι
αυτές οι παράνοµες πράξεις για τις οποίες µέσω αυτών των δια-
τάξεων ο κ. Καρακούκης προήχθη. Στο µεταξύ ψηφίστηκε ο
ν.5172/2025, στον οποίο επίσης αναφερθήκατε, που προβλέπει
την αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. Όµως, είναι συγκεκριµένες οι ερωτήσεις και
θέλω και εγώ να είµαι συγκεκριµένος για να µην αφήσω κενά στις
απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καταλαβαίνω, αλλά
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Στο άρθ-
ρο, λοιπόν, 47 προβλέπεται ότι µε προεδρικό διάταγµα που εκδί-
δεται µετά από πρόταση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Εσωτε-
ρικών συστήνεται Ειδικό Συµβούλιο Ιατροδικαστών µε αρµο-
διότητα την επιλογή των προϊσταµένων των οργανικών µονάδων.
Έως ότου, λοιπόν, εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα και προχωρή-
σει η διαδικασία, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του ν.5172, το χρο-

νικό διάστηµα παραµονής του κ. Καρακούκη στην ενεργό υπη-
ρεσία κρίνεται ενεργό, έτσι ώστε σε αυτόν τον µεταβατικό χρόνο
να έχουµε πλέον την επιλογή των προϊσταµένων, όπως προβλέπει
ο νόµος.

Και έρχοµαι τώρα στο τρίτο και τελευταίο ερώτηµα, δεν θα
χρειαστώ παραπάνω από ένα λεπτό. Πράγµατι, είναι η διάταξη
του άρθρου 41 παράγραφος 6 του νόµου που προανέφερα.
Υπενθυµίζω ότι η ρύθµιση αυτή προβλέπει τη σύσταση Τριµελούς
Επιτροπής, η οποία αυτεπάγγελτα και αυτονόητα υπό την
έγκριση της αρµόδιας εισαγγελικής ή δικαστικής αρχής ή µετά
από παραγγελία των προαναφερθέντων θα δύναται να επαναξιο-
λογεί συνταχθείσες ιατροδικαστικές εκθέσεις ύστερα από µελέτη
της υπόθεσης. Αυτό, βέβαια, συναντάται και σε άλλες έννοµες
τάξεις, όπως στην Αγγλία και στη Γερµανία και δεν είναι ασφα-
λώς καινοφανές και µόνο στο δικό µας νοµικό σύστηµα.

Η διάταξη αυτή, κυρία Πρόεδρε, δεν αποδυναµώνει, αντίθετα
ενισχύει, διότι προσθέτει µία ακόµη δυνατότητα στις ήδη υπάρ-
χουσες στον εισαγγελέα και του παρέχει επίσης δυνατότητα
έρευνας ενδελεχέστερης µέσω αυτής της επιτροπής της υπόθε-
σης. Προσθέτει, δεν αφαιρεί, ούτε επιβάλλει. Ο αρµόδιος εισαγ-
γελέας, εφόσον και αν το κρίνει αναγκαίο, δίνει την εντολή σε
αυτήν την επιτροπή να διενεργήσει έλεγχο της υπόθεσης. Συντε-
λεί, λοιπόν, στην αποδεικτική διαδικασία, τη θωρακίζει και χωρίς
να απαιτεί οικονοµική και χρονική εξάντληση των θυµάτων µέσω
της χρονοβόρας πραγµατογνωµοσύνης και ορισµό τεχνικών συµ-
βούλων.

Για το τρέχον έτος η επιτροπή συστάθηκε στις 31-1-2025 µε
θητεία ενός έτους, όπως προβλέπεται στον νόµο.

Κύριε Πρόεδρε, αυτές ήταν οι συγκεκριµένες απαντήσεις µου,
θα επανέλθω στη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα να καταστήσω σαφές ότι µε κάθε απάντηση
που παίρνουµε ενισχύεται η αντίληψη που έχουµε και η δική µου
πεποίθηση ότι είµαστε, δυστυχώς, αντιµέτωποι µε µία εγκληµα-
τική οργάνωση, µία εγκληµατική οργάνωση η οποία δρα µέσα
στο κράτος και την Κυβέρνηση και η οποία έχει αρωγούς και λει-
τουργούς της Δικαιοσύνης.

Δεν είναι τυχαίο ότι ο ίδιος ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλω-
ρίδης, από πέρυσι τέτοια εποχή µε κάθε τρόπο πιέζει τον ανα-
κριτή να κλείσει γρήγορα γρήγορα τον φάκελο. Θα καταθέσω
στα Πρακτικά τις δηλώσεις του κ. Φλωρίδη, «η ανάκριση ολοκλη-
ρώνεται τις επόµενες µέρες, µόλις σε έναν χρόνο, όταν για το
Μάτι χρειάστηκαν πέντε χρόνια», τόνισε ο Υπουργός Δικαιοσύνης
στις 20 Φεβρουαρίου του 2024. Και χρειάστηκε να αντιδράσω
εγώ εδώ µέσα στη Βουλή και να πω «πού ξέρετε, κύριε Φλωρίδη,
ότι τελειώνει η ανάκριση;». Τον Φλεβάρη του 2024, πέρυσι, ήθελε
να την τελειώσει την ανάκριση και αρωγοί του ποιοι; Η Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου και η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, διορι-
σµένες από την Κυβέρνηση, η κ. Ιωάννα Κλάπα - Χριστοδουλέα
και η κ. Γεωργία Αδειλίνη, οι οποίες πρώτα επιτέθηκαν στην Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέα, η οποία δήλωσε ότι «θέλουµε να ερευνή-
σουµε και µας µπλοκάρουν» λόγω της ψήφου που έδωσαν οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να µην ελεγχθεί για τη Σύµ-
βαση 717 ο κ. Καραµανλής, αυτός που του φίλαγαν τα χέρια
πάνω στις Σέρρες κάποιοι, µη αναλογιζόµενοι ότι αυτά τα χέρια
είναι βαµµένα µε το αίµα αθώων ανθρώπων.

Η κ. Ιωάννα Κλάπα, λοιπόν, Πρόεδρος του Αρείου Πάγου και η
κ. Γεωργία Αδειλίνη, Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, στις 8 Φε-
βρουαρίου του 2024 -τι ντροπή!, τι ντροπή!- µε αποτέλεσµα να
ολοκληρώνεται σύντοµα η κυρία ανάκριση, έναν χρόνο περίπου
µετά το πολύνεκρο δυστύχηµα, στο πλαίσιο της οποίας έχουν κα-
ταστεί κατηγορούµενοι τριάντα ένα άτοµα µέχρι στιγµής και να
διαφαίνεται η σε σύντοµο χρόνο εκδίκαση της υπόθεσης ενώπιον
του αρµοδίου ποινικού δικαστηρίου. Τι ντροπή! Τι πιέσεις στον
ανακριτή από Υπουργό και από Πρόεδρο και Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου! Και να τος πάλι ο κ. Φλωρίδης στις 2 Σεπτεµβρίου
2024 -και τα ίδια έλεγε και ο Πρωθυπουργός- «ο ανακριτής έχει
εντολή από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου όταν υποβάλλεται
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αίτηµα να µην το αφήνει αναπάντητο. Εντός του φθινοπώρου
αναµένεται να ξεκινήσει η δίκη για την τραγωδία των Τεµπών»,
τόνισε ο Υπουργός Δικαιοσύνης Γιώργος Φλωρίδης. Τα καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι, λοιπόν, δεδοµένο ότι υπάρχει κυβερνητική ενεργοποίηση
να κλείσει άρον άρον η ανάκριση. Είναι δεδοµένο ότι υπάρχουν
συνεχείς παρεµβάσεις στο ανακριτικό έργο.

Πριν από λίγες ηµέρες, ο κ. Καπερνάρος, έγκριτος δικηγόρος
και Πρόεδρος του Περιφερειακού Συµβουλίου Αττικής -Πρό-
εδρος του Περιφερειακού Συµβουλίου του κ. Χαρδαλιά, κάτι που
δεν αναφέρεται βέβαια στην ειδησεογραφία- κατέθεσε για λογα-
ριασµό µίας εταιρείας σεκιούριτι κάποια βίντεο. Και, ξαφνικά,
ασχολούνται όλοι µε κάποια βίντεο που αλιεύτηκαν δύο χρόνια
µετά και αποτελούν γεγονός. Δεν ξέρω, θα ασχοληθεί κανείς µε
αυτήν την εταιρεία; Ποιος την εκπροσωπεί; Ποιος είναι ο υπάλ-
ληλος ο οποίος υποτίθεται ότι κατέβασε αυτά τα βίντεο; Γιατί τα
κατέβασε τότε; Γιατί τα θυµήθηκαν τώρα; Η ανακριτική λειτουρ-
γία αυτά προϋποθέτει. Δεν προϋποθέτει να χτυπάει ο ανακριτής
«προσοχές» στον Πορτοσάλτε ούτε βεβαίως είναι αρµόδιος για
την υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών ο Πορτοσάλτε, ένας
δηµοσιογράφος που τόλµησε να πει ότι τα Τέµπη ήταν θυσία!
Ποιοι θυσίασαν ποιους; Και όπως λέει το τραγούδι µιας δηµιουρ-
γού «Θυσιάσου τότε εσύ και ζήσε µε το πάµε και όπου βγει»!

Κύριε Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε. Μου δώσατε κάποια
στοιχεία, τα οποία σας παρακαλώ να τα καταθέσετε στα Πρα-
κτικά για να λάβουµε απαντήσεις. Είπατε ότι σας έδωσε απά-
ντηση η Εισαγγελία Εφετών Λάρισας. Ποιος σας την έδωσε από
την Εισαγγελία Εφετών Λάρισας; Διότι η αρµόδια εισαγγελέας
και προϊσταµένη ζει το δράµα ότι έχει εξαφανιστεί το παιδί της
από 30 Δεκεµβρίου και µε έναν περίεργο τρόπο παρεµβαίνει για
σιωπητήριο σε αυτήν την υπόθεση πάλι η Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου που οργίζεται όταν συσχετίζουµε την εξαφάνιση του παι-
διού της εισαγγελέως µε την υπόθεση την οποία ερευνά. Ποιος
σας την έδωσε την απάντηση αυτή; Εµένα µου έδωσε ο ανακρι-
τής την απάντηση ότι Καρακούκης δεν υπάρχει στη δικογραφία. 

Και σας ρωτώ πάρα πολύ συγκεκριµένα. Υπάρχει το υπ’ αριθ-
µόν 9802 οίκοθεν από 1-3-2023 έγγραφο του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης που το υπογράφει η κ. Βασιλική Παπανότη, Προϊσταµένη
Γενικής Διεύθυνσης, στο οποίο λέει τα εξής: «1. Εγκρίνουµε τη
µετάβαση: α) του Νικολάου Καρακούκη, Προϊσταµένου της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας και των Ιατροδικαστών Νικολάου Κα-
λόγρηα και Κωνσταντίνου Κούβαρη από την Αθήνα στα Τέµπη,
καθώς και της Ελένης Ζαγγελίδου, Προϊσταµένης της Ιατροδικα-
στικής Υπηρεσίας Θεσσαλονίκης, της Ιατροδικαστού Ελένης Κα-
λύβα, των Νεκροτόµων Σταύρου Καραπαναγιωτίδη και Λάζαρου
Παπαδόπουλου και του Κωνσταντίνου Χάλαζα, αρχιφύλακα που
υπηρετεί µε απόσπαση στην Ιατροδικαστική Υπηρεσία Θεσσαλο-
νίκης από τη Θεσσαλονίκη στα Τέµπη και τη Λάρισα λόγω του
πολύνεκρου ατυχήµατος που έλαβε χώρα το βράδυ της Τρίτης
28-2-2023 και β) του Χρήστου Κάσση, υπαλλήλου του κλάδου ΔΕ
Οδηγών της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης
από την Αθήνα στα Τέµπη και τη Λάρισα λόγω του πολύνεκρου
ατυχήµατος που έλαβε χώρα το βράδυ της Τρίτης 28-2-2023. 

2. Η µετακίνηση των Νικολάου Καρακούκη, Προϊσταµένου της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών και των Ιατροδικαστών Νικο-
λάου Καλόγρηα και Κωνσταντίνου Κούβαρη θα γίνει µε υπηρε-
σιακό όχηµα της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης».

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέτε, δηλαδή, ότι έγινε όλη αυτή η κινητοποίηση για έναν, δύο,
τρεις, τέσσερις, πέντε ιατροδικαστές, δύο νεκροτόµους, έναν αρ-
χιφύλακα και έναν οδηγό και όλο αυτό δεν χρειαζόταν τελικά; Γι’

αυτό δεν υπάρχει έκθεση αυτοψίας από αυτήν την ιατροδικα-
στική οµάδα, που η αυτοψία είναι το πρώτο πράγµα που οφείλει
να κάνει ο ιατροδικαστής; Εγώ τα ξέρω από το πρώτο έτος της
Νοµικής, που µε ενδιέφερε η ιατροδικαστική και µελετούσα και
είχαµε και µάθηµα επιλογής. 

Λέτε ότι δεν χρειάστηκε αυτοψία; Διότι αυτοψία δεν υπάρχει.
Λέτε ότι δεν χρειάστηκε δειγµατοληψία και λήψη από το έδαφος
και από τα συγκεκριµένα υγρά που είχαν περιχυθεί στο έδαφος;
Δεν χρειάστηκε, γι’ αυτό δεν έγινε; Διότι οι ιατροδικαστές οι το-
πικοί που εκλήθησαν να δώσουν εξηγήσεις στη µήνυση που ανα-
φέρατε, λένε ότι τους έδινε εντολές ο Καρακούκης να µην κάνουν
νεκροτοµή, να µην κάνουν τοξικολογική, να µην κάνουν τα επιβε-
βληµένα. Λέτε ότι δεν χρειάστηκαν αυτοί οι ιατροδικαστές, ενώ
µέχρι σήµερα υπάρχει αγνοούµενη κοπέλα; Ποιος το έκρινε ότι
δεν χρειάστηκαν; Λέτε ότι δεν χρειάστηκαν, ενώ από τον τόπο
του εγκλήµατος αφαιρέθηκαν τόνοι που είχαν µέσα, όπως απο-
καλύφθηκε µήνες µετά, προσωπικά αντικείµενα, οστά, υπολείµ-
µατα ανθρώπινα; Δεν χρειάστηκαν όλα αυτά; Ποιος το λέει;
Ποιος σας το λέει και το λέτε; Ποιος παίρνει την ευθύνη γι’ αυτό;
Διότι εδώ κάποιος πρέπει να πάρει την ευθύνη. 

Λέτε ότι δεν χρειάστηκε να γνωµοδοτήσει κάποιος για την
αδιανόητη απόφαση του ανακριτή να δώσει εντολή καταστροφής
στα δείγµατα που είχαν ληφθεί για την ταυτοποίηση των θυµά-
των; Δεν χρειάστηκε ούτε εκεί; Και εκεί υπάρχει ένα ζήτηµα. Ο
ανακριτής λέει ότι αυτό του ζητήθηκε είτε από την Τροχαία είτε
από το νοσοκοµείο. Ποιος το κινητοποίησε αυτό; Ο αδερφός τού
Βουλευτή Λάρισας; Ο κ. Αγοραστός ο ίδιος; Ποιος; Ο κ. Παπα-
γεωργίου; Ποιος; Διότι όλοι όσοι ήσαν στο σηµείο και όλοι όσοι
µέχρι σήµερα ανακατώνονται στην υπόθεση, είναι πρόσωπα
στενά συνδεδεµένα µε τον κ. Μητσοτάκη, εντεταλµένα από αυτόν
και καθόλου αθώα. 

Είπατε, επίσης, κύριε Υπουργέ, ότι καταγράφεται από την ει-
σαγγελία ότι ο Ιατροδικαστής Καρακούκης πήγε στο νεκροτο-
µείο. Μάλιστα. Από ποια εισαγγελία καταγράφεται; Διότι, ξέρετε,
τότε, κατά τον κρίσιµο χρόνο, ο εισαγγελέας κρυβόταν, όπως
µου κρύφτηκε και µένα την περασµένη Πέµπτη ο κ. Τζαµαλής, Ει-
σαγγελέας Πρωτοδικών. Είχε, λέει, στις 15.10’ τελειώσει το ωρά-
ριό του και δεν µπορούσε να µε ενηµερώσει. Με εξαφανισµένο
το παιδί της συναδέλφου του κοιτάει το ρολόι του ο κ. Τζαµαλής,
για να µην ενηµερώνει. Εκείνες τις πρώτες δύο ηµέρες η δικο-
γραφία ήταν στην Τροχαία της Λάρισας. Κι έχει τεράστια ευθύνη
ο εισαγγελέας που δεν πήρε τη δικογραφία επάνω του, όπως έχει
τεράστια ευθύνη όποιος παρενέβη για να αλλάζει η δικογραφία
χέρια. Άλλαξε τρεις φορές χέρια η δικογραφία τον κρίσιµο χρόνο
που αλλοιωνόταν ο τόπος του εγκλήµατος και που παραλείπο-
νταν οι κρίσιµες πράξεις δειγµατοληψίας, τοξικολογικής εξέτα-
σης, ιστολογικής εξέτασης, ελέγχου ύπαρξης ανθρακυλαιµο-
σφαιρίνης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …όλα αυτά τα οποία θα αναδείκνυαν την πραγµατική
αιτία θανάτου των ανθρώπων αυτών που κάποιοι τους θυσίασαν
και κάποιοι θέλουν να θυσιάσουν και τη δικαιοσύνη πάνω από τη
θυσία των ανθρώπων αυτών. 

Η ερώτησή µου, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, έτσι όπως τα κατα-
θέτετε τα πράγµατα, είναι τελικά η εξής: Είναι ικανοποιηµένο το
Υπουργείο; Καλώς υπήρξαν όλες αυτές οι παραλείψεις; Ο κ. Κα-
ρακούκης που πήγε µε εντολή του Υπουργείου, µε έξοδα του
Υπουργείου, µε πράξη του Υπουργείου, καλώς παρέλειψε να
κάνει τα δέοντα και δεν έχουµε ούτε έκθεση αυτοψίας ούτε έκ-
θεση τοξικολογικής ούτε δειγµατοληψία από τον χώρο ούτε φω-
τογραφίες ιατροδικαστικές από τον χώρο ούτε έλεγχο των
νεκρών ούτε έλεγχο των ζωντανών; Καλώς έγιναν όλα αυτά και
γι’ αυτό προήχθη; Ή ο λόγος για τον οποίο εστάλη εκεί ο κ. Κα-
ρακούκης, ήταν ακριβώς για να βεβαιωθεί ότι δεν θα γίνουν τα
δέοντα, ότι δεν θα ξεφύγει κανένας ιατροδικαστής από υπερβάλ-
λοντα ζήλο να πάρει δείγµα για τοξικολογική εξέταση, ότι όλα θα
κουκουλωθούν την ώρα που πενθούν οι συγγενείς και περιµένουν
τα υπολείµµατα των ανθρώπων τους και περιµένουν να θάψουν
τους ανθρώπους τους και τους δίνουν σακούλες; 
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Την ώρα εκείνη, λοιπόν, κάποιος έπρεπε να βεβαιωθεί ότι δεν
θα γίνονταν τα δέοντα. Και την πιο κρίσιµη στιγµή ξέρετε ποιος
παρενέβη; Ο κ. Μητσοτάκης. Στις 6 Μαρτίου του 2023 µε έγ-
γραφό του προς τον κ. Ντογιάκο, τον Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, που το παιδί του, ο γιος του, ήταν συνεργάτες του κ. Κα-
ραµανλή, ο κ. Μητσοτάκης µε επιστολή του στον κ. Ντογιάκο ζή-
τησε να αλλάξει χέρια η ανάκριση. Και προκάλεσε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και προκάλεσε µε αυτόν τον τρόπο άλλη µία παράταση χρόνου
για εκείνους οι οποίοι µπάζωναν, άλλο ένα περιθώριο για εκεί-
νους οι οποίοι αλλοίωναν, άλλη µία ευκαιρία µπαζώµατος και αλ-
λοίωσης των στοιχείων που τώρα βγαίνουν. 

Εγώ επιµένω, κύριε Υφυπουργέ, να καταθέσετε στα Πρακτικά
αυτά που επικαλεστήκατε και να µου απαντήσετε συγκεκριµένα
και τελικά εάν θα ελεγχθεί ο κ. Καρακούκης γι’ αυτές τις παρα-
λείψεις, αν θα επανεξετάσετε την τοποθέτησή του ως δήθεν
έγκριτου, ενώ µόνο έγκριτος δεν είναι, σε αυτήν την επιτροπή και
αν θα κάνει το Υπουργείο την απαιτούµενη έρευνα για τις διαπι-
στωµένες παραλείψεις στο πεδίο της ιατροδικαστικής διερεύνη-
σης που είναι εξαιρετικά κρίσιµη, γιατί τα κορίτσια αυτά που δεν
είχαν οξυγόνο, που είχαν ελάχιστο οξυγόνο, δεν µας αφήνουν να
ησυχάσουµε και δεν θα σας αφήσουµε ούτε εσάς να ησυχάσετε
µέχρι να δοθούν οι απαντήσεις για το ποιος τις σκότωσε, ποιος
τις θυσίασε και ποιοι είναι αυτοί που µέχρι τώρα ενεργοποιούνται
για να µην αποκαλυφθεί η αλήθεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, νοµίζω ότι θα έπρεπε να δεχθείτε ότι σας έχω απαντή-
σει συγκεκριµένα και να µην πείτε όσα είπατε, διότι έτσι καταστή-
σατε και µη λογική πλέον την ερώτησή σας, διότι προσέξτε τι
ρωτάτε και τι είπατε τώρα.

Πριν, όµως, σας το καταδείξω αυτό, πρέπει να σας πω ότι
µόλις τώρα ισχυριστήκατε ότι ώρες µετά το δυστύχηµα και ενώ
κανείς δεν ήξερε τι πραγµατικά συνέβη, εξυφάνθη από την υπη-
ρεσιακή υπάλληλο του Υπουργείου Δικαιοσύνης µία συνωµοσία
και έστειλε κλιµάκιο, προκειµένου να συγκαλύψουν την υπόθεση.
Μα, καλά τώρα, είναι σοβαροί ισχυρισµοί αυτοί …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης ήξερε τι συνέβη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Είναι σο-
βαροί ισχυρισµοί αυτοί, κυρία Πρόεδρε; Δηλαδή χαράµατα πρώ-
της Μαρτίου, όταν όλη η Ελλάδα δεν ήξερε τι ακριβώς συµβαίνει,
δεν υπήρχε εικόνα για το δυστύχηµα και τα αίτιά του, νοµίζετε
ότι σήκωσε το τηλέφωνο ο Πρωθυπουργός και είπε στην υπηρε-
σιακή …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Αν το νο-
µίζετε αυτό, κυρία Πρόεδρε, τότε θεωρώ πως πλέον δεν µπορεί
να έχει σοβαρότητα η βάση της τοποθέτησής σας και θα εξη-
γήσω αµέσως µετά γιατί καταστήσατε και µη λογική την ερώτησή
σας πλέον, διότι ελέγχετε τον κ. Καρακούκη στην ερώτησή σας
για πράξεις που έκανε στο πεδίο. Και εσείς τι έρχεστε να πείτε
τώρα, µέσα σε λίγα λεπτά από την προφορική ανάπτυξη της ερώ-
τησής σας, στη δευτερολογία σας; Ότι δεν τον ελέγχετε για πρά-
ξεις, αλλά για παραλείψεις, γι’ αυτά που δεν έκανε και θα έπρεπε,
κατά την άποψή σας, να κάνει. Στην ερώτησή σας, όµως, τι λέτε;
Ότι έκανε πράγµατα που δεν έπρεπε να κάνει. Αποφασίστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν την έχετε διαβάσει µάλλον.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Εγώ δεν
την έχω διαβάσει. Τη διάβασα, την έχω µπροστά µου. Διαβάστε
την κι εσείς, να δούµε πού καταλήγουµε.

Επίσης, ξέρετε ότι δεν έρχοµαι ποτέ απροετοίµαστος. Ό,τι σας

είπα, λοιπόν, περιέχεται στο έγγραφο µε ηµεροµηνία 5 Φεβρουα-
ρίου 2025 της Εισαγγελίας Εφετών Λάρισας. Σας το διάβασα
λέξη προς λέξη και το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, και στα Πρα-
κτικά για χρήση της κυρίας Προέδρου και των συναδέλφων, µαζί
µε το διαβιβαστικό, το οποίο είναι σηµείωµα για την απάντηση
στην ερώτηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης
Μπούγας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να πω τα εξής: Νοµίζω ότι για πρώτη φορά
η πραγµατική ένδεια επιχειρηµάτων σάς οδήγησε σε µια τυφλή
επίθεση εναντίον της Προέδρου και της Εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου, καθώς επίσης και εναντίον του Υπουργού Δικαιοσύνης.
Ξέρετε πολύ καλά ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν µπορεί και
δεν πρέπει να έχει γνώση για την πρόοδο της ανάκρισης. Η ανά-
κριση είναι και οφείλει να είναι µυστική και δεν άσκησε καµία
πίεση προς τον ανακριτή, ούτε µπορούσε να ασκήσει ο Υπουργός
Δικαιοσύνης. 

Τι κάναµε; Ποιες ήταν οι θεσµικές παρεµβάσεις που έκανε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης; Σας υπενθυµίζω: Άρθρο 44 του ν.5046/
23, τροποποίηση του ν.5002/22 για την άρση του απορρήτου των
επικοινωνιών. Αυτή η διάταξη διευκολύνει το έργο του ανακριτή,
προκειµένου να ακούσει συνοµιλίες που µπορούν να τον οδηγή-
σουν στην εξιχνίαση των αιτιών του δυστυχήµατος. Πολλά από
όσα σήµερα υπάρχουν στον δηµόσιο διάλογο οφείλονται σε
εκείνη τη νοµοθετική παρέµβαση του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Μπορεί εσείς να µη θεωρείτε σωστή διάταξη τη διάταξη 95 του
ν.5090/24 που τροποποίησε το άρθρο 309 παρ. 1, χωρίς όµως να
υπάρχουν εκπτώσεις στην ανακριτική διαδικασία. Δίδει τη δυνα-
τότητα αυτή η παρέµβαση η νοµοθετική στο 309 του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας, σε περίπτωση συµφωνίας του Εισαγγελέα και
του Προέδρου Εφετών, να παραπεµφθεί χωρίς την ενδιάµεση
διαδικασία του Συµβουλίου η υπόθεση στο ακροατήριο, έτσι
ώστε να συντοµεύει ο χρόνος της προδικασίας, που είναι χρόνος
βασανιστικός για τα θύµατα.

Επίσης, έχει διαµορφωθεί ο χώρος για την εκδίκαση της υπό-
θεσης και έχουµε προβλέψει, για να υπάρχουν παράλληλα προς
τη βασική, τη µεγάλη αίθουσα όπου θα διεξαχθεί η διαδικασία
στην υπόθεση των Τεµπών, αίθουσα συσκέψεων, µαγνητοφώνη-
σης, χώρος τύπου, συνηγόρων και ασφάλειας, καθώς επίσης και
δύο παράπλευρες αίθουσες που θα καλύψουν τις ανάγκες λει-
τουργίας των χώρων.

Έχουµε λάβει, λοιπόν, µέριµνα, όταν µε το καλό έρθει η ώρα
της δίκης -και εκεί πλέον θα απαντηθούν µε τον πιο επίσηµο και
θεσµικό τρόπο όλα τα ερωτήµατα- να υπάρχει η αίθουσα και να
µην έχουµε περαιτέρω καθυστερήσεις, όπως στο πρόσφατο πα-
ρελθόν έγινε. 

Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι µε όσα τεκµηριωµένα απάντησα και
δεδοµένου ότι σας είπα πως δεν επανήλθατε στα ερωτήµατα,
αλλά απλώς τα θέσατε κατά τρόπο διαφορετικό και αντιφατικό
προς αυτό που διατυπώνετε στην ερώτηση, καταρρίπτεται ένα
ακόµα µέρος του συνολικού αφηγήµατος της Αντιπολίτευσης
που µιλάει για συγκάλυψη. Αποδεικνύεται έτσι ότι ο ισχυρισµός
που διατυπώνεται και ουσιαστικά αποτελεί τον κορµό του συλλο-
γισµού σας, δηλαδή ότι το µπάζωµα έγινε υπό την ευθύνη τού
εντεταλµένου από το Υπουργείο Δικαιοσύνης ιατροδικαστή, είναι
και αυθαίρετος και αβάσιµος. 

Εµείς θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατό για να βοηθήσουµε να φω-
τιστεί κάθε πτυχή της υπόθεσης. Μόνο η αλήθεια µπορεί να αµ-
βλύνει τον πόνο και να κατασιγάσει την οργή. Η Κυβέρνηση θα
είναι παντού, µέσα και έξω από το Κοινοβούλιο και µε τρόπο πει-
στικό και τεκµηριωµένο θα δίνει απαντήσεις. 

Θα στηλιτεύουµε όµως, κύριε Πρόεδρε, κάθε προσπάθεια της
αντιπολίτευσης να εργαλειοποιήσει τον πόνο και να αντλήσει κοµ-
µατικά οφέλη. 

Σε αυτό το πλαίσιο θα συνιστούσα σε όλους τους συναδέλ-
φους να περιορίσουν τον καταγγελτικό τους λόγο, να σταµατή-
σουν την προσπάθεια να ανέβουν ξανά στο κύµα της οργής,
όπως έγινε λίγα χρόνια πριν, επίσης µε τα γνωστά αποτελέσµατα. 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι το αίτηµα για δικαιοσύνη είναι
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αίτηµα διαρκές. Η δικαιοσύνη, όµως, στις συντεταγµένες πολι-
τείες απονέµεται από τους δικαστές, αυτούς που είναι ταγµένοι
να την υπηρετούν και να αποδίδουν το δίκαιο. Οι δικαστικές και
οι εισαγγελικές αρχές είναι οι αποκλειστικά αρµόδιες να διερευ-
νήσουν όλα τα ζητήµατα. Πρώτη απ’ όλους η Κυβέρνηση θέλει
να φωτιστεί η υπόθεση, θέλει να φωτιστεί όµως αντικειµενικά,
έχοντας η δικαιοσύνη όλα τα απαραίτητα µέσα και ακούγοντας
όλες τις πλευρές, διασταυρώνοντας όλα τα στοιχεία. 

Επιτρέψτε µου να πω µια τελευταία λέξη, κυρία Πρόεδρε: Δεν
είναι µόνο τα στοιχεία που προσκοµίζονται από εσάς, κυρία Κων-
σταντοπούλου. Έχουν δικαίωµα και άλλοι να προσκοµίσουν στοι-
χεία. Όλα αυτά, λοιπόν, θα αξιολογηθούν, θα συνεκτιµηθούν, θα
ελεγχθούν, έτσι ώστε να απαντηθούν όλα αυτά τα ερωτήµατα
που εύλογα απασχολούν όχι µόνο τα θύµατα και τις οικογένειές
τους, αλλά και το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρία Πρόεδρε, µία ερώτηση, αν µου επιτρέπετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε καταθέσει κάτι

από τον Άρειο Πάγο και την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Εγώ
δεν µπορώ να το κρίνω. Είναι δελτίο Τύπου ή από τη δικογραφία;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι δεν µπορείτε να κρίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν είναι δελτίο Τύπου
ή από τη δικογραφία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι δελτίο Τύπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δελτίο Τύπου. Σας ευ-
χαριστώ πάρα πολύ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος σας ζήτησε, όµως, να µε ρωτήσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εγώ µόνος µου σας
ρώτησα, γιατί δεν το γνωρίζω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από πότε γίνεται αυτή η ερώτηση για τα έγγραφα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
ρώτησα αν επιτρέπετε να σας ρωτήσω. Μου είπατε «ναι».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, απλώς αυτή η ερώτηση που σας υπέδειξαν να µου
κάνετε είναι εκτός Κανονισµού και δεν σας προετοίµασαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εάν είναι εκτός Κανο-
νισµού, δεν το γνωρίζω.

Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.00’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 11 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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